
Od t. nov. dal|« 
naročnina mesečno 
80 din, za inozem-
stvo BO din — ne-
deljska izdaja ce-
loletno 06 din. za 
Inozemstvo 120 din. 

U r e d n i š t v o : 
Kopitarjeva ul.6flIL 
TeL 40-01 do 40-05 

SLOVENEC 
Izhaja vsak dan zjutraj razen ponedeljka in dneva po praznika. 

Cek. rniu Ljubljana 
it. 10.050 za naroč-
nino In štev. 10.349 

ca inserata. 
Up r ava : Kopitar-

jeva ulica 6 
TeL 40-01 do 40-05 
Pod r uL t Maribor, 
Celje, Ptuj. Jesenice, 
Kranj, Novo mesto. 

Trbovlje 

Velike priprave 
Kakor vemo, je kancler Hitler v svojem 

zadnjem govoru dejal, da bo vojske konec še 
letos. Seveda je prepričan, da bo zmaga na 
njegovi strani. Iz tega moremo z gotovostjo 
sklepati, da bo Nemčija napela vse svoje sile, 
da si v borbi z Angli jo pribori zmago. Po vseh 
načelih strategije pa odločitev pade vedno na 
glavnem pozorišču vojske. Zato bo pač napad 
Nemčije meril z vso svojo močjo na angleško 
otočje. 

Naval na Anglijo zahteva v glavnem dve 
nalogi. Prva mora iti za tem. da se Anglija 
osami, druga pa, da se zavoju je, V prvi namen 
služijo podmornice, ki od nemške strani raz-
vijajo okoli angleškega otočja čedalje večjo 
delavnost s tem da napadajo in potapljajo 
tako trgovske ladje, kukor spremljajoče bojne 
edinice angleške mornarice. Število nemških 
podmornic ni znano, brez dvoma jih je več'sto. 
V teku vojne je Nemčija zgradila nove pod-
mornice deloma v domačih ladjedelnicah, de-
loma v severnofrancoskilt. Nakopičene jih ima 
zlasti v pristaniščih severne Francije, predvsem 
v Clierliourgu, Lorientu in Bordeauxu. Za na-
pade pripravljene podmornice se skrivajo po 
neštetih malih lukah in fjordih od Bretanije 
na jugu do Lofotov na severu. Delavnost teh 
malih bojnih edinic bo postajala čedalje bolj 
živahna in zato je razumljivo, da tako zvana 
RAF, to je kraljevo angleško zračno brodovje, 
z naraščajočo silo napada zlasti francoske Inke, 
v katerih se grade in se za napad kopičijo 
nemške podmornice. 

Podmorska vojska je postala zelo nevarna, 
zakaj nadomestiti izgube trgovskega brodovja, 
ki dovaža živila vojski in prebivalstvu, ni lahka 
naloga. Dokler ameriške ladjedelnice ne bodo 
delale s polno paro, bo Velika Britanija, kakor 
izjavljajo njeni ministri, morala prestati težke 
dneve. Ni čudno, da je Willkie, ki se je vrnil 
s svojega inšpekcijskega potovanja po Angliji, 
zunanjepolitičnemu odboru ameriškega senata 
toplo priporočil predvsem, naj se Angli j i po-
šiljajo trgovske ladje in ladje spremljevalke, 
to se pravi, rušilci. Angleška vojna mornarica 
ima veliko vojnih ladij in križark, katere pa 
je treba v sodobni vojski zelo varovati pred 
podmornicami in pred napadi iz zraka, ker 
njihova izguba pomeni neprecenljivo škodo za 
vsako državo, ki si hoče ohraniti svoj prestiž 
in svojo moč na morju. Spričo ljute podmor-
jiiške in letalske vojske, naperjene proti trgov-
skim ladjam, ki oskrbujejo angleško otočje z 
živili in orodjem — saj so sovražne podmornice 
potopile več ladij v razdalji 400 do 500 morskih 
milj zapadno od irske obale — so za Angli jo 
danes odločilnega pomena majhne in srednje 
pomorske bojne editlice, ki imajo namen, rla 
odbijajo sovražnikove napade na trgovsko to-
n a žo. Nasprotnikovo podmorsko brodovje je 
danes brez primere nevarnejše, kakor je bilo 
v minuli svetovni vojni, ko so imele podmor-
nice primeroma zelo majhen akcijski radij in 
so morale napadati nasprotnika v Atlantskem 
morju v veliki oddaljenosti od svojih domačih 
oporišč, dočim danes nemška porlmorniška opo-
rišča ležijo tik pred ustjem Temze. Anglija 
ima spričo tega dve nalogi; cla sproti nadomeSča 
v kratkem času svoje izgube na trgovskem in 
vojnem brodovju v teh spopadih in da svoje 
obstoječe lahko in srednje vojno brodovje še 
pomnoži, ker tudi nasprotnikove ladjedelnice 
ne počivajo ne ponoči ne podnevi ter se nado-
mestni in sestavni deli danes izdelujejo tudi 
v delavnicah severne Francije, Belgije, Nizo-
zemske, Danske in Norveške. 

Kar se tiče direktnega napada na Anglijo, 
ni več nobenega dvoma, da ga vrhovni gene-
ralni štab nemške vojne sile pripravlja z znano 
točnostjo do vseh podrobnosti po skrbno izde-
lanem načrtu. Nemško vrhovno vojno povelj-
stvo je uvidelo, da zračni napadi nasprotniku 
sicer zelo škodujejo, ker nadlegujejo in rušijo 
industrijske delavnice, ki so važne za proiz-
vodnjo vojnih sredstev in povzročajo še druge 
težke motnje v gospodarskem in socialnem 
življenju — da pa niso odločilne važnosti za 
zmago, oziroma poraz, zlasti ne, če je nasprot-
nik tako žilav in se ne da uplašiti, oziroma se 
ne da zbegati in je zmožen tolikega fizičnega 
in moralnega odpora, kakor ga je zmožen an-
gleški narod. Tudi se je angleško vojno le-
talstvo od začetka vojske do danes zelo po-
množilo, zelo zvišalo svojo vojno sposobnost pa 
svojo obrambno silo, kakor tudi svojo napa-
dalnost, kar se kaže v njegovih letih na zase-
deno francosko in na nemško ozemlje, ki si 
čedalje bolj pogosto sledijo. Je pa še vedno 
številčno za nemškim, ker si je angleško vojno 
letalsko vodstvo prizadevalo bolj za konstruk-
cijo in izpopolnjevanje novih boljših tipov, do-
čim se nemško drži svojih dosedanjih tipov, ki 
j ih sevetla tudi izpopolnjuje, v prvi vrsti pa 
si prizadeva za to, da bi se zračno brodovje 
bolj in bolj množilo. Številčno si bosta obe 
letalski sili enaki šele, ko bo Amerika začela 
proizvajati za Angli jo čedalje več letal. Zdi se, 
da bo enakost dosežena nekako čez pol leta; 
seveda na take številke ne smemo prisegati. 

Na severni francoski obali se zbirajo tako 
velike letalske, kakor kopne in pomorske sile 
Nemčije. Za letala so zgradili podzemske aero-
dromej razen prevoznih ladij so sestavili tudi 
velike splave in vojaki se vadijo v izkrcavanju 
ter je vsak opremljen z rešilnimi pasovi, ka-
terih je na stolisoče. Baje bodo priprave do 
zadnje pike končane v marcu mesecu. Na vsak 
način bo nemško armadno vodstvo, če bi vojna 
proti trgovskemu in spremljevalnemu brodovju, 
ki oskrbuje angleško otočje, ne dala zažele-
nega rezultata, poizkusilo izkrcanje na angle-
ških obalah. Ta poizkus I KI seveda tem bolj 
drzen in težak, čimbolj se bo Velika Britanija 
mogla pripraviti nn napad ter svojo vojno silo 
povečati in izpopolniti. Spomladi moremo torej 
pričakovati velikih reči. če pa bodo res že 
odločilne, o tem je še dovoljeno dvomiti. 

Zemunska vremenska napoved: Toplo, pre-
težno oblačno v vseh krajih._ Deževalo bo na 
zahodni polovici in v severnih predelih. 

Bolgarsko-turška izjava 
o medsebojnem zvestem prijateljstvu 
Danes fe bila v Ankari podpisana daljnosežna iz;ava med Turčifo in Bolgarijo, 

k i bo mnogo razbremenila napetost na ugovzhodu Evrope 

Nenapadalna pogodba - toda stare obveznosti ostanejo 
Ankara, 17. februarja. AA. Anatolska agen- ment, ki sva ga podpisala, bo morebiti preprečil 

cija: Turški zunanji minister S a r a d z o g l u in nove zaplete na Balkanu. 
bolgarski pooblaščeni minister v Ankari K i r o v Bolgarski poslanik v Ankari K i r o v je iz-
sta podpisala danes bolgarsko-iurško izjavo, ki • javil sledeče: 
se glasi: Osebno sem zelo srečen, da sem v imenu I>ol-

Turška in bolgarska vlada sta ugotovili garske vlade podpisal to izjavo, ki je dokaz pri-
srečen uspeh na podlagi izmenjave stališč, do jateljstva in zaupanja med Bolgarijo in Turčijo. 
katerih je večkrat prišlo zaradi določitve 
smeri njune zunanje politike v odnosu do 
njunih vzajemnih interesov, kakor tudi o nju-
nih skupnih ciljih, da ohranita medsebojno 
zaupanje in prijateljstvo med obema državama. 

Zvesti ostaneta svojemu prijateljskemu 
paktu, ki potrjuje nedotakljivost mirti ter 
iskreno in v e č n o p r i j a t e l j s t v o m e d 
T u r č i j o in B o l g a r i j o . 

,V želji, da bi druga do druge nadaljevali 
s to politiko zaupanja, ki jc v najtežjih tre-
nutkih zagotovila mir v medsebojnem spošto-
vanju njunih varnosti, sta sklenili začeti z 
novo izmenjavo stališč v luči dogodkov ter sta 
prišli do soglasja v sledečih točkah, brez po-
sledic za njune pogodbene obveznosti z dru-
gimi državami: 

Čl. 1. 

Turčija in Bolgarija smatrata kot nespre-
menljivi temelj svoje zunanje politike to, da 
se v z d r ž i t a s l e h e r n e g a n a p a d a . 

ČL 2. 

Obe vladi, ki sta prežeti najbolj prijatelj-
skih namenov druga proti drugi, sta tudi od-
ločeni, da o h r a n i t a in še bolj poglobita 
razumevanje v medsebojnih odnošajih dobre-
ga sosedstva. 

Čl. 3. 

Obe vladi izjavljata, da sta pripravljeni 
najti odgovarjajoči nafin, da se bodo t r g o -
v i n s k i odnošaji med obema državama v 
največji meri razmahnili v skladu z njunim 
gospodarskim ustrojem. 

čl. 4. 

Obe vladi gojita tipanje, da bo tudi t i s k 
obeh držav prevzelo čustvo prijateljstva in 
medsebojnega zaupanja, kateremu daje ta de-
klaracija novo obliko. 

Vt s v Sofiii 
Sofija, 17. febr. t. United Press. Že davi se 

je po bolgarski prestolici razširila novica, da bo 
danes objavljena skupna izjava bolgarske in tur-
ške vlade, s katero bo znova potrjeno medsebojno 
večno prijateljstvo. Ta novica je v bolgarski pre-
stolici vzbudila veliko veselje, ker je takoj raz-
bremenila napetost, ki je zadnje fase silno obre-
menjevala živce bolgarskega ljudstva, posebno še, 
ko so prihajali vedno novi vpoklici vojaštva in ko 
se je zvedelo, da gredo vedno večje skupine voj-
ske na turško mejo. 

Ozadja nastanka te izjave niso dobro znana. 
Znano je samo to, da je bolgarski poslanik v An-
kari K i r o v že v decembru lanskega leta prišel 
v Sofijo z neko skrivnostno nalogo, da je bil več-
krat sprejet pri zunanjem ministru Popovu in da 
ga je dvakrat sprejel tudi bolgarski kralj. Takrat 
se je širilo, da je prinesel s seboj čisto stvarne in 
jasno zapisane predloge turške vlade za pojasnitev 
medsebojnih odnošajev. Pogajanja so se potem 
hitro razvijala in so sedaj dozorela v prijateljsko 
izjavo obeh vlad, ki bo v mnogem spremenila ves 
položaj na jugovzhodu Evrope. 

V sofijskih a n g l e š k i h k r o g i h zatrjujejo, 
da so s to izjavo zadovoljni, ker povsem odgo-
varja miroljubni politiki Anglije, ki ne želi nič 
bolj, kakor to. da bi balkanske države ohranile 
svojo neodvisnost in izvajale pravo nevtralnost. 

Tri izjave po podpisu: 
»Sveži veirič v zadušijivetn 
ozračju...« 
Ankara, 17. febr. Anatolska agencija: Po pod-

pisu bolgarsko-turške izjave je turški zunanji mi-
nister S a r a d ž o g l u izjavil zastopniku anatol-
ske agencije sledeče: 

Majhne stvari imajo lahko včasih velike uspe-
he in lahko rode veliko dobrega. Skromni doku-

Generalni tajnik turškega zunanjega ministr-
stva Numan Menemendžoglu je označil položaj 
takole: 

To je sveži vetrič v tem zadušljivem ozračju. 
(AA) 

Angleško svarilo 
Bern, 17. februarja. »Neue Ziircher Zeitiuig« 

objavlja poročilo svojega dopisnika v Berlinu, ki 
pravi, da je angleška vlada bolgarski vladi izro-
čila svarilo, v katerem je izjavila, da bodo angle-
ški bombniki tako) bombardirali bolgarske želez-
nice, kakor hitro bo dokazano, da jih je bolgarska 
vlada dala Nemčiji na razpolago za prevažanje 
nemškega vojaštva in nemškega vojnega materiala. 
V Berlinu da ta korak angleške vlade v Sofiji 
razlagajo kot dokaz za to, kako slab je postal 
diplomatski položaj Anglije v Bolgariji. 

Ankara, 17. februarja. Reuter. Angleški po-
slanik v Sofiji je obiskal bolgarskega ministrskega 
predsednika Fiiova m mu sporočil še enkrat, da 
bo angleška vlada prihod nemških čet v Bolgarijo 
smatrala kot sovražno dejanje in storila vse tiste 
ukrepe, ki se ji zdijo potrebni za zavarovanje 
angleških interesov. 

Turško časopisje, ki to podrobnost objavlja, 
pristavlja, da je to že drugo svarilo, ki ga je 
angleška vlada izročila v Sofiji in da bo Anglija 
najbrž v primeru nemškega vhoda v Bolgarijo 
takoj prelomila diplomatske odnošaje z Bolgaijo 
in da bo angleško orožje taikoj nastopilo v obram-
bo angleških interesov. 

V Sofiji zanikajo govorice 
o 1000 nemških letalih v Bolgariji 
Sofija, 17. februarja. Bolgarska agencija: Ino-

zemski listi in radijske postaje so zadnje dni ob-
javili poročila, da je prišlo na bolgarska letališča 
do sedaj vsega že 1000 nemških letal vseh vrst, da 
so vsa bolgarska letališča že zasedena od nemških 
letalcev ter da je na Donavi pripravljenih več ti-
soč nemških vojakov za vdor v Bolgarijo in po-
dobno. Bolgarska agencija je od merodajnih mest 
pooblaščena izjaviti, da so vse te vesti izmišljene 
ter v vsakem pogledu neosnovane. 

50 pontonskih mostov čez Donavo 
Istambul, 17. febr. b. Angleški poslanik sir 

Reginal Hoare je izjavil na vprašanje časnikarjev, 
da je večji del nemške vojske v Romuniji zbran 
v bližini bolgarske meje. 

Istanbul, 17. febr. Associated Press: Potniki, 
ki prihajajo iz Romunije, trdijo, da imajo Nemci 
na romunski strani Donave pripravljenih 50 r>on-
tonskih mostov, ki jih bodo takoj položili, kadar 
se bori o odločili, da zasedejo Bolgarijo. 

Bukarešta, 17. febr. b. Romunska vlada je 
sporočila, da so položene mine sedai tudi južno 
od Konstance in da je plovba v tem področju ne-

Turško mnenje o nemških 
namenih v Bolgariji 
Ankara, 17. leb. t. United Press: Po poročilih 

ki jih je dobilo turško časopisje iz verodostojni! 
virov, se hoče Nemčija za enkrat zadovoljiti / 
tem, da v notranjosti Bolgarije zasede bolgarsl.a 
letališča po nemških tehničnih močeh, da utrdi že-
lezniške mostove iu železniške proge za večje pre-
voze ter da ob večjih cestah in križiščih zgradi 
bencinska skladišča. V turških političnih krogih 
v takojšnje vkorakanje nemških čet v Bolgarijo še 
ne verjamejo, ker so prepričani, da vodi Nemčija 
za enkrat samo »živčno vojno«. Kada pa bo vse 
pripravljeno v notranjosti Bolgarije, potem pa se 
bodo dogodki bliskovito hitro razvili. V Turčiji 
presojajo ves balkanski položaj mirno. Izjavljajo 
tudi. da nimajo nobenega razloga 

da bi bila sprejela kakšne obveznosti, ki 
niso v skladu z mirom na Balkanu. 

Soviet:-Bolgari a 
Propaganda s sovjetsko ponudbo 
obrambnega pakta, ki pa da ga je 
Anglija Bolgarom odsvetovala... 
Bern, 17. februarja. Švicarski radio razširja 

vsebino londonskega »Timesa«, ki pravi, da opo-
zicija v Bolgariji nc bo mogla doseči, da bi se 
bolgarska vlada oprla na Turčijo in tako klju-
bovala nemškemu pritisku. Bolgarsko poglavje da 
je treba smatrati kot zaključeno in Churchillovo 
svarilo da je bilo pogrebno zvonjenje bolgarski 
neodvisnosti. 

»Times« tudi trdijo, da se levičarske skupine v 
Bolgariji zaman trudijo, da bi od vlade izsilile 
kakšno jasno izjavo glede odnošajev med Bolga-
rijo in Sov j e t i Ministrski predsednik se temu 
trdovratno upira. Sicer j>a jc znano, da sovjetska 
vlada že tedne in tedne mirno gleda, kako pri-
hajajo nemške čete v Bolgarijo, ne da bi proti temu 
dvignila kakšen protest. Do sedaj je sovjetska vla-
da po agenciji TASS dala samo eno izjavo, nam-
reč, da »ni dala nobenega dovoljenja za prihajanje 
nemških čet v Bolgarijo«. To pa je slabo spriče-
valo za moč Sovjetske Rusije, pišejo »Times«, ko 
gre tudi za življenjski prostor sovjetskega imperija. 

Švicarski radio je nadalje objavil, da angleški 
listi zadnje dni mnogo pišejo o propagandi so-
vjetskih zastopnikov in agentov po Združenih 
državah Severne Amerike in drugod po nevtral-
nih državah, češ, da so S o v j e t i B o l g a r o m 
p o n u j a l i o b r a m b n i v o j a š k i p ak t , toda da 
je angleška vlada Bolgariji odsvetovala podpis 
takšne pogodbe s Sovjeti. t a propaganda je ne-
resnična v dveh pogledih, pravijo angleški listi: 

1. Ni res, da bi bili sovjetski diplomati, ki so 
prihajali k bolgarski vladi (Soboljevl), prinašali 
kakšno jasno ponudbo obrambnega vojaškega pak-
ta, marveč so govorili le okrog vprašanja in se 
niso nikdar izjavili, da bi Sovjetska Rusija bila 
pripravljena z vojaško močjo braniti bolgarsko 
neodvisnost. 

2. Angleška vlada v Sofiji do sedai ni nikoli 
dajala kakšnih nasvetov, ki bi se mogli razlagati 
kot odsvetovanje, naj bolgarska vlada s Sovjeti 
ne sklepa obrambnega vojaškega pakta. 

Berlinski odmevi k sestanku na Berghofu 
Berlin, 17. febr. PA. V Berlinu vlada še vedno 

veliko zanimanje za politične, razgovore med Hitler-
jem in jugoslovanskima državnikoma. Prevladuje 
občutek, da so od uspeha teh razgovorov odvisni ne 
samo bodoči odnošaji med Nemčijo in Jugoslavijo, 
temveč tudi ves razvoj mednarodnih razmer na 
jugovzhodu Evrope. To je zelo važno in potrebno 
počrtati v trenutku, ko se pričakujejo važni razvoji 
na jugovzhodu. V Berlinu pričakujejo tudi neke 
jugoslovansko-nemške manifestacije na diplomat-
skem polju, katere bodo zagotovile sodelovanje 
med tema dvema državama. V vsakem primeru 
gledajo v Berlinu z optimizmom na uspehe raz-
govorov na Berghofu. 

Današnji »Votkischer Beobachter« prinaša do-

Bolgarija postavlja na dnevni red 
vprašanje dohoda na Egejsko morje 

Značilno predavanje v sofijskem radiu o »težnjah, ki so blizu uresničenja« 
Sofija, 17. februarja, t. Spričo dejstva, da so 

vsa predavanja v sofijskem radiu pod najstrožjo 
vladno cenzuro, je vzbudilo v vseh političnih in 
diplomatskih krogih v Sofiji največjo pozornost 
predavanje, ki ga jc imel v sofijskem radiu neki 
nepoznani govornik, ki je takoj uvodno poudaril, 
da je »vprašanje bolgarskega dostopa do Egej-
skega morja postalo sedaj nejx>sredno j>ereče, še 
več, med najbolj perečimi trenutnimi političnimi 
vprašanji« in da je zaradi tega potrebno OJM-
zoriti javnost na upravičene težnje, ki jih hoče 
uveljaviti bolgarska vlada v tem piogledu. 

Govornik je dal vso vsebino bolgarskih te-
ženj po svobodnem dostopu do Egejskega morja, 
naštel vse mednarodne pogodbe, ki so se s tem 
vprašanjem pečale in ki so tem najbolj upravi-
čenim bolgarskim težnjam tudi ugodile. Se zadnja 
mirovna jx>godba, ona v Neuillyu, je to priznala, 
ko jc Bolgarom sicer lastništvo Tracije odvzela, 

a jim zagotovila, da bodo na tem ozemlju ohra-
nila svoje gospodarske pravice, poleg tega pa do-
bili prost dostop do Egejskega morja. Predavatelj 
je dodal, da Bolgarija obžaluje, da pristojni krogi 
svoje obljube do sedaj, jx> dvajsetih letih niso iz-
polnili. Svoj govor je zaključil s poudarkom, da 
se Bolgarija kot samostojna država ne more nc 
razvijati, niti obstati, ako ne dobi izhoda do morja, 
da bo mogla zadihati, tem bolj, ko je vse tisto 
ozemlje, ki jo sedaj od morja loči, nekdaj njeno 
bilo tudi po narodnosti prebivalstva in v zadnjih 
sto letih nikjer ni nobenega mednarodnega akta, 
ki bi bil Bolgarom to pravico odrekel. Na koncu 
predavanja je govornik dejal: 

»Vse naše reke tečejo v Egejsko morje. Sto-
letja sc bolgarski narod trudi, da bi uveljavil svo-
je hrepenenje po morju. Njegove težnje so se da-
nes uresničenju znatno približale.. 

pis svojega poročevalca iz Belgrada, ki med drugim 
pravi, da se jugoslovanska javnost zaveda, da bodo 
razgovori v Berghofu imeli važen vpliv na nadaljni 
razvoj dogodkov ne samo v Jugoslaviji, temveč tudi 
na vsem ISalkanu. 

Tuji časnikarji so danes na časnikarskem po-
svetovanju vprašali vladnega tolmača, kaj bi lahko 
povedal glede razgovorov v Berghofu. Odgovoril je, 
da o teh razgovorih ni mogoče razgovarjati se 
niti v tisku, niti za zeleno mizo. Bili so v samoti 
in tajnosti, tako morajo tudi ostati. S tem dobivajo 
tudi politični pomen. 

Hopkins pri Rooseveltu 
Washington. 17. febr. Associated Press. Roo-

seveltov odposlanec Hopkins, ki je nedavno obis-
kal Anglijo, je danes izročil Rooseveltu poročilo 
o svojih opazovanjih. Posvetu so prisostvovali 
mornariški minister Knox, vojni minister Stim-
son, finančni minister Morgenthau in državni taj-
nik Hull. Hopki.is je ostal sam pri Rooseveltu ter 
imel žnjim posvet, ki je trajal do druge ure zju-
traj. 

Nov Rooseveltov odposlanec 
v Anglijo 
Washington, 17. febr. Ap. V trenutku, ko se 

začenja v senatu debata, ki bo trajala 10 do 14 dni, 
in bo ko ho padla končna odločitev o zakonu o po-
moči Angliji, je Roosevelt poslal Jamesa Connanta, 
predsednika Hovvardske univerze, z letalom v po-
sebni misiji v Anglijo. Das: je Harry Hopkins prav-
kar dospel iz Londona in je bil \Vendell VVillkie še 
pred osmimi dnevi v Angliji, je Roosevelt le sma-
tral za potrebno, da pošlje v Anglijo novega odpo-
slanca. Namen njegovega odhoda n: znan, vendar 
je lahko v zvezi z željami nekaterih senatorjev, ki 
bi hoteli, da Amerika prej, kot bo zakon sprejet, 
spozna mirovne cilje in pogoje Anglije. 

Po mišljenju govornika večine senatorja Bar-
k!eya bo večina v senatu 2:1. 



Dr. Kulovčev govor o vprašanjih naše politike 
Dva njegova govora v Mariboru preteklo soboto in nedeljo 

V soboto zvečor sc je v Maribor pripeljal pred-
sednik slovenske JRZ minister g. dr. Kulovec v 
spremstvu prosvetnega ministra g. dr. Kreka, biv-
šega ministra g. Snoja ter bivših poslancev Smer-
suja in Masiča. 

Gospoda predsednika in njegovo spremstvo 
so na mariborskem kolodvoru sprejeli mestni žu-
pan dr. Alojzij Juvan, okrajna glavarja dr. Šiška 
in Eiletz, rektor Višje bogoslovne šole v Mariboru 
dr. Hohnjec, senator dr. Schaubach, bivši oblastni 
predsednik dr. Leskovar, bivši poslanci Kranjc, 
Spindler, dr. Sevšek in Zebot, predstojnik mestne 
policije Kos, komisar obmejne policije Zun, rav-
natelj Fr. llrastelj, poveljnik orož. čete major So-
sič, ter mnogi drugi vidnejši zastopniki stranke 
io tiska. 

Gospod predsednik je ob osmih prispel v pro-
store bivše palače Zadružne gospodarske banke, 
kjer so se medtem že zbrali vsi vidnejši člani 
mestne organizacije JRZ k širši seji, kateri je pri-
sostvoval tudi senator Fran Smodej. 

Med viharnim vzklikanjem novemu slovenske-
mu političnemu voditelju je predsednik mariborske 
mestne organizacije Zebot začel sejo in se najprej 
spomnil pokojnega voditelja dr. Korošca, nato pa 
v imenu mariborskih pristašev pozdravil novega 
predsednika dr. Kulovca, ministra dr. Kreka in 
vse ostale. 

Takoj nato je burno pozdravljen povzel be-
sedo predsednik dr. Kulovec. 

V uvodu se je g. minister zahvalil za topel 
sprejem, nakar je svoja izvajanja navezal na svoj 
nedavni politični govor v Celju, o katerem je 
zadnje čase toliko poročalo časopisje po vsej drža-
vi. Med drugim je gospod predsednik izvajal sle-
deče: 

Sobotni govor dr. Kulovca 
»Moj celjski govor je bil po vsej državi pri-

jazno sprejet. Misli, ki sem jih izvajal, so povsod 
razumeli tako, kakor so bile izrečene. Nikjer ni 
bilo podtikanj in zavijanj. Vsi so s prav posebnim 
veseljem sprejeli misel, da moramo v teh težkih 
časih v političnem življenju upoštevati predvsem 
vrednote, ki stoje na prvem mestu in da moramo 
po teh vrednotah uravnavati vse svoje politično 

»Vsi moramo služiti splošnim 
narodnim in državnim vrednotam! 
Če sem poudarjal, da moramo služiti splošno 

narodnim in splošno državnim vrednotam, sem 
hotel povedati, da te dolžnosti ni nikdo odvezan, 
niti poedinec, še manj posamezne politične sku-
pine in organizacije. Kaj je potem naravnejše, da 
nosi odgovornost za splošne narodne in državne 
koristi v prvi vrsti politična organizacija, ki za-
stopa večino naroda. (Burno pritrjevanje.) Če je 
tako, ali ni potem povsem naravno, da se morajo 
tudi manjšinske skupine dvigniti nad ozke stran-
karsko-političnc spore, na raven splošno narodnih 
razgledov ter pomagati ustvarjati splošne narod-
ne in državne vrednote. 

Takšno moje pojmovanje političnega življenja 
so potrdili povsod, a le pri nas v Sloveniji so se 
javljali zastopniki političnih organizacij, ki se ne 
morejo dvigniti nad ozke meje strankarsko-poli-
tičnega življenja. 

Mi smo večinska stranka 
Glavne misli mojega govora so bile jasno iz-

.ečene. Kaj čudno se zato sliši, če se sedaj neka-
teri izgovarjajo, da so poročila v listih različna 
in da zato ne morejo razumeti, kaj sem hotel po-
vedati. Če so drugod prav razumeli smisel mojih 
izvajanj, kako je mogoče, da ga pri nas v Slove-
niji ne bi mogli prav razumeti. Pa naši »prija-
telji« imajo še druge skrbi! Stavljajo si vpraša-
nje, kdo ima v Sloveniji večino. Eno je gotovo, 
da je tisti, ki to vprašanje stavijo, nimajo in je 
nikdar imeli ne bodo. Kaj povedo volitve v razna 
zastopstva celih 40 let in še več nazaj? Volitve, 
pri katerih ni bilo treba glasov šteti na molek 
ali na fižolova zrna in pri katerih niso z volišč 
odstranjali zaupnikov neljubih straink. Številke teh 
volitev so vsem na razjx>lago in te številke go-
vore tako zgovorno, da so oni, ki po večini spra-
šujejo, pred vsem narodom samo smešijo. 

Časi so preresni, da bi o tem še nadalje raz-
pravljali. Tukaj le slovesno izjavljam, da imamo 
mi zgodovinsko legitimacijo slovenskega naroda, 
da ga zastopamo v njegovem domače-političnem 
in državnem življenju. (Burno odobravanje.) Ce 
sploh priznavamo splošno narodne in splošno 
državne vrednote, je dolžnost vseh, da prizadeva-
nje vodstva slovenskega naroda za svoje uveljav-
ljanje vsi brez izjeme, brez sebičnih strankarskih 
razlogov podpirajo. 

Silno se motijo oni, ki gledajo v mojem pri-
zadevanju za pomirjenje v političnem življenju in 
za podpiranje večinske stranke v splošno narod-
nih in državnih ozirih našo slabost. Zdi se, da so 
oni gospodje, ki tako mislijo in govore, prespali 
sedanjo dobo. Ali mar ti gospodje mislijo, da si 
radi osebnih ambicij privoščimo lahko še nadalj-
nje cepljenje naroda, ali vsaj poskuse cepljenja? 
Ali ne stopajo na dnevni red silna vprašanja na-
šega naroda in naše države? Ali naj naš narod 
dovoli, da vsak poedinec presoja ta vprašanja s 
perspektive svojega zeljnika? Ali naj res mislimo, 
da je vse govorjenje o nacionalizmu in patriotizmu 
frazarjenje, ko gleda iz vsakega kota in vsake 
besede le gola skrb za ozko lastno strankarsko 
korist? 

Če smo govorili o pomirjenju, je to bil dokaz, 
da se zavedamo vse svoje odgovornosti. Prav za-
to, ker vemo. da smo močni, zelo močni, ker so 
naše vrste enotne, prav radi tega smo vsemu na-
rodu pokazali našo polno odgovornost in pokli-
cali vse k pomirljivosti. Prav radi tega smo pod-
črtali dejstvo, da so stvari, ki se visoko dvigu-
jejo nad ozki krog strankarskih teženj manjših 
ali večjih skupin, ki pa niso narod. Mi smo rekli 
svojo besedo. Ker se zavedamo svoje moči, ho-
čemo biti lojalni in pravični! Pred zgodovino ne 
bomo mi nosili odgovornosti, če se del naroda iz 

Usoda naših parnikov 
Dubrovnik. 17. febr. b. Več članov pogre-

šanega dubrovniškega parnika se je oglasilo 
svojim družinam in izrazilo upanje, da se bodo 
kmalu vrnili domov. Ker so Angleži zasedli 
luko Kismaju, kjer so bili dubrovniški mor-
narji internirani, je posadka »Durmitorju« bila 
premeščena iz Inke. 

Dubrovnik, 17. febr. b. Ant. Pavlovič, čast-
nik s parnika »Duba«, je brzojavil iz I.os Ange-
lesa v Kalifornij i , da ie živ in zdrav. Najbrž 
se je parniku nekaj dogodilo, vendar ni za-
nesljivega poročila. 

strankarsko-političnih razlogov ne bo hotel tfcig-
n i ti višje, če bo napačno tolmačil naše cilje Tn 
namene in s tem tolažil vest. 

»Neki naši »prijatelji« se v svojih komentarjih 
mojega celjskega govora sklicujejo na demokracijo, 
kakor da mi vsi ne bi vedeli, da pomeni prav de-
mokracija oblast večine ob dobrohotni kritiki manj-
šine. Še enkrat poudarjam: Mi hočemo pomirjenje, 
ker smo močni. Zgodovina nam ne bo mogla oči-
tati, da nismo v teh težkih časih storili vsega, kar 
je bilo potrebno.« 

Vlada hoče ohraniti mir — Za 
našo narodno dinastijo in srečno 
Jugoslavijo 
Govornik je nato. del svojih izvajani po-

svetil potovanju ministrskega predsednika Dra-
giše Cvetkoviča in zunanjega ministra dr. Cincar 
Markoviča v Nemčijo in izjavil, da je do tega po-
tovanja v prvi vrsti prišlo za to, da se naši državi 
v bodočnosti zagotovi popoln mir. 

»Vlada narodnega sporazuma«, je nadaljeval 
dr. Kulovec,»je po modrih in daljnovidnih nasvetih 
kneza namestnika storila doslej vse potrebno, da 
nam fe ohranila mir in bo tudi v bodoče storila vse, 
da našo državo obvaruje vojnih grozot. Če vlada 
narodnega sporazuma ne bi ničesar drugega sto-
rila, kakor to, da je naši domovini ohranila nrr, 
bi ji morali vsi brez izjeme peti slavospeve. Treba 
je priznati, da dajemo velike žrtve, toda vse te 
žrtve gredo na oltar miru, ki ga vsi tako vroZe 
želimo. 

Vse delo naše vlade gre za tem, da v dosto-
janstvu in v popolni nevtralnosti privede državo 
v pristanišče trajnega miru. Znova poudarjam, da 
p r e j e m a t a p o l i t i k a s m e r n i c e o d n a-
š e g a m o d r e g a k n e z a n a m e s t n . P a v l a 
(viharne ovacije). Vsi vidimo, da je ta politika žela 
velike uspehe. 

Mi vsi moramo biti složni, disciplinirani in iz-
polnjevati moramo vse, kar od nas zahteva vlada 
narodnega sporazuma. Mi imamo našo narodno 
vojsko, ki je ščit naše svobode, imamo našo 
narodno dinastijo Karadjordjevičev, katere nafvečja 
želja je, da bi naša Jugoslavija bila trajno velika, 
složna in močna in da bi v njej vsi Slovenci, Hr-
vati in Srbi bili popolnoma zadovoljni. 

Slovenska banovina 
Potem je dr. Kulovec zopet podčrtal zahteve 

slovenskega naroda po samoupravi, po slovenski 
banovini in izjavil, da slovenski narod ne bo pre-
nehal s svojim političnim bojem za široko samo-
upravo, za banovino Slovenijo, dokler si je ne bo 
izvojeval. 

»To je naše načelno stališče«, je dodal gospod 
predsednik. »Toda pri tem poudarjam, da smo Slo-
venci vedno imeli razumevanje za prednost in nuj-
nost neodložljivih splošnih državnih problemov. Če 
smo tako delali • rednih časih, toliko boli bomo 
tako delali v današnjih časih evropske in svetovne 
vojne.« Dalje je poudaril, da se je znova razgovar-
jal tudi z zastopniki hrvatskega naroda in da so mu 
ti spet potrdili ono, kar je podčrtal »Hrvatski 
dnevnik«, da bi bilo trebA izvesti ostalo preuredi-
tev države in da je treba povsem naravno s tem 
tudi rešiti vprašanje banovine Slovenije. 

Prisotni so izvajanja gospoda ministra.>večkrat 
prekinili z živahnim odobravanjem, zlasti kadar je 
imenoval našega kneza namestnika Pavla in vojsko. 

Za gospodom predsednikom je spregovoril mi-
nister dr. Krek.ki je • svojem govoru poudarjal 
Se nadaljnjo neobhodno potrebo po skrajni discip-
lini in slogi, ki se je doslej že tolikokrat v naših 
vrstah pokazala. Če bo slovenski narod složen in 
v sedanjih težkih časih discipliniran, bo v bodočem 
novem redu nadaljeval z lepim življenjem, v veliki 
in močni Jugoslaviji. Dr. Krek je nadalje poudaril, 
da bo Jugoslavija nadaljevala s svojo politiko po-
polne nevtralnosti Jugoslavija hoče z vsemi veliki-
mi in manjšimi sosedi ohraniti prijateljstvo. Končno 
je minister razložil še nekatera naša notranjepoli-
tična vprašanja, nakar je ob živahnem pritrjeva-
nju zaključil svoja izvajanja. 

Fr. Žebot je nato zaključil sejo mestne organi-
zacije JRZ in se ponovno zahvalil obema gospodo-
ma ministroma za obisk, ki je potrdil iskreno ho-
tenje vseh strankinih funkcionarjev po splošnem in 
discipliniranem delu v politični stranki, ki je nase 
prevzela dolžnost stopati po potih in k ciljem, ki 
jih je začrtal nesmrtni voditelj dr. A. Korošec. 

Dr. Kulovec govori 
naši mladini 
V nedeljo dopoldne je bila seja banovinskega 

odbora mladinske JRZ, ki so se je poleg dr. Ku-
lovca udeležili ministra dr. Krek in Franc Snoj, 
senatorji Franc Smodej, Alojzij Mihelčič, dr. Schau-
bach, rektor bogoslovja gosp. dr. Hohnjec, župan 
dr. Juvan, predsednik mladinske JRZ iz Belgrada 
dr. Bojan Pire, oba okrajna glavarja g. ŠiSka in 
g. Eiletz, mariborski podžupan gosp. Zebot ter 
številni delegati iz vse Slovenije. Seji je priso-
stvovalo celokupno vodstvo banovinskega odbora 
mladinske JRZ. Seji je predsedoval predsednik 
gosp. Rudolf Smersu. Seja se je začela s petjem 
državne himne, nato pa je predsednik g. Smersu 
imel pozdravni govor, v katerem je podčrtal, da se 
vrši ta seja v važnih in velikih časih. V teh časih 
hočemo, da mladina JRZ gradi svoje delo po na-
čelih za dobro naše ljubljene skupne domovine 
Jugoslavije pod narodno dinastijo Karadjordjevičev. 
(Vsa dvorana je ploskala in klicala: »Živela dina-
stija Karadjordjevičev!«) Nato je predsednik g. 
Smersu pozdravil gg. ministre ter senatorje in po-
slance ter delegate. Potem se je s toplimi bese-
dami spomnil rajnega dr. Korošca, ki je bil začet-
nik organizacije slovenske mladine !n ki je vedno 
svetoval, naj se mladina vzgaja k političnemu delu 
za narod in s svojim delom pomaga stranki pri 
njenem delu za dobrobit in kor isti naše domovine. 
(Vsi prisotni so zaklicali trikrat »Slava!« dr. Ko-
rošcu.) Nato je predsednik g. Smersu predlagal, 
da se odpošljeta vdanostni brzojavki Nj. Vel. kralju 
in Nj. kr. Vis. knezu namestniku. Po prebranih 

I Vrzojavkah so prisotni spet s ploskanjem in vzkliki 
dali duška svojemu navdušenju. Pozdravna brzo-
javki sta bili odposlani dr. Leskovarju b banu 
dr. Natlačenu. Potem je predsednik g. Smersu dal 
besedo ministru dr. Kulovcu. 

Burno pozdravljen od vseh navzočih je mini-
ster dr. Kulovec v svojem govoru uvodno poudar-
jal pomen organiziranja mladine za narod, za dr-
žavo in Se posebej za politično organizacijo. V 
današnjih časih so prenesli v politično borbo no-
vo orožje, nove metode. Stranke, ki tega ne vpo-
števajo, so podobne državam, ki si niso nabavile 
modernega orožta in ki se niso naučile novodob-
nega vojskovanja. Zato vidimo, da eo take države 

propadle. TakSno moderno orožje v političnem bo-
ju strank je organizirana mladina. Poudarjal je 
nato pomen programa naše stranke, ki temelji na 
načelu, zajeti iz duše slovenskega naroda. Ta pro-
gram ja va*m kažipot, po njem moramo delati, 
z njim hočemo koristiti naši domovini. Boriti se 
hočemo z modernim orožjem in z izvežbanimi 
močmi. Mi smo Si tako orožje ustvarili. To orožje 
so elitne čete naše mladine, zbrane v JRZ. One se 
hočejo boriti za naš program, one hočejo zmagati 
in hočejo vedno ostati našim načelom zveste. V 
prvi vrsti hočejo biti Slovenci, ki se hočejo do 
skrajnosti razviti tn poudariti, da je slovensko 
ime najvišja oblika, ki jo morejo dobiti. Biti ho-
čejo zvesti borci za naš narod in našo drža »o. Na-
ša slovenska mladina hoče z vsemi močmi neustra-
šeno delati za Boga, kralja, svoj narod in svojo 
domovino. (Klici: »Tako je!«, »Živel kralj!«, »Ži-
vela Jugoslavija'«) Tako imenovana napredna 
mladina se tudi zbira v političnih vrstah, vidimo, 
da se tam zbirajo samo svobodomiselno usmerjeni 
ljudje. 

V tej zvezi je govornik odgovarjal na sobotni 
Članek znanega mariborskega dnevnika, kateri od-
klanja grupiranje strank po svetovnem nazoru. 
Obenem pa isti list pozdravlja koncentracijo na-
predno usmerjene mladine. Dr. Kulovec to ugotav-
lja ter vpraša: »ALi se mar ta napredna mladina 
ne zbira po nekem svetovnem nazoru? Če se ne 
zbira, kakor želi omenjeni list na eni strani, zakaj 
pa potem tako podčrtujejo svojo naprednost? Ali 
mar s tem članka r ni samega sebe demantiral? 
Mislim, da se ne motim, če rečem: Če ta mladina 
ni usmerjena po nobenem svetovnem nazoru, kako 
naq pa potem zavzema svoje stališče do svetovno 
nazorno usmerjenega komunizma?« (Klici: Dol ko-
munizem!) 

Nato se je govornik pečal s komunizmom ter 

dejal: Naša mladina nI bila nikdar Izdajalka naro-
da in zato ne bo sledila tistim, ki bi hoteli naš na-
rod razkrajati in zastrupljati. Zato pozivam našo 
mladino, naj bo vedno zvesta našemu političnemu 
programu. Naš program Ima na prvem mestu zapi-
sano, da smo socialna skupina. Stari Bvet se po-
dira, ustvarja se nov svet. Mi pa nočemo, da bi 
se novi svet ustvaril z revolucijo, marveč hočemo, 
da se ustvari c evolucijo. Zato študirajte načela 
krščanskega gospodarskega reda. Bodite poborniki 
novega sveta, da bo ta svet, ki se nanovo ustvarja, 
zares krščanski in pravičen vsem slojem. Hočemo, 
da bo naša mladina eminentno državotvorna in 
vzgojena po krščanskih načelih. To so bila zme-
rom temeljna načela naše stranke, ki smo jih ved-
no in povsod neustrašeno zastopali in izvajali, če-
prav smo zaradi tega včasih politično trpeli. Višje 
smo cenili vrednote države in skupnosti kakor 
strankine koristi. S tem smo visoko dvignili naš 
prapor politične skupnosti. Dokazov za to mojo 
trditev je več ko dovolj. Bodite vi naši mladi pi-
loti, ki se ne boje nobene nevarnosti, bodite naši 
borci, naše udarno orožje in se zavedajte zmerom> 
važnosti našega programa. Naš program je sloven-
ski in slovenski ljudje so doslej vedno radi delali 
zanj in zanj tudi žrtvovali. Zato ponovno pozivam 
vso našo slovensko mladino, da gre v strnjenih 
vrstah v boj za program slovenskega ljudstva. 
(Navdušeni živio-klici kar niso hoteli ponehati.) 

Burno pozdravljen od vseh navzočih je mini-
ster g. dr. Kulovec v svojem govoru v uvodu po-
udarja! pomen organizirane mladine za narod, za 
državo in posebno pa politično organizacijo. 

Nato so govorili še bivši minister g. Snoj, gosp. 
Karko Kranjc, gosp. Češno«ar in gosp. Melaher. 

Za sklep je imel krasen govor mladini minister 
dr. Krek, ki je žel viharne ovacije. 

* 
K poročilu, ki ga je včeraj prinesel o mladin-

skem zborovanju JRZ v Mariboru »Slovenski dom«, 
nas je g. minister dr. Kulovec prosil omeniti, da 
se je njegov govor glede komunizma drugače glasil, 
kakor pa je bilo objavljeno v izvlečku. Avtentično 
besedilo tistega dela govora prinašamo v svojem 
gorenjem poročilu. Toliko resnici na ljubo. 

Predsednik vlade Cvetkovič 
obiskal Aco Stanojeviča 

Belgrad, 17. febr. m. V Belgradu dames ni bilo 
važnejših političnih dogodkov. Večina kr. vlade se 
še ni vrnila. Predsednik vlade Dragiša Cvetkovič 
je včeraj odpotoval v Niško Banjo. Ves dan je pre-
bil v svoji vili, zvečer pa se je odpeljal v Niš na 
koncert. 

V Niško Banjo je prišel tudi po dvomesečnem 
zdravljenju v Vrnjački Banji voditelj staroradika-
lov Aca Stanojevič in se nastanil v bamovinskem 
hotelu. Gosp. Stanojevič je danes sprejel znanega 
belgrajskega zdravnika radikala dr. Kokaško. Nato 
se je g. Stanojevič sprehajal po parku. Prav tako 
se je sprehajal tudi predsednik vlade Dragiša Cvet-
kovič. 

Ob 10.50 Je predsednik vlade obiskal g. Aco 
Stanojeviča v njegovi sobi v banovinskem hotelu. 
Sestanek je trajal nad pol ure. Medtem so se pred 
hotelom zbrali časnikarji in čakali na vrnitev gosp. 
predsednika vlade. Ko jih je g. Cvetkovič zagledal-

jih je vprašal, aLi je kaj novega. Časnikarji so 
prosili g. predsednika za izjavo o sestanku z gosp. 
Stanojevičem. Gosp. predsednik jim je odgovoril: 

»Z g. Stanojevičem 6em bil vedno v prijatelj-
skih osebnih stikih ter to osebno prijateljstvo 
nikdar ni bilo prekinjeno. To prijateljstvo je pri-
vedlo tudi do današnjega sestanka z njim.« 

Na vprašanje časnikarjev, ali se bodo nada-
ljevala začeta pogajanja, je g. Cvetkovič odgovoril: 

»Nobenih pogajanj ne vodim, ker danes ni čas 
za notranja politična pogajanja. Sedaj je potrebno, 
da smo zbrani ter da upoštevamo splošne interese.« 

Nato je g. predsednik sedel v avto ter se od-
peljal v Vučje pri Leskovcu obiskat industrijalca 
Teokaroviča. 

Današnjemu sestanku predsednika vlade gosp. 
Cvetkoviča in g. Ace Stanojeviča pripisujejo tu-
kajšnji politični krogi velik pomen. 

Requtem.za 
f Albertom Jetočnikom 
Slovesni requiem za rajnim g. Albertom Je-

loSnikom priredi stolni pevski zbor v sredo, 19. t. 
m., ob 7 zjutraj. Prijatelji Jeločnikovih iskreno 
vabljeni! 

G. ban danes in v petek ne bo 
sprejemal 
Ban dravske banovine g. dr. Marko Natlačen 

v torek 18. in v petek 21. t. m. ne bo sprejemal 
strank zaradi zasedanja banskega sveta. 

Prometni nadzorniki v Zagrebu 
Zagreb, 17. febr. b. V Zagrebu je uvedena 

fprometna novost. Na raznih mestih so postav-
jeni prometni nadzorniki, k i vsakega prekr-

šitelja reda kaznujejo takoj na kraju samem. 
Včeraj je bilo prijetih 22 avtomobilov in bici-
klov zaradi nereda. Prav tako bodo uvedli nad-
zorstvo nad pešci in bodo kazen izrekali takoj 
na kraju samem. 

Delgrajske novice 
Belgrad, 17. febr. m. Minister za telesno vzgo-

jo ljudstva je na podlagi § 27 uredbe o šoli za 
telesno vzgojo v Belgradu z dne 24. marca 1939 
na predlog profesorskega sveta te šole predpisal 
pravilnik o dolžnostih in pravicah šolske oblasti 
slušateljev in drugega šolskega osebja ter njiho-
vo 9lužbeno razmerje. 

Belgrad, 17. febr. m. Davi je potoval skozi 
Belgrad madžarski zunanji minister g. Homan, ki 
bo v Sofiji podpisal kulturno konvencijo med 
Madžarsko in Bolgarijo. G. Homan se bo 21. febr. 
na povratku iz Sofije ustavil v Belgradu in bo 
gost prosvetnega ministra. 

Belgrad, 17. febr. m. Danes je bil pogreb so-
proge ravnatelja jugoslovanske družbe vžigalic g. 
Goriška ge Julke Gorišek, ki je včeraj zjutraj v 
živčni zmedenosti napravila samomor. Pogreba so 
se udeležili številni znanci in prijatelji Goriškove 
družine, med njimi tudi mnogo belgrajskih Slo-
vencev. Posmrtne ostanke ge. Julijane Goriškove 
so iz Belgrada odpeljali v Ruše pri Mariboru, kjer 
bo pogreb. 

Belgrad. 17. febr. A \. Danes dopoldne je 
minister za trgovino in industrijo dr. Ivan An-
dres sprejel v svojem kabinetu dr. Oskarja Szo-
laya, vladnega svetnika in šefa delegacije mad-
žarskega urada za zunanjo trgovino iz Budim-
pešte. 

Belgrad. 17. februarja. AA. Vpostavljen je bil 
promet med postajama tJstikolina in Foča, na 
progi Ustiprača-Foča, ki je bil ustavljen zaradi 
slabega vremena. 

Iz banovine Hrvatske 
Zagreb, 17. febr. b. Davi je bilo posveto-

vanje okrajnih glavarjev pasivnih okrajev biv-
še savske banovine. Temu sestanku, kateremu 
je predsedoval podban dr. Krbek, so prisostvo-
vali tudi predstavniki Pogoda. Po vsakem refe-
ratu so bile debate. Posvetovanje je trajalo do-
poldne in popoldne. Zvečer je okrajne glavarje 
sprejel tudi bon dr. šubašič. 

Zagreb. 17. febr. b. Dne 7. marca bo obiskal 
Zagreb madžarski poslanik iz Belgrada, baron 
Bakacz Beszeny. Pri tej priliki se bo osnovalo 
v Zagrebu hrvatsko-madžarsko društvo za bano-
vino Hrvatsko. Centrala tega društva je v Bel-
grada. 

Jutro si mnogo domišlja 
Mnogo si domišl ja nedeljsko Jutro, ki v 

članku govori, da padec Stojadinovičeve vlade 
ni bila osebna zasluga dr. Korošca, marveč 
prav za prav «jugoslovenskih nacionalistov«, 
bolje povedano JNS, ki je skupaj z drugo opo-
zicijo nastopila pri volitvah leta 1938 ter s svo-
jim uspehom omogočila sporazum. Resnica je 
seveda, da je takratna srbijanska združena opo-
zicija skupaj s Hrvati pri volitvah strnjeno 
nastopila ter na njeno prošnjo dovolila tudi 
JNS, da je smela voliti dr. Mačka. Volitve pa 
je kot notranji minister vodil dr. Korošec, o 
katerem Jutro pravi, da je zaradi uspehov opo-
zicije pri volitvah izvajal konsekvence. Resnica 
pa je ta, da ie dr. Korošec volitve tako vodil, 
da so bile res svobodne. Zaradi lega je ta-
kratna srbijanska opozicija, zlasti pa HSS do-
segla velike uspehe na jugu. Osebna zasluga 
dr. Korošca je bila, da je puščal opoziciji tako 
veliko svobodo, da se je lahko uveljavila vsaka 
stranka, ki je imela res kaj volivcev za seboj. 
JNS tega o sebi ne more trditi, ker je rešila le 
nekaj svojih mož, vsi drugi so ostali na voliv-
nem bojišču, in sicer prav tako doli na jugu, 
kakor pri nas v Sloveniji. Ker je dr. Korošec 
volitve tako svobodno vodil, je prenapeti del 
Stojadinovičeve vlade dr. Korošca zaradi tega 
napadal. Ko bi bil dr. Korošec vodil take vo-
litve, kakršne je vodila svoje čase JNS, bi ta 
stranka leta 1938 niti kandidatov ne bila mogla 
postaviti. Popustljivost napram opoziciji je po-
tem dr. Kujundžič z drugimi centralistično 
usmerjenimi ministri Stojadinovičeve vlade 
dr. Korošcu tudi očital na seji vlade. Zaradi 
tega je potem dr. Korošec odstopil, ker se ni 
strinjal s takim naziranjem, da bi bilo opozi-
cijo, zlasti pa Hrvate treba s silo zadušiti. Nje-
gova misel, ki jo je naglašal tudi na vseh vo-
livnih shodih v Sloveniji, je bila: S Hrvati gre-
mo zdaj na volitve z ločenimi listami, toda mi 
smo prepričani, da bomo po volitvah začeli z 
njimi sklepati sporazum. Tako je dr. Korošec 
govoril, tako je mislil in tako delal. Ko je videl, 
da Stojadinovičeva vlada ne stoji na njegovem 
stališču, se je umaknil in izstopil ter čakal do-
godkov. Ko pa so padle v verifikacijski debati 
tiste Kujundžičeve besede zoper Hrvate, je bilo 
jasno, da vlada ne misli na sporazum. Zato je 
petorica ministrov po Koroščevi pobudi odsto-
pila, nakar je morala odstopiti vsa vlada, da je 
prišel g. Cvetkovič in izvedel tisto, kar je bila 
naša volivna parola. Lahko pa tudi rečemo, da 
je sporazum dolgo imel in še ima skrite na-
sprotnike ravno med tistimi, kateri zdaj govore, 
da so tudi zani in da bi radi sodelovali v vladi 
narodnega sporazuma. JNS namreč je zadnjič 
iasno povedala, kako drugačno je njeno stališče 
do nove ureditve države. Pričakovali pa bi pač 
neka i več resnosti v celi zadevi, ki pa je ni, 
če si Jutro upa trditi, da ie prav za prav JNS 
pomagala sporazumu do živlienja, ko so ravno 
njene metode tiste, zaradi katerih je bil spo-
razum tako otežkočen, da ga ie nazadnje le 
dr. Koroščeva metoda omoeočila Dr.' Korošec 
namreč ni bil le velik taktik, marveč tudi velik 
idejni politik, česar na ni mogoče trditi o vseh 
njegovih nasprotnikih. 

Odlikovan 
Belgrad, 17. febr. m. Z redom Jugoslovanske 

krone 5. stopnje je odlikovan g. Beno Gregorič, 
drogerist in dvorni dobavitelj v Ljubljani za za-
sluge na fotografskem polju in kot dobrotnik me-
ščanske šole na Viču. 
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Afriško bojišče 
V Libiji nemški letalski napadi — V Eritreji italijanski odpor — Angleško 

napredovanje v Abesiniji in Somaliji 

l 

italijanska poročila 
Nekje v Italij i . 17. febr. Štefani: Poročilo 

4t. 255 glavnega stana italijanske oborožene sile 
o operacijah v Afriki se glasi: 

V D/arabubi je sovražnik od 12. do 14. febr. 
s svojimi mehaniniziranimi enotami ponovil 
svoje posebno hude napade, ki pa so se zlomili 
ob hrabrem naporu naših čet. Oddelki nemške-
ga letalstva so zelo bombardirali angleške me-
hanizirane enote. En nemški bombnik se ni 
vrnil. V Egejskem morju je bilo neko sovraž-
nikovo letalsko oporišče na otoku Kreti bom-
bardirano z bombami težkega kalibra. 

Vzhodna Afrika. Na odseku pri Kerenu 
obojestransko delovanje topništva. V Keniji je 
bila močna kolona tovornih avtomobilov, ki -e 
je poskušala približati našim postojankam, od-
bita s protinapadom in prisiljena na umik za-
radi pomembnih izgub v moštvu in materialu. 
Naši letalski oddelki se še naprej izkazujejo s 
podpiranjem kopenskih operacij. Razen tistega 
letala, ki je bilo omenjeno v sporočilu št. 254, 
da je bilo zbito. je bilo zbito še eno angleško 
letalo pri napadu na Brindisi v noči med 15. 
in 16. februarjem. 

Nemška poročila 
Berlin, 17. febr. Nemško vrhovno poveljstvo 

poroča o letalskih bojih v Afriki: 
V Cirenaiki so nemške letalske sile uničile 

veliko število sovražnikovih tovornih in oklop-
nih vozil ter zadele skladišča gjoriva in voj-
nega materiala, kjer so izbruhnili požari. Pri 
napadu na Malto so nemška letala zbita tri an-
gleške »Hurricanec. Ta letala so bila zbita v 
letalskem spopadu. Preteklo noč so nemška boj-
na letala izvedla uspešen napad na zbiranje čet 

ri Bengaziju. Nemška oborožena ogledniška 
etala so včeraj napadla taborišče angleških čet 

pri EI Agili v severni Afriki. Bombe so padle 
na štiri tanke. Uničena je bila tudi protiletal-
ska baterija. (AA) 

Angleška poročila 
Kairo, 17. febr. Reuter: Vrhovno poveljstvo 

angleške vzhodne armade poroča: 
Na ozemlju Egipta, Sudana in Kenje ni no-

benega sovražnega vojaka več, razen ujetnikov. 
V Libij i in Eritreji je položaj nespremenjen. 
V Abesinij i : Z zavzetjem Kurmuka ni na 

sudanskih tleh nobenega sovražnega vojaka več. 
Naše čete so nadaljevale napredovanje proti 
Gondarju. V področju vzhodno od Rudolfovega 
jezera naše čete prodirajo vedno globlje v 
južnoabesinsko ozemlje. 

Italijanska Somalija: Sovražnik je bil po-
vsod potisnjen do reke Džube (Juba). Zaplenili 
smo veliko število vojnega materiala v Kismaju. 

Plen v Kismaju 
Kairo, 17. febr. Reuter: V Kismaju, v itali-

,anski Somaliji, so angleške imperialne čete 
zajele velik plen. Najbol j dragoceni plen so 
tcžlri obalni topovi ter veliko število težkih, 
večeevnih protiletalskih topov, ki so vsi nedo-
taknjeni. Kismaju je bilo zelo močno utrjen. 
Boji se sedaj razvijajo na levem in desnem 
bregu reke Džube. 4 

Južnoafriško letalstvo je bilo včeraj in da-
nes zelo živahno. Bombardiralo je G e l i b na 
levem bregu reke Džube, kjer so bila razde-
jana vojaška taborišča. Bombniki in lovci so 
preganjali tudi umikajoče se sovražne čete na 
ozemlju levega brega reke. Bombardiran je bil 
tudi E I S o d , k jer so bombe zadele motori-
ziran prevoz. (EI Sod leži 35 km severno od na-
selja M e g a v južn i Abesiniji.) 

Reuterjev poročevalec tudi trdi, da so bel-
gijske kolonialne čete, ki so se že dal j časa 
birale, prispele v belgijski Kongo, kjer se bodo 
ridružile četam franc. generala de Gaullea in 

bodo ameriški in angleški inženirji sestavljali. 
Na merodajnih angleških vojaških mestih no-
čejo dati nobene izjave glede teh govoric. 

Delovanje angleških bombnikov 
Kairo, 17. febr. Reuter: Letalsko poveljstvo 

poroča: 
Naša bombna letala so v noči na nedeljo 

napadla letališča nemških strmoglavnih letal v 
Siciliji. V Catanij i so bile vržene bombe na 
upravna poslopja letališča in letalske lope. Na-
stalo je več eksplozij in požarov. Nekaj letal 
je zgorelo na tleh. V Cosimo so bombe padle 
sredi na tleh razpršena sovražna letala in so 
nastale eksplozije in požari. Letališče v Gela 
je bilo tudi uspešno napadeno. Naša letala so 
na povratku s strojnicami napadla svetMniško 
postajo pri rtu Passero. — V Veritreji so naši 
bombniki poškodovali lope in poslopja na leta-
lišču v Mai Adagi. Posneti so bili fotografski 

posnetki o uspehih. Pri Kerenu so naša borbena 
letala podpirala angleške čete. Srečali so pri 
tej priliki sovražna letala in jih je bilo nekaj 
sestreljenih, druga po poškodovann. — V Abe-
siniji so bila letala in skladišča od naših letal 
zažgana na letališču v Čineliju. — Pri Benga-
ziju v Libiji so se avstralski lovci s|ečali z 
nemškimi letali in eno sovražno letalo je bilo 
sestreljeno. 

Sovražni letalski napadi na Malto — v so-
boto in nedeljo — niso napravili nobene škode. 
— Letala naše vojne mornarice so v bližini 
t n n i š k e obale napadla in potopila 7000 ton-
sko sovražno trgovsko ladjo. Snmo eno angleško 
bombno in eno lovsko letalo se nista vrnili. 

Nemško-angleška fronta 
Angleška letala so metala letake na Krakov 

Napadi na Anglijo 
Nemška poročila 

zbirale, prispele v belgijski Kongo, kjer se bodo 
pridružile četam franc. generala de Gaullea in 
bodo šle v boj. Poljske čete pa so prispele 
v Egipt, kjer bodo včlenjene v armadni sestav 
generala Wavella. 

Ameriška letala v Afriki 
Kairo, 17. febr. United Press: Razširila se 

je govorica, da pr ipravl ja jo »nekje v Afriki« 
veliko letališče, kjer bodo sestavljali ameriška 
letala, ki bodo začela prihajati na evropska, 
odnosno sredozemska bojišča v vedno večjem 
številu. Letala bodo prenašali v kosih, nakar j ih 

Berlin, 17 februarja DNB: Nemško vrhovno po-
veljstvo sporoča: 

Neka podmornica je potopila 11.000 ton sovraž-
nikovega trgovskega brodovja. Neka druga podmor-
nica, ki je dozdaj potopda 20000 ton, je povečala 
svoje uspehe na 24.000 ton potopljenega sovražniko-
vega brodovja. 

Ogledniška letala so severno od Great Yar-
moutha pokodovala z bombami večjo trgovsko lad-
jo, zahodno od Irske pa 60 potopila neko manjšo 
ladjo. 

Včeraj so bojna letala izvedla uspešne napade 
na letališča, taborišča, pristaniške naprave in na 
neko tovarno orožja v jugovzhodni Angliji. Letala 
so metala bombe in streljala s strojnicami Letala, 
ki 60 bila razvrščena na tleh so bila uničena. Bombe 
težkega kalibra so padle tudi na pame kotle in dele 
montažne tovarne severovzhodno od Petereheada, 
kjer eo nemška letala potopila tudi neko sovražni-
kovo tovorno ladjo s 5000 tonami, katero je zadela 
bomba in se je nato po nekaj sekundah potopila. 
S tem je skupina bojnih letal v svoji dosedanji borbi 
proti Angliji in Norveške uničila 150.000 ton sovraž-
nikovega brodovja. 

Daljnostrelno topništvo kopenske vojske, je tudi 
16. t. m, streljalo na vojaške cilje v jugovzhodni 
Angliji. 

Posvet nemških in italijanskih 
mornariških poveljnikov 
Berlin, 17. februarja DNB poroča, da sta se 

pretekli četrtek in petek sestala v Meranu v Italiji 
vrhovni poveljnik nemškega brodovja admiral R a-
fe d e r in vrhovni poveljnik italijanske mornarice 
admiral R i c c a r d i . Poročilo pravi, da sta oba 
admirala proučevala vprašanje vojskovanja in da so 
se razgovori s polnim uspehom razvijali v duhu med-
sebojnega iskrenega tovarištva. 

Angleška poročila 
London, 17. februarja Reuter: Letalsko mini-

strstvo in ministrstvo za notranjo varnost poročata, 
da je v noči od nedelje na ponedeljek letelo nad 
Anglijo le manjše število sovražnikovih letal. Ena 
bomba je padla na neko me6to v severovzhodni An-
gliji. Poškodovanih je nekaj hiš. Človeških žrtev je 
bilo zelo malo. Poleg tega je bilo nekaj bomb vr-
ženih tudi v vzhodni Angliji, kjer pa ni bilo člove-
ških žrtev, niti znatnejše tvame škode. Drugače po-
noči ni bilo nobenih važnih dogodkov. (AA). 

Danes je bilo delovanje sovražnih letal nad 
Anglijo malenkostno. Priletela so le poedina letala, 
ki so vrgla nekaj bomb. En sovražni bombnik je bil 
sestreljen. 

V pretekli noči so angleška letala napravila 
svoj do sedaj najdaljši polet. Bila so 9 ur v zraku 
in so dosegla Krakov, kjer pa niso metala bomb, 
marveč letake. Razdalja od Anglije do Krakova ana-
ša 900 milj (1700 km), tako, da so angleška letala 
preletela skupno tja in nazaj 3400 km. Drugi prejšnji 

Albansko bojišče 
Hudi letalski in topovski boji — Grki napredujejo pri Klisurl 

italijanska poročila 
Nekje v italijl, 17. febr. Štefani. Službeno po-

ročilo št. 255 glavnega stana italijanskih oborože-
nih sil se glasi: 

G r š k o b o j i š č e : Včeraj so se nadaljevale 
borbe, zlasti na odseku 11. armade. Naši letaski 
oddelki so srdite bombardirali sovražnikova opo-
rišča, ceste, prometne zveze in obrambne posto-
janke in zmetali nanje bombe lahkega kalibra. 
Z majhne višine so letala s strojnicami obstrelje-
vala zbiranja čet. Eno sovražnikovo letalo je bilo 
zbito. V noči med 15. in 16. februarjem so naši 
bombniki napadli z očitnimi rezultati letališče 
Mikaba na Malti. Lovska letala nemškega letal-
skega zbora so zbila nad otokom tri »Hurricanec. 

Grška poročila 
Atene, 17 febr. t. Atenska agencija: Poročilo 

!t. 113 grškega generalnega štaba se glasi: 
Z uspešnimi krajevnimi operacijami so naše 

čete prepodile sovražnika l i mnogih postojank. 
Zajele so spet 250 sovražnikov in vplenile mnogo 
vojnega materiala. Grška bombna letala so bom-
bardirala sovražnikove postojanke na fronti. Gr-
ška lovska letala so sestrelila eno sovražno bomb-
no letalo. 

Vladni tolmač je na konferenci tiska raztolmačil 
časnikarjem, da se je v petek zvečer atenski radio 
ko je govoril o 7.000 ujetnikih, zmotil in da bi bil 
moral povedati 700, kar je resnično. Sicer pa, da 
je grško poveljstvo z razvojem grške ofenzive za-
dovoljno Italijani so na srednjem bojišču posku-
sili s silnim protinapadom, toda kakor vsi prejš-
nji, je tudi ta njihov sunek prestreglo grško top-
ništvo, nakar so so Grki z bajoneti v rokah po-
gnali proti nasprotniku in ga potisnili iz njegovih 
postojank. l>rkl so napredovali za nekaj kilome-
trov na vseh odsekih pri T e p e l e n i j u , pri 
K 11 s n r I in na izvirih reke S k n m b e. Na oba-
li pa so Grki odbili sovražnikov napad, ki se je 
opiral na tanke, nakar so se ob valonskem zalivu 
pomaknili »pet nekoliko naprej, Na severu, na 
gori O s t r o v i e a kakor tudi v M o k r i P l a -

n i n I so govorili topovi. Položaj je ostal nespre-
menjen. Letalstvo, in sicer obojno, je bilo zelo bo-
jevito. Prav tako so posegali pridno v borbo tudi 
angleški bombniki. 

Angleško letalstvo ' 
Atene, 17. febr. Atenska agencija. Letalsko 

poveljstvo v Kairu objavlja naslednje poročilo o 
delovanju angleškega letalstva: 

V noči od sobote na nedeljo so angleški 
bombniki bombardirali B r i n d i s i in so bombe 
zažgale številne upravne zgradbe, letalske lope, 
skladišča. Velike eksplozije so nastale na obali, 
ki leži nasproti otoku Lamaretto. V nedeljo so 
spet skupine bombnih letal napadle B u z i v Al-
baniji (severno od Tepelenija) ter vojaško tabo-
rišče v L a j t i c i , ki je bilo obstreljevano v niz-
kem poletu. Druga skupina je izvedla zelo uspe-
šen napad na velike motorizirane skupine umika-
jočega se sovražnika na cesti iz K l i s u r e v B e -
r a t. Eno sovražno letalo je bilo uničeno. Vsa an-
gleška letala so se vrnila. 

Grški optimizem 
Atene, 17. februarja. Atenska agencija: V zad-

njem času so se razšiirle govorice, da je v grški 
vladi prišlo do. nesporazumov, zlasti med pred-
sednikom vlade in ministrom za tisk. Po teh go-
voricah so grškemu ministru za tisk očitali, da 
je grško časopisje preveč optimistično v svojem 
pisanju. Atenska agencija je pooblaščena sporo-
čiti, da so le govorice popolnoma netočne. Opti-
mizem grškega tiska je upravičen zaradi tega, 
ker so dogodki takšni Z ozirom na to grško ča-
sopisje drugače tudi pisati ne more. 

Alenskt agencija, ki je prav lako pooblaščena 
najodločneje zanikali poročila nekih tujih dopis-
nikov o »izguhah grške vojskec kakor tudi o »de-
zertiranju grških vojakove. V zvezi s tem je 
atenska agencija pooblaščena izjaviti, da so izgu-
be grške vojske, upoštevajoč dosežene uspehe na 
bojišču, povsem neznatne, znana hrabrost grških 
vojakov pa zanika vsako dezertiranje. (AA) 

dolgi poleti angleških letal so dosegli Gdansk in 
Milan. 

Ameriška letala 
Newyork, 17. febr. b. Amariški pilot Paul Miller 

kateri je dosedaj pilotiral že dva bombnika čez 
Ocean v Anglijo, je pripovedoval časnikarjem, da 
je obrambni sistem Anglije odličen. Kot primer je 
navedel, da ima vsakikrat, kadar pride v Anglijo z 
novim letalom, velike težave, da prispe na cilj, če-
prav je njegov prihod že v naprej javljcn in ima 
vee olajšave, katerih Nemci ne poznajo. 

Napadi na Nemčijo 
Nemška poročila 
Berlin, 17. februarja. Poročilo nemškega vrhov-

nega poveljstva o angleških napadih 6e glasi: 
Sovražnikova letala so poskušala prodreti v za-

sedeno področje. Pri tej priliki sta bili v letalskem 
spopadu nad Kanalom zbiti 2 sovražnikovi letali. 
Preteklo noč ni bilo nobenega sovražnikovega na-
pada na nemško ozemlje. Ob ilandrijskem obrežju 
je neki hitri motorni čoln zbil eno sovražnikovo 
letalo. Protiletalsko topništvo je 15. t. m. v Kanalu 
zbilo še dve britanski letali, tako da je angleško 
letalstvo tega dne in 16 februarja izgubilo skupno 
18 letal. Pet nemških letal je izginilo. 

Berlin, 17 februarja DNB: Preteklo noč niti 
nemško niti angleško letalstvo nista nič delovali. 
Včeraj so nemška bojna letala napadla letališča v 
jugovzhodni Angliji. Bombardirane so bile pristani-
ške naprave v Londonu, Yarmouthu in Dovru. (AA). 

A ngleška poročila 
London, 17. fehruarja Reuter: Letalsko ministr-

stvo sporoča' Včeraj so angleški bombniki posamič-
na napadli več ciljev na zasedenem ozemlju. Na 
Helgolandu »o bombe zadele tudi neko ladjo, ki 
je bila zasidrana ob obrežju. Prav tako so bile bom-
bardirane ladje na morju in Nizozemskem obrežju 
kakor v Zeebriiggeju, Miledburgu in Den Helderju. V 
noči med 6oboto in nedeljo so naši bombniki metali 
bombe v krajih okrog Katovic in Krakova na Polj-
skem. (AA). 

Bliski daljnovzhodne nevihte 
Japonski ministri o »življenjskih težnjah Japonske v južnih morjih« — 

Nizozemska Indija odklanja japonski blok 
Tokio, 17. febr. t. Domei. Pomočnik japonskega 

zunanjega ministra O h a š i je imel v spodnjem 
domu krajši govor o japonski zunanji politiki z 
ozirom na nastopajočo krizo v Južnih morjih in na 
Tihem morju. Minister Ohaši se je izrazil takole: 

»Zunanja politika Japonske nima nobenega 
drugega cilja, kakor da najde pravilno rešitev za 
vprašanje Južnih morij, ki predstavljajo za njo 
vprašanje življenja in smrti. Japonska želi to za-
devo razčistiti in za svoje interese ugodno rešiti 
x miroljubnimi sredstvi, to je s pogajanji. Vsak po-
skus, da bi hotela svoje težnje in svoje cilje doseči 
s silo, bi bil katastrofalen in bi pomenil uničevanje, 
ki bi za japonske interese ne bilo v nobenem pri-
meru ugodno. Toda če bi kdo hotel na Japonsko 
izvajati pritisk s širjenjem lažnjivih poročil, bi se 
morala Japonska takim načrtom upreti Zelo resne 
posledice bi postale neizbežne. To svarilo naslav-
ljam na vse tiste, ki se zadnje čase trudijo, da bi 
svet prepričali o neki krizi na Tihem morju, ter 
pripravljajo s tem razpoloženje proti Japonski. 
Krize do sedaj ni bilo nobene. Toda če jo bodo 
nekateri hoteli umetno ustvariti, Japonska ne bo 
kriva posledic, ki bodo morale nastati Do sedaj 
Japonska še ni opustila upanja, da bo s pomočjo 
miroljubnih pogajanj našla zadovoljive rešitve za 
vse svoje težnje, ker je prepričana, da tudi na dru-
gi strani ni zmanjkalo dobre volje za miroljubne 
rešitve.« 

Zunanji minister M a c no k a pa je ob pri-
liki vprašanj omenil, da je skupni n e m š k o -
j a p o n s k i v o j a š k i o d b o r že ustanovljen in 
že na delu, da skupno z drugimi odbori proučuje 
vse možnosti sodelovanja, če bi postalo potrebno 
v okviru trojnega zavezniškega pakta. Japonska je 
za plemensko politiko v smislu nemškega narod-
nega socializma. Glede N i z o z e m s k e Indije je 
Macuoka dejal, da obžaluje, da se ta dežela noče 
priključiti azijskemu bloku držav pod vodstvom 
Japonske. Glede S o v j e t s k e zveze ni rekel nič 
drugega, kakor da bo japonska vlada nastopila, če 
bi Kominterna, ki pa ni isto, kakor sovjetska vla-
da, delala na Japonskem ali v vzhodni Aziji težave. 
Japonska odklanja Kominterno, s Sovjetsko zvezo 
pa da želi prijateljskih in sosednih odnošajev. 

Avstralska svarila 
Sidney, 17. februarja. Reuter. Vršilec poslov 

ministrskega predsednika (ki je v Egiptu) F a d -
d e n je sklical veliko imperialno konferenco an-

gleških posesti v Južnih morjih in na Tihem morju. 
Proučevali bodo vprašanje skupne protiletalske 
obrambe. V svoji izjavi pravi Fadden, da je po-
l o ž a j s i c e r z e l o r e s e n , da pa zaradi te-
ga ni treba izgubljati glave. Le pripravljeni da mo-
rajo biti, da jih dogodki ne bi presenetili in naši' 
nepripravljene. 

Izjava Nizozemske Indije: 
Z orožjem za mir in za čast 
Batavia, 17. febr. Radio Batavia: Javno mne-

nje v Nizozemski Indiji je ostalo spričo vznemir-
jajočih poročil v zadnjih dneh, skrajno mirno in 
odločno. Nizozemska Indija želi živeti v miru. Toda 
vlada Nizozemske Indije bo storila vse, kar je v 
njenih močeh, da ohrani mir in da ohrani tudi 
svobodo države, če pa bi koristi države ali čast 
od nje zahtevale, da naj z orožjem brani oboje, bo 
to storila brez oklevanja. Radio je nato dodal, da 
bo Nizozemska Indija radevolje sprejela vsaft »pa-
meten predlog« Japonske za medsebojne trgovin-
ske odnošaje, toda Nizozemska Indija odklanja, da 
bi jo kdo zavlekel v tako imenovani »azijski blok« 
pod vodstvom kogar koli. 

Tokio. 17. febr. DNB: »Tokio Asahi Šim-
btin« poroča iz Bntavije, da se z ozirom na 
splošni razvoj političnega položaja na Daljnem 
vzhodu japonski državljani v holandski Indi j i 
hite pripravljati na odhod svojih družin v do-
movino. Na vseh japonskih ladjah, ki vozijo 
po Južnem morju, so zasedeni vsi prostori. V 
političnih krogih v Bataviji z veliko pozor-
nostjo opazujejo razvoj gospodarskih pogajanj 
med Japonsko in Nizozemsko Indijo, ker sma-
trajo, da bo od njih odvisen tudi bodoči razvoj 
splošnih odnošajev med obema državama. (AA) 

Tajska zanika zle namene 
Japonske 
Tokio, 17. februarja. DNB: Agencija Domej po-

roča iz Bangkoka, da Angleži po načrtu širijo po-
ročila, da je Japonska na konferenci, ki zaseda v 
Tokiu zahtevala od Tajske (Siama) odstop določe-
nih ozemelj. Tajska vlada sporoča, da so vse te 
govorice neresnične in da Japonska ni postavila 
nobenih podobnih zahtev glede vojaških oporišč 
in da ne izvaja nobenega pritiska na Tajsko. (AA) 

Zadnji dan tekem v GA-PA 
Garmisch-Partenkirchen, 17. lebr. b. Končna 

smučarska tekma V. zimskega športnega tedna je 
bilo tekmovanje v štafeti 4X10 km. Nastopilo je 
12 štafet, in sicer: po tri nemške in finske, po 
dve švedski in jugoslovanski in po ena italijanska 
in slovaška. Finci so kljub izmenjavi svojega naj-
boljšega tekmovalca Kurikkale zopet zmagali. 

Zmagovalna ekipa je bila sestavljena iz: Lau-
ronena, Forsella, Silvenoinnena in Olkinuora, ki so 
imeli najboljši čas v vseh etapah, razen v tretji, 
a zadnji njihov tekmovalec je imel najboljši čas 
dneva s 33.14. Skupni čas Fincev je bil 2.17.65, 
kar je za 1.16 boljše od Švedske I. in za 3.56 od 
švedske II. Potem je kot četTta sledila Nemška L, 
Finska II., Finska III., potem Italija red Nem-
ško II., katera je še vedno bila 8 minut pred Jugo-
slavijo I., katera je prišla na cilj kot 9. v času 
2.40.08. 

Sledile so Nemška III., Jugoslavija II. in zad-
nja Slovaška. 

Jugoslavijo I. so sestavljali: Klančnik, Smolej, 
Knific in Razinger; Jugoslavijo U. pa: Pogačnik, 
Švigelj, Malnarič in Brumec. 

Najboljši naš tekmovalec je bil Knific z 38.08, 
za njim pa Razinger z 38.58. Jutri zgodaj zjutraj 
odidejo naši reprezentanti iz Ga-Pa, deloma v 
Jugoslavijo, deloma pa v Beljak. Predstavnik zdru-
ženja smučarjev Planice, Goreč, je govoril z nem-
ško zvezo o preložitvi tedna poletov na smuški 
skakalnici v Planici za teden dni prej, to je od 
torka 28. t. m. do nedelje 2. marca. Na te polete 
bo prišlo nekoliko izvrstnih nemških skakalcev. 

Snoči so bili objavljeni rezultati samostojnih 
skokov: Pribošek, prvi skok 75 m, čeprav je bil 
objavljen kot pravilen, je računan kot v padcu, 
ker se je z roko dotaknil odskočišča, ter se takoj 
nato zopet dvignil. Tako je zavzel šele 39. mesto 
s 134.3 točke. Osem mest pred njim je Novšak 
s 186.3 točke, a 17. in 18. mesto si delita itali-

janski prvak Da Col in naš Klančnik s 199.7 toč-
ke. Pred njim so trije Nemci, trije Finci in en 
Šved. Zmagovalec je bil Nemec Bradi, ki je z da-
ljavo 84.79 m dobil oceno 226.5 točke. Drugi je 
Finec Murama, kateri je bil na svetovnem prven-
stvu 15., z daljino 83.76 m in 220.4 točke. Samo 
3 desetine točke pred njim je Nemec Weiler z 
daljino 81.73 m. Svetovni prvak Finec Vierto in 
odlični Šved Selanger sta padla v prvem skoku 
nekaj zaradi vetra, nekaj pa zaradi tega, ker sta 
zgrešila kritično točko skakalnice, katera se nahaja 
na 84. metru. Vierto je padel med 87. in 88. metrom. 

Jutri je dan odmora, v sredo pa začne turnir 
hokejskih državnih reprezentanc za nagrado mi-
nistra von Ribbentropa. Prva tekma med Jugo-
slavijo in Švico je v sredo popoldne. 

Garmisch-Partenkirchen, 17. febr. 
DNB: Zimsko-športne tekmo v Garmisch-Par-

tenkirchenu so se končale danes s štaletno tekmo 
na progi 4X10 km Zmagalo ie (insko moštvo. Re-
zultati so sledeči: 1 Finska 2:17.55; 2. Švedska 
2:19.11: 3 Švedska (II.) 2:21.49; 4 Nemčija (I.) 
s časom 2:22.04; 5. Finska (II). 2:27.07; 6. Finska 
(III.) 2:29.08 : 7 Italija 2:29.42; 8. Nemčija (II.) 
2:33.58, 9 Jugoslavijo (1.), 10. Nemčija (III.), 11. 
Jugoslavija (II.). 12. Slovaška v Času 3:00.49. Po-
samezni rezultati, ki so jih dosegli Jugoslovani, 
so sledeči v prvem moštvu: Klančnik 44:40; Smo-
lej 39:21: Knific 38 08 in Razinger 37:59: v dru-
gem moštvu Pogačnik -4<5:43; Sfiligoj 43:04; Bru-
mec 42:14; četrti član pa 42:41. 

Stockhnlm. 17. febr. »Pagens Nvheter« piše. da 
bo nemška vlada režim Quislinga odstranila. Po-
tovanje nemškega ministra Himmlerja je namreč 
nemšjio vlndo prepričalo, da ta režim nima nobe-
ne zastombe med norveškim narodom in da je on 
povzročil vse ti«te nerede, ki so se zadnje čase 
pripetili, ker mu narod ne zaupa. 



Zasedanje našega banskega sveta 
Zasedanje banskega sveta je otvoril z obširnim ekspozejem ban dr. Natlačen 

Komunizem Ljubljana, 17. februarja. 

Dane« dopoldne se je v stekleni dvorani ban-
ske palače na Bleiweisovi cesti začelo trinajsto 
redno zasedanje hanske^a sveta naše banovine, 
katerega je vodil ban g. dr. Marko Natlačen. Za-
sedanju prisostvujejo tudi vsi načelniki banske 
uprave ter važuib uradov in predsednik Prevoda, 
g. Snoj. 

Zasedanje je otvoril dopoldne ob 10 ban g. 
dr. Marko Natlačen, na kar je delovodja banske-
ga sveta višji finnnčni svetnik g. Jernej Božič 
prečital razglas o sklicanju m dnevnem redu za-
sedanja banskega sveta. Nato je bil prečitan de-
kret notranjega ministrstva, katerim so bili raz-
rešeni člani banskega sveta gg. Hemše Fortunat, 
Škrabec Stanko, Križnik Ludvik in Itataj Franc, 
imenovani pa Steblovnik Martin (za okraj Gornji 
grad), Strnad Jože (okraj Kočevje), Jesih Adolf 
(za okraj Laško) in Demetor Weble( za okraj 
Novo mesto). 

Vsem novim člai.om banskega sveta je ban 
g. dr. Natlačen izročil dekrete o imenovanju 
ter jim čestital k postavitvi. Za overovatelja za-

pisnika banskega sveta je Imenoval gg. Malešiča 
in VVebleta. 

Na predlog g. dr. Ravnikarja Je bila z veli-
kim odobravanjem sprejeta vdanostna brzojavka 
Nj. Vel. kralju Petru II., nadalje Nj. kr. Vis. 
knezu-namestniku Pavlu, kar je banski svet stoje 
poslušal in zaklical »živio« kralju in kraljevske-
mu domu Nadalje sta bili odposlani pozdravni 
brzojavki predsedniku kr. vlade in namestniku 
ministra za notranje zadeve g. Dragiši Cvetkovi-
ču in finančnemu ministru g. dr. Juriju Šuteju. 

Ker je pa dnevnem redu tudi sklepanje o no-
velaciji uredbe o občinskih uslužbencih, je ban 
g. dr. Natlačen predlagal, naj se za proučevanje 
tega predloga izvoli poseben odbor. Na predlog 
g. Nand. Novaka so bili v ta odbor izvoljeni gg. 
dr. Leskovar, dr. Weble, Steblovnik, Majeršič, 
Zorenč, Šilih in Nande Novak. 

Nato je ban g. dr. Natlačen jsodal obsežen 
eksf>oze o predlogu proračuna ter je ob tej pri-
liki podal pregledno sliko naših gosj>odarskih 
in socialnih razmer ter o delu banovine. Iz ob-
širnega nad dve uri trajajočega ekspozeja g. bana 
posnemamo tele najznačilnejše odstavke: 

Ekspoze g. bana 
Zakaj zvišan e 
Prva razlika novega proračunskega predloga 

v primeri s sedaj veljavnim proračunom je v 
tem, da je sestavljen za 9 mesecev, t. j. do konca 
leta 1941., dočim je sedanji proračun bil za 12 
mesecev. Proračun za 1940—1941 znaša 141 mi-
lijonov 540.450 din, torej za 9 mesecev 100,155.338 
din, dočim znaša novi proračunski predlog za 
1941, torej za 9 mesecev 125,070.000 din in je 
torej za i8,915.330 din višji kot sedaj veljavni 
proračun. To zvišanje ima svoje vzroke pred-
vsem v draginji, ki jo vsi bridko občutimo. Poleg 
lega pa se potrebe javnega gospodarstva ne dajo 
utesniti v časovne računske odlomke, ker se mo-
rajo dela izvrševati pač takrat, ko jih zahteva 
čas. Z vzdrževanjem cest n. pr. pride v poštev 
predvsem spomladni, poletni ali jesenski čas. Isto 
velja tudi za zgradbe hudournikov. S tega dvoj-
nega vidika je oceniti n pr. znesek 20 milij. din, 
ki je določen kot prispevek banovine za vzdrže-
vanje cest in mostov, ki so v oskrbi okrajnih 
cestnih odborov itd. V tekočem proračunu je bilo 
v ta namen določeno samo 15 milij. din (za celo 
leto). 

Proračun se je moral zvišati tudi radi povi-
šanih osebnih prejemkov. Od 1. septembra lani 
namreč so bile dane državnim uslužbencem po-
sebne draginjske doklade, ki se izplačujejo tudi 
banoviiiskitn uslužbencem. Čeprav je ta doklada 
skromna, zahteva vendarle zvišanje proračuna za 
okoli 3 milij. din. 

Računati pa je, da bo draginja še nadalje 
naraščala in zato jo .potreben znaten proračunski 
rezervni kredit, ki znaša 5 milij. din, iz katerega 
bi se našla 6redstva za novo jiovišanje prejem-
kov, v drugi vrsti pa ima služiti ta postavka za 
kritje izdatkov za nabavo hrane in materialnih 
potrebščin v raznih banovinskih zavodih. 

Z novim proračunom so ne uvajajo nobene 
nove davščine. Presežek 19 milij. din bo pokrit 
predvsem iz višjega dohodka doklad k neposred-
nim davkom. Računati je, da bodo te doklade 
prinesle okoli 0 milijonov din več kot so imele 
dati v odgovarjajočem razdobju 1940—1941. 

Višji dohodek je pričakovati od takse na pre-
nos nepremičnin. Doslej je znašala ta taksa 1% 
prodajne cene, z novim proračunom pa se ta ta-
ksa zvišuje na 50% drž. prenosne takse, tako. da 
bo znašalt 3—5% prodajne cene. To zvišanje je 
pač utemeljeno, ker je ogromna večina prometa 
z zemljišči spekulativnega značaja. Toda to zvi-
šanjo ne bo prizadelo kmečkega gospodarstva, 
kajti kmetovalci bodo plačevali kot doslej le 1% 
od vrednosti nepremičnin, če so odsvojitelji iu 

pridobitelji sorodniki v premi črti ali če so 6 ta-
kimi poročeni ali zaročeni, če torej ne gre za 
prenose spekrlacijskega značaja. Zvišanje te ta-
kse bo dalo pod gotovimi pogoji banovini okoli 
5 milij. din. 

Del povišanja proračuna bo pokrilo zvišanje 
trošarine na pivo. Konzum piva je lani znašal v 
banovini 93.000 hI. Banovinska trošarina na pivo 
bo zvišana od 60 na 100 din za hI. Če ostane 
konzum piva na dosedanji višini, bi to povečanje 
prineslo 3.7 miiij. din novih dohodkov. Povišanje 
trošarine na pivo je utemeljeno tudi s povišanjem 
državne trošarine na vino od 100 na 200 din za 
hektoliter. 

Skušnjo zadnjih 5 let v banovinskih financah 
kažejo, da se je proračun vedno realno izvajal. 
Doseženo je bilo 6koro vedno 100% pokritje. Tudi 
za 1940—1941 je bil zelo realen, kar dokazuje 
dejstvo, da so bili dohodki proračuna v prvih 
10 mesecih 1940—1941 znašali 99.777o pričakova-
nega donosa v tej dobi. Z ozirom na prispevke fi-
nančnega ministrstva in na druge dohodke je 
pričakovati,, da bo letošnje leto prineslo znaten 
prebitek. Upati je torej upravičeno, da se bo 
tudi ta proračun izkazal za realnega. 

Uradi in oseb!e 
Novi časi so prinesli s seboj tudi veliko po-

večanje dela uradov. V lanskem letu je banska 
uprava narasla kar za 7 novih odsekov in samo-
stojnih uradov. Tako so začeli poslovati: s fe-
bruarjem mobilizacijski odsek, v čegar delokrog 
6padajo posli protiletalske zaščite in ostali posli 
z mobilizacijo, v kolikor spadajo v pristojnost ob-
če uprave. Temu odseku ob strani je kot posve-
tovalni organ ban. odbora za zaščito pred le-
talskimi napadi. — Pri kmetijskem oddelku je 
bil osnovan odsek za uravnavano kmetijsko go-
spodarstvo in prehrano. — Za preskrbo prebival-
stva z življenjskimi potrebščinami je bil oktobra 
lani ustanovljen Banovinski prehranjevalni zavod. 
— Pri oddelku za socialno politiko in ljudsko 
zdravje je bil osnovan invalidski odsek. — Ju-
lija jo bil ustanovljen samostojen urad za kontro-
lo cen. — Septembra je bil ustanovljen pri pro-
svetnem'oddelku poseben referat za glasbeno na-
rodopisje. Ustanovljena je bila v Ljubljani tudi 
ekspozitura ravnateljstva za zunanjo trgovino, ki 
pa še ni pričela poslovati. — Skupno s Prizadom 
vodi banska uprava priprave za ustanovitev za-
voda za znanstveno proučevanje pečkastega sadja 
v Lepem dolu pri Mariboru. — Pri oddelku za 
socialno politiko in ljudsko zdravje je bil usta-
novljen odsek za evakuacijo in zaščito otrok. 

Za zboljšanje položaja Javnih nameščencev 
Obširno je spregovoril g. han o težavnem 

gmotnem jx>ložaju državnih in banovinskih usluž-
bencev. Navedel je o tem značilne podatke. Pri 
določitvi eksistenčnega minimuma, brez katerih 
človeškega življenja ni, vpoštevajoč še najprimi-
tivnejše socialno razmere, so tri skupine. .V prvo 
skupino spadajo uradniki do vključno VIII . sku-
pine, v drugo skupino uradniki IX in X. skupi-
no zvaničniki in zvaničniki-dnevničarji, v tretjo 
skupino pa služitelji, služitelji-dnevničarji in raz-
ne kategorije delavcev v državnih in samouprav-
nih službah. Račun eksistenčnih minimumov je 
sestavljen za petčlansko družino: oče mati in 3 
otroci: 

Eksistenčni minimum je znašal za uradnike 
do VIII . skupine leta 1938. 2.550 din mesečno, 
januarja 1941 3.380 din. Leta 1938. so uživali eksi-
stenčni minimum samo uradniki do vključno VI. 
skupine, t. j. 57% uradništva, 437o tega uradni-
štva pa je živelo pod eksistenčnim minimumom. 
Januarja letos jih je samo še 11% nad eksistenč-
nim minimumom, 89?» pa pod njim. 

Eksistenčni minimum uradnika IX. in X. 
skupine je znašal v Ljubljani 1938 1.840 din, ja-
nuarja 1941 2.5fi0 din. Leta 1938. so dosegali ta 
eksistenčni minimum samo uradniki IX. skupine, 
vsi drugi pa so bili pod njim. Januarja pa vsi ti 
uslužbenci žive pod eksistenčnim minimom. 

Eksistenčni minimum za služitelje in njim 
enake je znašal 1938 1.110 din, januarja letos pa 
1.550 din. Leta 1938. so ga dosegali samo služitelji 
in kvalificirani delavci državnih in samoupravnih 
obratov, letos pa ga ne dosega noben uslužbenec 
te vrste. 

Iz tega sledi: prehranjevalne številke urad-
nika od IV. do VIII . skup ine so v glavnem enako 
standardu boljše kvalificiranega delavca, uradni-
ka IX. in X. številke ter zvaničnika in služitelja 
so deloma enake standardu srednje kvalificira-
nega delavca, deloma so pod njim, prehranjeval-
ne številke služiteljev in njim enakih pa so delo-
ma enake standardu nižje kvalificiranega delav-
ca, deloma «0 pa pod njim. Del uslužbenstva je 
torej proletariziran, drugi del pa živi podprole-
tarsko. 

Spričo teh dejstev ugotavlja g. ban: 
Delavstvo, ki vsak tretji me*ec pokrene gi-

banje za višje mezde, ravna zase mogoče prav, 
toda ne sme prezr?ti, da je v banovini armada 
39.000 javnih uslužbencev, ki ob istih kvalifika-
cijah živi z njimi na isti ravni ali celo pod njo, 
ne sme prezreti, da patriotizem in disciplina ter 
skrajna požrtvovalnost r tej armadi še niso na-
rušeni; jasnj je, da prevratni stniji med delav-
stvom ne iliure biti pravi resnični v .rok beda. 

Drugo pa jo potrebno storiti vse, da se usluž-
bencem dvignejo prejemki do višine, ki bo omo-
gočala človeškemu dostojanstvu primerno živ-
ljenje! 

Politična uprava 
Ugotoviti je predvsem, da je poslovna doba 

občinskih odborov potekla. Poslovna doba je bi-
la omejena na 3 leta. toda v zadnjih letih se to 
ni moglo izvesti. Tako imamo danes v naši ba-
novini 9 občinskih odborov, ki poslujejo nad 5 
let, 293 jih posluje 4—5 let, 43 3—4 leta in 49 
2—3 leta, začasne občinske uprave so postavljene 
v 9 občinah. Ni čuda, če se je pojavila utrujenost 
pri mnogih odborih. Druga slaba posledica so raz-
prtije v občinskih odborih. To je imelo za posle-
dico dalenezmožnost številnih odborov. Ker danes 
ni mogoče misliti na izvedbo skupinskih občin-
skih volitev, je banska uprava zahtevala poobla-
stilo, da more z razrešitvijo občinskega odbora in 
postavitvijo novega odbora uve3ti red in delo v 
tistih občinah, kjer ni mogoče drugače. Namen te-
ga določile je napraviti odbore zopet delazmožne, 
ne pa ukiniti vse določbe o občinskih volitvah. 
Omogočijo naj le samo izredno sanacijo v izred-
nih razmerah. 

Načrti z občinskimi uslužbenci niso uspeli. 
Vkljub vsestranski dobri volji ni mogla biti do-
sežena zaželena višja šolska izobrazba. Največ 
primerov je nastopilo radi tega. ker so službeni 
prejemki v velikem številu podeželskih občin ne-
zadostni. Zato je potrebno rešiti to vprašanje in 
v tej smeri gre prizadevanje banske uprave, kar 
bo predloženo tudi banskomu svetu. Banovinski 
pokojninski sklad za uslužbence se radi premaj-
hnega števila zavarovancev ni obnesel, zato sma-
tra g. ban za najboljše, če se ta sklad likvidira 
m se zavarovanje občinsih uradnikov prenese na 
Pokojninski zavod za nameščence v Ljubljani. S 
tem bo zadeva rešena za uslužbence, pa tudi ob-
čine se bodo rešile skrbi, saj jamčijo za morebit-
ni primanjkljaj tega sklada. 

Za občinsko gospodarstvo je važno, da 6e 
povečajo dohodki občin. V ta namen je mogoče 
predvsem paziti, da se zlasti obstoječi viri v ce-
loti izkoristijo, v drugi vrsti pa je treba najti 
nove izvore dohodkov, ki bi bili sprejemljivi za 
državno finančno politiko, pa tudi znosni za na-
še gospodarstvo Trošarine prinašajo kaj različne 
donose, kar se vidi tudi pri taksah. Nadalje sma-
g. ban, da so mogoče tudi nove občinske davšči-
ne. Treba pa bo nadalje poskrbeti tudi za to, da 
občine sestavijo proračune in obračune državnih 
poslov, ki jih vršijo, in jih predlože dolžniku v 
izplačilo. 

med intelrgenco 
Velik del naše inteligence je danes komuni-

stičen. 
Ko to trdim, ne mislim zgolj na oficielno ile-

galno organizacijo komunistične stranke Jugosla-
vije in na njeno delovanje; v mislih imam pred-
vsem pojav, da se izven te organizacije in ne-
odvisno od nje komunistični duh čedalje bolj širi 
— posebno med inteligenco. Imamo komuniste uči-
telje in inženirje, književnike in umetnike, pravni-
ke in zdravnike. V revijalnem časopisju, na sred-
njih in visokih šolah, v društvih, ki jih snuje in-
teligenca za inteligenco, se goji miselnost, kot da 
je uvedba komunističnega gospodarstva in komu-
nistične kulture pri nas le še vprašanje dneva. 

Kje so korenine temu zlu? 
Ne morejo biti v bedi, ker sicer bi moralo biti 

komunistično vse nižje in najnižje državno in sa-
moupravno uslužbenstvo, ki je danes med vsemi 
sloji najslabše plačano in ki živi danes res v tež-
ki bedi. Ne morejo biti v napačni poučenosti o 
• blagodatih« komunističnega režima, ki jo povzro-
ča divja popagandna literatura, ker se o inleligen-
tu pač ne more dvomiti, da loči zrno od plev. Ne 
morejo biti niti v tradicionalnem slovenskem slo-
vanoljubju, ker pač vsakdo vidi lahko razliko med 
staro slovansko Rusijo in internacionalnimi sov-
jeti. Razlogi morajo biti drugod. 

Med ljudmi, katerih miselnost se giblje od ke-1 
renščine in ljudske fronte pa vse do pravega bolj-; 
ševizma, so gotovo tudi taki, ki stisko časa glo-
boko občutijo in nemirno iščejo izhoda iz nje, pa 
jim je tempo socializacije družabnega reda pri 
nas prepočasen. Ti ljudje — tudi dobri so lahko 
med njimi —- ne pomislijo, da je naš družabni 
red v temeljih še liberalno-kapitalističen. in da ga 
ni mogoče čez noč spremeniti v socialno-pravič-
nega, če nai se ne napravi več škode kot koristi. 
Pa takega človeka vsaj še pregovoriš, če mu v vseh 
podrobnostih razkažeš stroj, ki pri nas preobli-
kuje družabne sile, socialne prilike in potrebe, pa 
čeprav le počasi. 

Nedostopna za vsakršen argument je druga 
vrsta inteligentov, propagatorjev komunistične mi-
sli; to so ljudje materialističnega svetovnega na-
zora, ki jim za prehod od liberalizma v komuni-
zem ni bilo treba dosti spreminjati svojega gleda-
nja na svet. Nove svobodomiselne mladine stari 
liberalizem že dolgo ne zadovoljuje več, pa jim je 
pri iskanju novih potov svetovno-nazorno Komu-
nizem še najbližje. To so habituelni komunisti, 
ljudje, ki dispozicijo za komunizem že nosijo v 
sebi; treba je bilo samo, da so se ga še nalezli. 

Tretja vrsta naših komunističnih inteligentov 
pa je čisto računarska. To so oportunisti, ki mi-, 
sl i jo, da je dobro pripravi ti se na novi red, ki boj 
prišel, koristno še bolj, pripraviti se na vodilna' 
mesta v tem novem redu. To so naivneži, ki mi-/ 
slijo, da se pride na vrh komunističnega režima! 
kar naravnost od tople peči. 

Kakšna sredstva imamo proti temu zlu? Ni 
dvoma, da treba z reformo družabnega reda jx>-
hileti, ne toliko zaradi onih, ki se nad počasnostjo, 
reforme zgledujejo, kolikor zaradi naglice, s ka-
tero se danes spreminja svet pred našimi očmi. 
Dogodki bi nas lahko prehiteli. 

Drugo sredstvo je prava nacionalna vzgoja. 
Namenoma rabim to besedo: »nacionalna«. Ni 
namreč res, da ne bi imela nekega zdravega je-
dTa vzlic temu, da je vsaj v našem jeziku diskre* 
ditirana. Prava nacionalna vzgoja je tista, ki člo-

veka oblikuje po duhovni podobi narodovi. In Če 
je v zmedi sedanjih dni ne najde, gre nazaj v 
zgodovino. Pravi nacionalni vzgoji nasprotna je 
vzgoja, ki išče zgledov in vzorov za svoje obliko-
vanje človeka na vseh mogočih tujih tržiščih in ki 
se zadovolji s prvim, ki ga najde, samo da ni do-
mač. Biti samemu sebi zvest, je največje dosto-
janstvo, do katerega se more dokopati kakšen na-
rod. Tega največjega dostojanstva ne bodo pribo-
rili narodu ljudje, KI jih na prvem mestu diči ne-
zvestoba do narodovin idealov. 

Kot tretje in poslednje sredstvo pa ostane iz-
ločitev ljudi z boljševiško miselnostjo iz državnih 
in samoupravnih služb. Kdor namreč sam ne pri-
de na to, da z boljševiškim konceptom v žepu ne 
more služiti Jugoslaviji, pa tudi ne slovenski skup-
nosti, mora biti nasilno odstranjen. Pokojni mi-
nister prosvete dr. Anton Korošec je delal tako 
in bilo bi želeti, da bi njegovemu zgledu, kar tiče 
odločnosti v borbi zoper komunizem, sledili vsi, 
ki so na odločilnih mestih v državi. 

Skrb za naše kmetijstvo 
Najosnovnejše vprašanje vsake 6motrene kme-

tijske politike je vsekakor skrb, da bi ostala kmečka 
zemlja v rokah kmeta. , je uredba o utesnitvah 
odsvojevanja nepremičnin v obmejnem pasu bila 
lani ukinjena in je tedaj potrebno, da se to vpraša-
nje uredi na novo. Banovina je izdelala načrt ured-
be, ki naj bi izpopolnila vrzel in onemogočila, da se 
kmečka zemlja odtegne kmetovanju in s tem dovede 
v nevarnost obstoj ne samo kmeta, temveč tudi na-
roda, ki ga kmet hrani. 

Drugo važno vprašanje je neobdelana zemlja. 
Vidimo, da imamo v Sloveniji še mnogo neobdelane 
zemlje, tako je n. pr. v kočevskem okraju neobde> 
Ianih okoli 2000 ha, ker so lastniki odsotni, v hri-
bovitih legah se zemlja tudi ne obdeluje dovolj, 
črna zemlja se pogozduje, čmemeljski steljniki bi se 
dali preurediti v orno zemljo, veliko zemlje bi se 
pridobilo z melioracijami Da pa bi se stanje prehra-
ne Slovenije izboljšalo, je banovina predložila vladi, 
naj predpiše posebno uredbo, s katero bi bilo pred-
pisano obvezno obdelovanje zemlje, pripravne za 
poljedelsko proizvodnjo in sicer na ta način, da se 
daje zemlja prisilno v zakup ali pa da jo obdeluje 
občina na račun lastnikov. 

Uravnavano kmetijsko gospodarstvo ne bo samo 
v načinu predelave, temveč bo tudi v tem, kaj in 
kje naj se prideluje. Uravnavano gospodarstvo bo 
moralo obsegati tudi živinorejo, kajti uvozili smo 
lani 59.000 svinj, izvozili samo 2000, krav smo uvo-
zili 6500, izvozili samo nekaj desetin. Aktivni smo 
samo v prozvodnji volov, teh 6mo izvozili okoli 4000 
več kot 6tno jih uvozili. 

Učni načrt kmetijske strokovne šole mora biti 
osnovan tako, da se gojenec in gojenka trdno uko-
reninita v bistvu kmečkega mišljenja. Delo banovine 
gre v tei smeri. Zlasti je potrebno, da dobimo na 
kmetijske šole najboljše predavatelje, ki ne bodo 
imeli samo strokovne, temveč tudi pedagoško iz-
obrazbo 

Naš gozd je močno ogrožen. Izkoriščajo se naši 
gozdovi že dalje časa tako močno, da je ogrožena 
tudi že trajna proizvodnja primerne količine lesa, 
zaloge lesa v gozdovih namreč čedalje bolj spadajo, 
s čimer pada tudi letni prirastek. Gozdovi se bi 
smeli črpati le v toliko, da bi v njih ostala nedo-
taknjena ona minimalna zaloga, ki jo gozdarstvo 
imenuje »normalna «zaloga. Banska uprava si mno-
go prizadeva, da se propadanje gozdov omeji in 
dvigne stanje na normalo. Potrebno bo poostriti in 
sistematično urediti nadzor posebno nad gozdovi, 
ki so brez strokovnega upravitelja. Banska uprava 
namerava za več občin namestiti gozdnega čuva/a. 
Govoreč o začasni upravi razlaščenih gozdov je de-
jal g. ban, da ni mogoče vedeti, kakšno definitivno 
obliko uprave bo ministrstvo določilo za prihodnjost, 
želeti pa je da pride čim prej do def<nitivne ure-
ditve, da se ti gozdovi saj v upravnem oziru ne 
razdele na občine, temveč ostanejo nedeljivi, iz 
katerih naj se po najsmotrenejšem načrtu zalaga 
kmetijsko prebivalstvo z gozdnimi proizvodi, ki jih 
samo nima. 

Vprašanje naše prehrane 
Slovenija potrebuje letno 2.8 milij. met. stotov 

krušnega žita, od tega za seme 211.000, za živinsko 
hrano 965.000 in za ljudsko prehrano 1,624.000 met. 
stotov. Proizvodnje je 1,649.000 met. stotov in manj-
ka torej 1,151,000 met. stotov, okoli 12.000 vagonov. 
Do decembra lani je bil dovoz pšenice in pšenične 
moke v Slovenijo razmeroma reden. Uvozili smo 
1400 vag. pšenice in 2000 vag. pšenične moke. Uvoz 
je pa nekoliko zastal zadnie čase, nekaj časa je 
sploh prenehal, pa se zopet povečuje. 

Ker 6mo imeli v zalogi dne 1. januarja samo 
1100 vagonov, smo se morali odločiti za racionira-
nje. Mesečno potrebuje namreč Slovenija 600 va-
gonov pšenične moke, torej do konca julija 4200 va-
gonov. Zalog je 1100 vagonov, pričakujemo, da 
bomo do konca julija uvozili še 1000 vagonov. Na 
razpolago je torej 2100 vagonov odn. izraženo v 
moki 1680 vagonov, To je za 40% tega, kar potre-
bujemo. Zaradi tega je bilo potrebno določiti naj-
prej visok odstotek mešanja pšenične moke s koru-z-
no. Če ne bomo dobili pričakovanih 1000 vagonov, 
bo moralo racioniranje biti naslonjeno še bolj na 
koruzo. Letina je bila dobra in koruze ne bo zmanj-
kalo, četudi bi je morali več primešati v kruh. 

Sladkor dobivamo mesečno 102 vagona v redu. 
V letu 1939 smo potrošili povprečno mesečno samo 
97 vagonov. Za sladkor ne bo sile, če bodo konsu-
menti ostali disciplinirani, t. j. če ga ne bodo kupo-
vali na zalogo. Tudi potrebna količina soli nam je 
zagotovljena. Sol dobivamo s Sušaka, deloma iz 
Nemčije. Potreba je bila doslej krita nad normalo. 

Za belo olje so določeni mesečni kontingenti, 
ki jih tovarna v Zagrebu redno dobavlja Uvozili 6tno 
230 vagonov bučnih koščic, kar bo dalo 65 vagonov 
bučnega olja. To je dovolj za normalno potrošnjo. 
Obstaja pa še upanja, da dobimo še nekaj vagonov 
bučnih koščic. 

Za tri mesece: december, januar in februar smo 
dobili v Slovenijo 47 vag. riža, za marec, april in 
maj pa bomo dobili še več, tako da tudi glede rila 
ne bomo trpeli {»manjkanja. 

Masti uvažamo letno 120 vag., mnogo pa uva-
žamo tudi debelih prašičev. Na zalogi imamo se-
daj okoli 30 vagonov masti, kar znaša četrtino 
celotne potrošnje. 

Prevod, ki se z vsem tem bavi, je samostojno 
banovinsko | X > d j e t j e , ki posluje po irgovskih na-
čelih. Prva glavnica je znašala 65 milij. din, za 
naprej pa je dala kredit Priv. agrarna banka v 
znesku 100 milij. din po 0.25% obresti. Zavod ima 
vse pogoje za uspešno delovanje. Veliko pa je 
odvisno od okrajnih preskrbovalnih odborov in 
občinskih prehranjevalnih uradov, največ pa je 
seveda odvisno od konzumentov, ki naj se ne 
dajo begati z neresničnimi vestmi iu naj se ne 
zalagajo preko dnevne potrebe. 

Javna dela 
Smernice banovinske politike glede javnih 

del se bistveno niso izpremenile. Predvsem je 
treba skrbeti za ohranitev že obstoječih del, nato 
zaključiti in dovršiti že pričela dela in šele v 
tretji vrsii začenjati nove gradnje. 

Razni razlogi so v teku lanskega leta ovirali 
delo cestnih odborov, pa tudi večja gradbena dela, 
ki so bila oddana v izvršitev podjetnikom. Večina 
razpisov za oddajo raznih del je ostala brezuspeš-
na. To je imelo za posledico, da so čakali neizrab-
ljeni krediti, dovoljeni in odobreni krediti pa ni-
so zadostovali za dovršitev del. Pri banovinskih 
poslih je šlo delo lažje od rok, težje pa pri 
državnih delih. 

Če bi banovina hotela modernizirati samo če-
trtino svojega cestnega omrežja, torej nekako 
1.000 km, bi za to potrebovala kredit poldruge 
milijarde dinarjev, katerih banovina pri sedanjem 
stanju banovinskih financ ne zmore. Zato je ra-
zumljivo stremljenje banske uprave, da bi drža-
va prevzela v svojo oskrbo čim več cestnih prog. 

Odkup potrebnega zemljišča za napravo no-
vih cest ali mostov zadeva v zadnjem času na sko-
raj nepremagljive ovire. Navaja poelg drugih tudi 
tale vzgled: Cestna uprava naj bi plačala za svet, 
ki je potreben za okrog 200 dolgo dostopno 
cesto na novi mest čez Savo pri Krškem nad 800 
tisoč din odškodnin in odkupnin, to je četrtina 
zneska, ki je potreben za gradnjo 150 ni dolgega 
in 9 m širokega železobetonskega mostu. Današ-
nja zakonodaja ne daje oblasti dovolj možnosti za 
odstranitev takih izrodkov. Toda po drugi poti se 
bo dalo preprečiti te izrodke: imamo zakonito 
določilo, JK> katerem morajo vse gradb. stroške, ki 
nastanejo zaradi gradnje ceste skozi vas ali na-
selje, plačati prizadeti kraji in občine. To se do-
slej ni izvajalo. V bodoče pa napoveduje g. ban, 
da se bo strogo ravnal po tem predpisu povsod 
tam, kjer prebivalstvo ne bo pokazalo volje, da 
7, znosnimi conami za odstopljeno zemljišče tudi 
samo prispeva k ureditvi prometnega omrežja. 

Na vodne stavbe so kvarno vplivale številne 
povodnji in neprestano deževje in dela tudi niso 
napredovala do one mere, kot se je v začetku 
pričakovalo. Niso prišla do izvršitve velika melio-
racijska dela na Cerkniškem jezeru in Ljubljan-
skem barju. Druga dela se izvajajo v skrčenem 
obsegu. Pač pa so bili doseženi uspehi pri manj-
ših melioracijskih delih kljub skromnim sred-
stvom. Uspešno so se nadaljevala dela za pre-
skrbo prebivalstva s pitno vodo. Izgledi za hidro-
tehnična dela niso najboljši, ker so izčrpana že 
skoraj vsa sredstva, ki jih je dala država na raz-
polago pred 2 leti. 

Pri izvajanju predpisov in določil gradbenega 
zakona skrbi upravnopolitično oblastvo za to. da 
se javni interesi krijejo z zasebnimi in zlasti 
skrbi za ohranitev domače, ljudske umetnosti. 
Med večjimi deli je omeniti: letos bo dograjen 
nov moderno urejen zdravniški prizidek na Gol-
niku. v izgraditvi je nov paviljon za laringoloaijo, 
okulistiko in dermatologi jo v splošni bolnišnici v 
Mariboru, v delu je projekt za novo bolnišnico v 
Murski Soboti. Bolnišnica v Celju bo izpopolnjena 
z novim upravnim poslopjem. Trenutno se gradi 
novo gimnazijsko poslopje v Mariboru, spomladi 
pa se bo začela eraditi nova enako velika gimna-
zija v Murski Soboti. 



Zaupajmo v svojo moč in božjo pomoč 
Iz govora bana dr. Marka Natlačena na zasedanju banskega sveta 

Socialna politika 
in zdravstvo 
Lansko leto so bile v jeseni zvišane minimal-

ne mezde na 8—5.50 din, nadalje so bile dvig-
njene tudi minimalne mezde trgovskemu in osta-
lemu višjemu pomožnemu osebju, nadalje so bile 
odrejene minimalne mezde v gostinski btroki in 
končno prejemki viničarjev. Mezde so bile ure-
jevane tudi z novimi tarifnimi lestvicumi n. pr. 
7.a mizarsko stroko in razširjena veljavnost ko-
lektivnih pogodb. Lani je bilo sklenjenih 33 ko-
lektivnih pogodb, od tega 25 za posamezne obrte, 
7 za več obratov skupaj, 1 pa za vse obrate v 
banovini. Število delavcev, ki imajo mezdno raz-
merje urejeno s kolektivnimi pogodbami, znaša 
okoli 35.000, skoio ena tretjina vsega delavstva. 
Na osnovi poravnalnih razprav je bilo z interven-
cijo oblastva sklenjenih 27 sporazumov za okoli 
4000 delavcev. Skupno je bilo lani nadalje 17 
stavk, v katerih je sodelovalo 4900 delavcev, iz-
gubljenih je bilo 56.000 delovnih dni, izguba za-
služka znaša 2.5 milij. din. 

G. ban si je mnogo prizadeval za ureditev 
prejemkov zasebnih nameščencev, vendar orga-
nizacijam delojemalcev do danes ni uspelo ostva-
riti pogoje, ki so potrebni, da more g. ban izdati 
tarifno lestvico. Lestvica se more izdati le, če to 
zahteva več kot polovica delojemalcev ene stro-
ke. Ti podpisi pa se šele zbirajo, upati je, da bo 
tarifna lestvica mogla biti predpisana z veljav-
nostjo od 1. marca dalje. 

Naša državna in pokrajinska uprava se je v 
teku zadnjih 20 let dosti zanimala za ljudsko 
zdravje, toda doseženi uspehi niso v nobenem 
razmerju z napori. Porazen je uspeh pri reše-
vanju vprašanja bolnišnic. Banovinske bolnišnice 
eo se države še na dostojni višini, se nahaja pa 
zato osrednja državna bolnišnica v Ljubljani v 
kričečem nasprotju s potrebami kulturnega naro-
da in zahteva, ki jih stavlja medicinska znanost. 
Glavni vzrok za to je iskati, da je bila zdrav-
stvena politika postavljena od začetka na napač-
no osnovo. Imamo dva popolnoma ločena tira: na 
prvem vozi preventivna zdravstvena služba, ki je 
bila ustvarjena na novo z velikimi materialnimi 
žrtvami. Visoki izdatki zanjo eo imeli za posle-
dico krčenja izdatkov na drugem tiru, za usta-
nove kurativne stroke. Zato je treba obe stroki 
združiti in bolnišnice zopet napraviti za središče 

vse zdravstvene politike. To bo naloga bodoče za-
konodajne samouprave. Naše stališče je: vso jav-
ne bolnišnice v banovini spadajo pod isključno 
kompetenoo banske uprave. Vse bolnišnice naj se 
povežejo med seboj po načelu delitve dela v en 
sam sistem zdrastvenih ustanov. Vsaka bolnišnica 
naj bi dobila tudi zunanji oddelek, ki nuj posre-
duje med zunanjo in notranjo oskrl>o. Treba je 
ustanoviti osrednjo bolnišnico in klinični zavod, 
kar so vse velike naloge, ki jih bomo morali raz-
deliti na ved let. 

Trgovina, 
obrt in industrija 
Za stanje slovenske industrije sta bila mero-

dajna: tržišče in surovine. Ugoden je bil trg za 
konzum industrijskih predmetov, manj ugodne pa 
so bile razmere za surovine, glede katerih se 
imamo boriti s težavami. 

V trgovini je nastala zaskrbljenost zaradi 
vedno bolj povečanega vpliva države na trg in 
promet. Uravnavano gospodarstvo pri nas ni uve-
deno v celoto. Nove ustanove nimajo namena, <la 
prevzamejo in opravljajo posle izmenjave blaga 
ali da v teh poslih tekmujejo z redno trgovino. 
Slejkoprej bo šla izmenjava blaga po redni trgo-
vini in zadrugah. Namen teh ustanov je voditi 
evidenco zalog in potrebe, nabavljati življenjske 
potrebščine i>n jih pravilno deliti na drobno trgo-
vino in zadruge, da kontrolirajo pravilno racioni-
ranje živil, zasledujejo gibanje cen in izvajajo so-
cialne akcije med siromašnim prebivalstvom. Ob-
sežnejši je bil poseg državno uprave v tvorbo cen. 
Tu je državna uprava predvsem dopustiln prime-
ren čisti dobiček, izključiti pa hoče nesocialno do-
bičkarstvo, ki ga poštena trgovina sama odklanja. 
S tem je t u l i utrta pot ustalitvi cen, ki jo realna 
trgovina sama želi, trgovina kot taka pa je ostala 
v načelu neokrnjena. 

V obrtnem pospeševanju je najvažnejša skrb 
banovine posvečena obrtniškim vajencem, za kar 
žrtvuje velike vsote in banovina želi, da bi pri 
svojem delu dobila podporo vseh zainteresiranih. 

Uradi za kontrolo cen morajo v tvorbo cen 
posegati samo do neke meje. Njeni uspehi so 
skromni, toda mogli bi biti večji, če bi se lahko 
v naši državi pečali s sistematično politiko cen, če 
bi se tvorba cen uravnavala v osnovah, uradom 
pa bi se prepustilo zatiranje zlorab in preganja-
nje neopravičenega bogatenja. 

Zaupajmo v življensko silo svoje države! 
Svoj govor je (j. ban zaključil z ugotovitvijo, 

da smo bili letos brez dvoma v eni najodločilnej-
ših, pa tudi najtežjih dob v zgodovini človeštva. 
Naša država je ostala od začetka pa doslej striktno 
nevtralna in bo kr. vlada nadaljevala to politiko 
nevtralnosti, miru in dobrih odnošajev z vsemi dr-
žavami tudi v bodoče. S te poti bo krenila le tedaj, 
če bi se kdo drznil kršiti našo nevtralnost ali 
kakor koli ogražati našo neodvisnost in težko pri-
borjeno svobodo. Zahvaljujoč se tej politiki, ki jo 
pod modrim vodstvom Nj. kr, Vis. kneza-namest-
nika Pavla Izvaja kr. vlada, še vedno uživamo bla-
godat miru. Toda sama nevtralnost nas ne bo ob-
vn.royala pred slehernimi žrtvami. Toda pe samo 
od vsakega posameznika, temveč tudi od države 
kot celote zahteva politika nevtralnosti svoje 
žrtve. 

Danes moramo priznati, da so naši državni 
krmarji modro in srečno vozili. 

Naj zadobe dogodki okoli nas tudi preteč zna-
čaj, vendar nas to ne sme niti za trenutek spraviti 
iz ravnovesja. Ohraniti moramo mirne živce. V tej 
dobi pa imamo ljudi, ki izgubljajo oblast nad svo-

jimi živci, imamo zopet take, ki oznanjajo lahko-
vernim ljudem cenen nauk, češ da so vsa naša pri-
zadevanja brez vrednosti, ker se bo naša usoda 
odločila drugod. 

Tem krivim in po večini dobro plačanim pre-
rokom, ki brez čuta odgovornosti begajo naš narod, 
veljaj naša najodločnejša borba. Država bo po-
rabila za njih zatrtje vsa sredstva, pri tem pa naj 
sodeluje tudi vsa naša javnost, 

Slovensko ljudstvo je v svojem jedru zdravo, 
zaveda se, da je lastna država edini vir njegovega 
napredka in blagostanja; ponos in junaštvo st^ 
bili od nekdaj njegovi odliki. Ne dopustimo, da bi 
se v sedanjih časih izneverilo tem svojim svetlim 
tradicijam in postalo plen defetistične propagande. 

Zaupajmo v življenjsko moč svoje države, za-
upajmo v svojo moč in božjo pomoč, vsi se tesno 
strnimo okrog naše junaške dina6tije Karadjordje-
vičevl 

Z manifestacijami so člani banskega sveta spre-
jeli govor g bana, ki je žel za svoja izvajanja dol-
gotrajno odobravanje. 

Popoldanska razprava 
Na popoldanski razpravi, ki se je začela ob 17. 

fe podal najprej poročilo inšpektor občega oddelka 
g. Senekovič. Iz njegovega poročila posnemamo: 

Osebni izdatki znašajo v novem. banovinskem 
proračunu 36 milijonov dinarjev, bre zizdatkov za 
vzdrževanje ljudskih šol. Osebni izdatki za 1940-41 
so znašali 41 milijonov din ali 20.5% vsega prora-
čuna. Proračunani na 9 mesecev 1940 bi znašali 
30.766 milij. din, sedanji osebni izdatki pa 60 pro-
računani na 36.0 milij. din ali na l9.55c/o vsega pro-
računa. 

Banska uprava bi rada svojim uslužbencem iz-
boljšala gmotni položaj, toda stavljene so ji gotove 
meje, S svoje strani je pa storila vse, da bi poma-
gala svojim uslužbencem. Tako je zlasti nižjim, če 
so se jim zgodile nesreče, dajala svojo podporo. Za 
božič pa je g. ban priznal vsem oienjenim usluž-
bencem do vštete V. skupine, ki imajo otroke, en-
kratne izredne prispevke, katerih višina je bila od-
visna od števila nepreskrbljenih otrok. 

Po proračunu se je število vseh uslužbenskih 
mest zvišalo od 1558 na 1583, in sicer uradnikov od 
604 na 633, zvaničnikov od 40 na 66, služ:teljev se 
je zmanjšalo od 42 na 34, kakor tudi število dnevni-
čarjev od 202 na 180, število cestarjev pa je ostalo 
nespremenjeno 670. Število vseh banovinskih usluž-
bencev se je v isti dobi povečalo od 2157 na 2268. 

Nekaj podpirancev iz bednostnega sklada je ba-
novina sprejela me svoje uslužbence (25), podpi-
rancev pa je še nadalje 85, od tega 29 moških in 
56 žensk, od teh je nadalje absolventov visoke šole 

20, popolne srednje šole 43 in nižje srednje šole 22. 

Nato je sledilo poročilo upravnega oddelka, 
katerega .je podal načelnik g. dr. Bogataj. Po nje-
govem poročilu so znašale za 1940-41 proračunsko 
potrebščine podeželskih občin 93.3 milij. din, štirih 
mostnih občin za 218.4 milij. din. Podeželske občine 
imajo na razpolago prav skromna sredstva. Kajti 
nimajo na razpolago gospodarskih podjetij. Davčna 
osnova znaša v podeželskih občinah 57.2, v mestnih 
33.4 milij. din, doklada je v podeželskih občinah 
81%, v mestnih manj. Podeželske občine črpajo 
svoje vire predvsem iz indirektnih davkov, v prvi 
vrsti iz trošarin. 

Banovina je pomagala posameznim preobre-
menjenim občinam, vendar je ostala še nerešena 
sanacija dveh podeželskih občin (Senovega in 
Kozj)a). Revizij občinskega poslovanja je bilo 64, 
kar je zvišanje v primeri s prejšnjim letom. Re-
vizije pa niso imele namen samo ugotoviti nerod-
nosti, temveč tudi poučiti organe občin. Predloga 
kr. banske uprave za ustanovite občinskih posre-
dovalnih uradov notranje ministrstvo ni odobrilo. 

Državljanstvo si je lani pridobilo 448 oseh 
(1939 149), izgubilo pa je državljanstvo 779 oseb 
(1047). 

V področje upravnega oddelka spadajo tudi 
vodopravni posli. Obširno je v poročilu analizirano 
stanje javne varnosti v naši banovini. 

Prvi se je oglasil k besedi g. dr. Beno Sabothy. 
i Poudaril je resnost časov, v katerih živimo. Le str-
• njeni bomo lahko prenesli vse težave, ki nam jih 

Enotne cene pralnega mila 
Po 8 2. uredbe o kontroli cen morajo pro-

izvajalci in predelovalci vsak posebej prositi za 
zvišanje cen. Ker 6ta ta dovoljenja izdajala urad 
za kontrolo cen v Belgradu in urad za kontrolo 
cen pri banski oblasti v Zagrebu, se je docajalo, 
da so bile za iste predmete maksimirane različne 
cene, kar je imelo neugodne posledice. Da se to 
prepreči, bo ministrstvo za oskrbo in prehrano v 
soglasju z banovino Hrvatsko odslej odiuo urejalo 
to vprašanje in v bodoče veljalo v vsej državi kot 
enotnem gospodarskem območju iste cene za iste 
predmete. 

Ker je banovina Hrvatska 18. januarja dolo-
čila cene milu, je urad za kontrolo cen te cene 
sprejel in istočasno določil tudi brutozaslužek v 
prodaji na drobno in na veliko. V kratkem se 
pričakuje, da bodo maksimirane cene tudi za 
luksuzno milo. 

Urad za kontrolo cen je izdal v soboto na-
slednje obvestilo: 

»Na podlagi čl. 3., odst. 4. uredbe o kontroli 
cen predpisuje urad za kontrolo cen za vse svoje 
območje maksimalne cene za pralno milo: 

U £ a pr»Uvaia!co; za 1 ks praiaeua mila s 

50% maščobnih kislin na 19.50 din, za 1 kg pral-
nega mila s 40% maščobnih kislin pa na 18 din. 
Te cene se razumejo franko nakladalna r>ostaja 
kupca, vključno ambalaža brez skupnega davka. 

2. Za trgovce na veliko: Trgovci na veliko 
smejo dodati nabavni ceni franko svoja nakladal-
na postaja: stroške prevoza od nakladalne postaje, 
vse javne davščino in na vso kupno vsoto 6% kot 
svoj zaslužek. 

Trgovci na veliko morajo zahtevati odobritev 
prodajne cene v smislu čl. 2. uredbe o kontroli 
cen od pristojne oblasti ter priložiti dokaz o pre-
voznih stroških do postaje obrata in o lokalnih 
davščinah. Kot dokaz se smatra uradno potrdilo 
občine ali upravne oblasti I. stopnje, da ti stroški 
ustrezajo lokalnim razmeram. 

3. Za trgovce na drobno: Trgovci na drobno 
zaračunavajo svojo prodajno ceno na ta način, da 
nabavni ceni po fakturi tovarne ali trgovca na 
debelo dodajo svoje prevozne stroške od postaje 
do obrata, ev. krajevne davščine in na vse to 
15% bruto-zaslužka. 

Ta odločba stopi v veljavo z objavo v »Služ-
benih novinah«. 

čas prinaša. Ne pretiravam, če rečem, da gleda z 
največjo negotovostjo v bodočnost uradniški stan, 
ki mu moramo v sedanjih časih posvetiti posebno 
pozornost. Uradniki so danes sproletarizirani. Tudi 
uradniki sicer morajo prenašati sedanje žrtve, toda 
le žrtve ne smejo ležati samo na enem stanu, tem-
več morajo biti porazdeljene na vse stanove. Zato 
moramo pomagati uradnlštvu, ki je steber države. 

Marko Novak se je uvodno spomnil našega 
preminulega voditelja g. dr. Antona Korošca in je 
pozval vse navzoče, naj ga poiaste s klicem slava, 
čomur so se vsi takoj s spoštovanjem odzvali. Spra-
šuje se, ali so plače zlUsti nižjih državnih ln tudi 
nekaterih zasebnih uradnikov sploh še plače. Zato 
predlaga banskemu svetu, naj sprejme posebno 
resolucijo za zvišanje uradniških plač. V proračunu 
se mu zde prenizke postavke za božje hrame, ki 
jih ljudstvo brez javne pomoči težko vzdržuje. Toda 
denar za božje hrame je dobro naložen, ker edino 
prerojenje bo prišlo iz verskega prenovitvenega 
življenja, ki prihaja iz božjih hramov. 

Gosp. Novak se je spomnil tudi gasilcev, ki 
naj bi za svoje delo dobili več javne podpore. Sedaj 
so navezani na samopomoč z veselicami, ki pa na-
rodu le škodujejo. V njegovem okraju (Slovenjgra-
dec) je mnogo komunistov. Želi, da bi oblast stopila 
na prste raznim komunističnim »generalom«, ki so 
še vedno na varnem in zapeljujejo kmečko ter de-
lavsko ljudstvo. »Proč roke od našega ljudstva,« je 
zaklical, »poznamo vas, direktorji, doktorji in drugi 
gospodje!« Pomoč proti komunistični nevarnosti so 

Admiral D a r l a n , namestnik maršala Petaina. 

S posebnim ustavnim aklom je imenoval maršal 
Petain za svojega naslednika letalskega admirala 
Krancoisa Darlana. Darlan je dober katoličan. 
Današnja velika francoska mornarica je plod nje-

govih prizdevanj. 

prosvetna in kulturna društva, ki naj jih oblasti 
čimbolj podpro. 

Gosp. Ivan Tovšak je govoril o financiranju 
podeželskih občin. Male občine samo životarijo, ker 
nimajo drugih virov za davčno podlago, kakor zem-
ljarino. Te občine naj banovina podpre. Druge naj 
si skušajo dohiti same nekaj virov s trošarinami 
na alkohol itd., tisti, ki mnogo vozijo, naj plačajo 
za ceste in podobno. Tudi on se zavzema za višje 
dotacije božjim hramom na deželi. 

Za zmanjšanje obtoka 
bankovcev 
Nova uprava Narodne banke je začeta prouče-

vati ukrepe, ki so potrebni, da se ne bi še nadalje 
povečal obtok bankovcev, odnosno, da bi se do-
seglo zmanjšanje obtoka bankovcev. V zvezi s tem 
se proučuje tudi vprašanje zagotovitve novih virov 
dohodkov državi za kritje njenih izrednih potreb. 

V zvezi s tem je imel v soboto guverner Na-
rodne banke g. dr. Radoslavljevič konferenco z 
zastopniki bank v Belgradu. Konferenci je priso-
stvoval tudi viceguverner Narodne banke g. dr. 
Ivo Belin. Na konferenci je g. dr. Radosavljevič 
obrazložil svoj osnovni načrt o ukrepih, katere 
smatra za potrebne zlasti glede zagotovitve novih 
virov dohodkov. Tudi bankirji so povedali svoje 
mnenje, zlasti so izjaviti svojo pripravljenost so-
delovati pri vseh takih ukrepih. 

O. dr. Radosavljevič odpotuje v spremstvu vi-
ceguvernerja dr. Belina v Zagreb, kjer bo imel v 
ponedeljek seio z zastopnika bank, nato pa pride-
ta tudi v Ljubljano, kjer bosta imela v torek kon-
ferneo z zastopniki slovenskih denarnih zavodov. 
Na ta način bo uprava Narodne banke dobila sli-
ko o predlogih bančnih strokovnjakov o zamišlje-
nih ukrepih. V zvezi s tem se pojavlja vedno več 
glasov, da bo prišlo do notranjega posojila, ki 
pa ne bo imelo prisilnega značaja. 

Trgovina s Sovjetsko Rusijo 
Ravnateljstvo za zunanjo trgovino je doseglo 

sporazum s Sovjetsko Rusijo, po katerem nam bo 
omogočen prevoz kavčuka iz Usa in Japonske po 
sovjetskih železnicah. Ta tranzit bo Sovjetski Ru-
siji plačati z delom prevožene koLičine, torej s 
kavčukom. 

Nadalje je dosežen tudi sporazum za izvoz 
večje količine svinjske masti, kr.tero bomo dobavili 
Sovjetski Rusiji. Odstranjena je namreč glavna ovi-
ra, katero je predstavljala izredno visoka cena ma-
sti v primeri z ameriško ceno. Kupčija bo šla po 
kompenzacijski poti za bombaž, katerega dobave 

k nam se bodo v kraitkem pričele. 

* 
Pogajanja z Italijo. Nedavno smo na osnovi 

belgra jski h sporočil obvesti li, da bo sestanek jn-
goslovansko-italijanskega mešanega odbora dne 24. 
februarja v Rimu. Sedaj pa poročajo iz Belgrada, 
da bo sestanek šele dne 1. marca. Pričakovati je, 
da bo ravnateljstvo za zunanjo trgovino priredilo 
še pred začetkom pogajanj z Kalijo posebno kon-
ferenco z gospodarskimi organizacijami, ki bodo 
lahko povedale svoje mnenje in svoje predloge. 

Zajednica za kože na Hrvatskem. Za 3. maTec 
je sklicana ustanovna glavna skupščina Zajednice 
za kože in usnje na Hrvatskem. Zajednieo tvorijo 
11 tvornic usnja, 12 trgovcev s kožami, 8 mesar-
skih zadrug za promet surove kože in nabavljalne 
zadruge za promet usnja, zastopniki javnih, pri-
vatnih in industrijskih klavnic in za mesarske obrt-
nike in obrtne predelovalce kože 4 zastopniki. 

Delniška družba za ribogojstvo, Zagreb. Glav-
nica 7.2, bilančna vsota za 1940 26.74 (za 1939 
24.3), čisti dobiček s prenosom vred za 1940 3.7 (za 
1939 1.87) milij. din. 

Novi prisilni upravitelj Centralnoevropskih 
rudnikov v Mežici. Dosedanji prisilni upravitelj 
Centralnoevropskih rudnikov, d. d. v Mežici, inž. 
Nikola Gjurič, bivši glavni ravnatelj državnih že-
leznic, je podal ostavko na svoj položaj, kar je 
ministrstvo za gozdove in rudnike vzelo na znanje. 

Borze 
Dne 17. februarja 1941. 

Denar 
Nemška marka >7.72—17.92 

Ameriški dolar 55.— 
Devizni promet je znašal na zagTebški borzi 

5,390.466 dim, na belgrajski pa 6,980.000 din, od 
tega 103.068 in 298.000 mark in 56.940 Švicar, 
frankov. V efektih je znašal promet na bel-
grajski borzi 670.000 din. 

L jub l j ana — uradni tečaj i : 

I » n don , en funt . . , , , , 174.57— 177.77 
New York, 100 dolatrjev . , , 4425.00—44fi5.00 
Ženeva, 100 frankov . , , . 1028.64—1038.64 

L jub l j ana — zasebni k l i r ing: 

Berlin, 100 mark 1772.00—1792.00 
Solun, 1(M) drahem • • • . . 38 denar 

L jub l j ana — svobodno tržišče: 

London, t funt 215.90— 2)9.10 

New York, 100 dolarjev . . , 54«0.00—5520.00 
Ženeva, 100 frankov . . . . 1271.10—1281.10 

Zasebni kliring. Zagreb: Solun 100 drahem 
38 denar. — Belgrad: Solun 100 drahem 37.65 
do 38.3?. 

Curih. Belgrad 10, Pariz, 7.90, London 16.12, 
Newyork 431, Bruselj 69, Milan 21.725, Madrid 
40, Amsterdam 229, Berlin 172.50, Stockholm 102.60, 
Osla 98.50, Kopenhagsn S3.50, Sofija 4.25, Lizbo-

na 17.255, Budimpešta 85, Atene 300, Carigrad 
3.375, Bukarešta 2.125, Helsingfors 8.75, Buenos-
Aiires 101.50. 

Vrednostni papirji 
Vojna škoda; 

v Ljubljani 478—480 

v Zagrebu 479—482 

v Belgradu 479—479.50 
Ljub l jana . D r ž . p a p i r j i : 7% inv. po-

sojilo 101—102, agrarj i 55—57, voj. škoda promp. 
578—480, begi. obvez. 85.50—86.50, dalm. agrarj i 
80—81, 8% Bler. posojilo 105—107, 7% Blerovo 
posojilo 101—102, 7% |x>sojilo Drž . hip. banke 
102—104, 7% stab. posoji lo %—98. — D e l n i -
c e : Narodna banka 700<>—7030, Trboveljska 590 
do 400, Kranjska industri jska družba 142 (len. 

Zagreb. Državni papirji: 7% invest. posojilo 
101 101.50 (101), agrarji 55 denar, vojna škoda 
promptna 497—482, begluške obveznice 86 blago, 
dalm. agrarji 81 blago, 6% šumske obveznice 80.50 
blago, 4% severni agrarji 56 blago, 8% Blerovo 
posojilo 106 denar, 7% Blerovo posojilo 100 de-
nar, 7% posojilo Drž. hip. banke 102 denar, 7% 
stab. posojilo 97 denar. — Delnice: Narodna ban-
ka 7000 denar, Priv. agrarna banka 204 denar, 
Trboveljska 396-400 (400), Sladk. tov. Bečkerek 
700 denar. 

Belgrad. Državni papirja: 7% investicijsko po-
sojilo 10—101.50 (101), vojna škoda promptna 479 
—479.50 (479.50, 479), begluške obveznice 85.25— 
86, dalm. agrarji 80.50—8075 (80.50), 6% šutriske 
obveznice 80 denar, 4% severni agrarji (55.50), 
8% Blerovo posojilo 107 denar, 7% Blerovo jx>-
sojilo 101.50 denar, 7% posojilo Drž. hip. banke 

102 denar, 1% stab. posojilo 97.50 denar. — Del-
nice: Priv. agrarna banka 213 denar. 

Zltnl tre 
Novi Sad. O v e s bač. srem. slav. 410—415. 

J e č m e n bač. srem. 570—580. F i ž o l bač. srem. 
beli brez vreče 2% kasa duplikat 640—650. — 
Tendenca neizpremenjena. j 

Gene živini In kmetijskim pridelkom 
Cene živine in kmetijskih pridelkov v okraju 

Lendava, dne 6. februarja t. 1. Biki 1. vrste 8 din, 
II. vrste 7—7.50 din, telice I. vrste 8—8.50 din, 
telice II. vrste 7.50 din, krave I. vrste 5—6 din, 
krave II. vrste 4 din, teleta I. vrste 9—12 din 
prašiči pršutarji 1—12 din za 1 kg žive teže. Go-
veje meso I. vrste prednji del 14 din, zadnji del 
16 din, goveje meso II. vrste prednji del 12 din, 
zadnji del 14 din, svinjina 17—19 din, slanina 
23—24 din, svinjska mast 26 din, goveje surove 
kože 24 din, telečje surove kože 24 din za 1 kg. 
Pšenica 3.27 din, rž 4.50 din, oves 3.50 din, ko-
ruza 2.60 din, fižol do 7 din, krompir 1.50 din, 
seno do 1.40, slama 0.70 din, pšenična moka 5.50 
do 9 din, ržena moka 7 din, koruzna moka 3.50 
din, ajdova moka 7—8 din za 1 kg. Drva 90 do 
158 din za kub. meter, jajca 1 din za kos, mleko 
2—2.50 din za liter, surovo maslo 32— 40 din za 

1 kg. Navadno mešano vino pri vinogradnikih 
8 din za liter, flnejše izbrano vino pri vinograd-
nikih 10—16 din za liter. 

Cene živine in kmetijskih pridelkov na sejmu 
v Kranju, dne 10. februarja t. 1. Dogon: 33 volov, 
28 krav, 10 telet, 1 junc, 40 kozličev in 49 svinj. 
Prodanih je bilo: 26 volov, 18 krav, 10 telet, 1 
junc, 37 kozličev in 32 svinj. Cene naslednje: Voli 
I. vrste 10 din, voli II. vrste 9 din, voli III. vrste 
7.50 din, telice I. vrste 10 din, telice II. vrste 9 
din, telice III. vrste 7.50 din, krave I. vrste 8.50 
din, krave II. vrste 7125 din, krave III. vrste 6.50 
din, teleta I. vrste 13 din, teleta II. vrste 12 din, 
prašiči špeharji 17—18 din, prašiči pršutarji 16 
din za 1 kg žive teže. Mladi prašiči za rejo 5 do 
6 mesecev stari 500 din do 600 din za glavo. — 
Goveje meso I. vrste prednji del 16 din, zadnji 
del 18 din, goveje meso II. vrste prednji del 15 
din, zadnji del 17 din, svinjina 24 din, slanina 
26—27 din, svinjska mast 28.50—30 din, čisti med 
36—40, jezerska volna 106—108 din, goveje surove 
kože 26 din, telečje surove kože 30 din, svinjske 
surove kože 20— 22 din za 1 kg. — Oves 3.75—4 
din, koruza 3.75 din. fižol 8—10 din, krompir 1.75 
do 2 din, Kicerna za krmo 1.50 din, seno 1.50 din, 
slama 1 din, jabolka II. vrste 8—10 din, III. vrste 
7—8 din, pšenična moka 5.50—9 din, koruzna 
moka 6 din, koruzni zdrob 6.50 din za 1 kg. — 
Drva 100—185 din za 1 kub. meter, jajca 1.75 do 

2 din za kos, mleko 2.50—3 din za liter, surovo 
maslo 4S—52 din za 1 kg. 

Živinski sejmi 
Živinski sejem v Črnomlju, dne 6. febr. t. 1. 

Dogon: 136 volov, 26 juncev, 14 telet, 45 Icrav in 
90 prašičev. Prodanih ie bilo: 32 volov, 1 krava, 
1 tele in 12 prašičev. Cene so bile naslednje: voli 
I, vrste 11 din, II. vrste 8.50 din, krave I. vrste 

9 din, II. vrste 6 din. teleta 8.50 din do 10 din za 
1 kg žive teže. Mladi prašički za rejo, 10 tednov 
stan, 300 uiii za glavo. 



t e n o v i c a 
Koledar 

Torek, 18. februarja: Simeon, škof in muče-
nec; Flavijan, škof; Prepedigna, mučenica. — /.»-
iiiim sprememba: jtadnji krajec ob 19.07. Herscliel 
napoveduje dež in sneg. 

Sreda, 19. februarja: Konrad, spoznavalec; 
•Julijan, mučenec; Mansuet, škof; Marcel, mučenec. 

Letopis 
18. februarja 1546. leta je umrl Martin L;Uther. 

Rodil se je v Eislebnu, študiral filozofijo in 
teologijo na univerzi v Erfurtu, leta 1505. pa 
je stopil v avguštinski samostan. V letih 1514-
1515 je nastal v njem duševni preobrat. Kot 
profesor na wittemberški univerzi je v svojih 
95 tezah napadel resnične in namišljene raz-
vade pri oznanjevanju odpustkov. Priznanja 
odličnih mož humanistov so ga silila v vedno 
ostrejši boj z Rimom. Strastno je do smrti 
sovražil katoliško cerkev in njene naprave. 
S prestavo sv. pisma v nemški jezik je Luther 
ustanovitelj nove nemške književnosti. Z 
Luthrovim nastopom začenjamo v zgodovini 
dobo reformacije, ki je prej enotno zahodno 
in severno Evropo v verskem oziru razbila, pa 
tudi v gospodarsko-političnem oziru prinesla 
evropskim narodom mnogo gorja. Pri Sloven-
cih je imela sicer reformacija v začetku ve-
like uspehe, toda kat. restavracija je kmalu 
znova utrdila staro vero med nami, pač pa 
nam je protestantizem s prevodom sv. pisma 
v slovenščino ustvaril književni jezik. 

18. februarja 1564. leta je umrl v Rimu Michelan-
gelo Buonarotti, velikan upodabljajočih umet-
nosti, kipar, slikar in arhitekt, med renesanč-
nimi mojstri največji in najplodovitejši, ki ga 
je nezlomljiva ustvarjalna sila gnala, da je dal 
človeštvu najsijajnejša dela umetnosti. V pla-
stiki so najbolj znane: Pieta (v cerkvi Sv. Pe-
tra v Rimu), David (Florenca), Mozes (San 
Pietro dei vinculi v Rimu); slike v sikstinski 
kapeli v Vatikanu; arhitektura raznih palač 
v Rimu in Florenci ter cerkev sv. Petra v 
Rimu. Bil je tudi velik renesančni pesnik. 

18. februarja 1587. leta ie bila usmrčena v Fothe-
ringhayu v Angliji Marija Stuart, škotska kra-
ljica. Škotska in Anglija se združita v Veliko 
Britanijo. 

18. februarja 1745. leta se je v Comu rodil grof 
Alessandro Volta, italijanski fizik; bavil se je 
posebno z galvanizmom. Konstruiral je elek-
trofor, Voltovo baterijo ter odkril precej no-
vih stvari v elektriki. Umrl je 5. marca 1. 1827. 

Osebne novice 
Zakonsko zvezo sta sklenila uslužbenec 

Renkove tovarne v Soboti g. Kolman Gy6rek in 
gdč. Marika Rajner iz Rakičana. Poročil ju je ne-
vestin brat g. Janez Rajner, kaplan pri sv. Ru-
pertu v Slov. goricah. 

— Višji strokovni izpit za asistenta sta opra-
vilav državni bolnišnici za ženske bolezni v Ljub-
ljani gg. dr. Pavšič Ivan in dr. Roš Mile, oba iz 
Ljubljane. Obema mladima specialistoma za gine-
kologijo iskreno čestitamo! 

= Poročila sta se g. Bregar Drago, pešad. 
narednik, in gdč. Majce Martina, privat. uradnica. 
Mlademu paru želimo obilo sreče in blagoslova. 

Novi grobovi 
f Sestra Amalberga 
Marija Cajhen umrla 

V Marijinem do-
mu v Ljubljani je vče-
raj popoldne umrla po 
vsej Sloveniji znana 
usmuljenka s. Amalber-
ga Marija Cajhen. Ro-
jena je bila v Dom-
žalah. Vse svoje 3S-
letno samostansko živ-
ljenje je posvetila le 
službi ubožcev. Kot 
usmiljenka in duhovna 
hčerka sv. Vincencija 
Pav. je postala prava 
mati ubožcev. Skoraj 
vse kraje Slovenije je 
prehodila, ko je na-
birala prispevke za 

hiralce V zadnjih desetih letih je bila najboljša 
jjomočnica Vincencijevi konferenci Srca Jezusove-
ga v Ljubljani. Ko je ta konferenca ustanovila v 
prostorih Marijinega doma ubožno kuhinjo in 
dijaško menzo, je bila s. Amalberga tista, ki je vse 
vodila, nosila skupaj živila in zbirala prispevke. 
Vsak dan jo je bilo videti na ljubljanskem živil-
skem trgu, kjer je hodila med prodajalkami in med 
mesarskimi stojnicami in prosila in zbirala živila 
za svoje lačne varovance v ubožni kuhinji; kako 
je nosila težke vreče nabranih darov za dijaško 
menzo. Koliko revnih dijakov in akademikov se 
ima ravno njej zahvaliti, da so mogli dokončati 
svoje študije. Mnogoštevilne bolnike je jx> vsej 
Ljubljani obiskovala na domu, jim prinašala zdra-
vila in podporo, saj je bilo njeno največje vese-
lje, če je mogla obiskovati siromake in bolnike. Za 
prav mnoge siromašne otroke je naprosila vsako 
leto obleko za prvo sv. obhajilo. Mnogim binnan-
cem je naprosila birmanske botre, obleko in vse 
jx>trebno. In koliko milodarov je nabrala za zida-
vo Mladinskega zavetišča v Zeleni jami. »Blagor 
mu, ki se usmili reveža in siromaka«, pravi sv. Pi-
smo. Zares blagor sestri Amalbergi! Njena mno-
goštevilna in dobra dela so šla pred njo v več-
nost, kjer bo dobila za nje plačilo pri Bogu. Na 
mrtvaškem odru v mrtvašnici Zavetišča sv. Jo-
žefa, Vidovdanska cesta 9. Pogreb bo v sredo ob 
2. uri z Žal. Vsi, ki so jo poznali in bili deležni 
njene dobrote, bodo za njo molili. 

f Akademik Franc šmigoc 
Dne 15. t. m. je v L jub l j an i ob pol dveh 

ponoči umrl v cvetu let katoliški akademik 
Franc šmigoc, doma iz naših lepili Slovenskih 
goric. Bil ie zaveden katoliški fant, mar l j iv 
študent in blag tovariš. Pri svojem študiranju 
se je moral boriti z revščino. Vpisan je bil 
na filozof ko fakulteto. V naših društvih, bil 
je član društva »Stražec, se j c vneto udej-
stvoval ter bil znan po svoji nesebičnosti in 
požrtvovalnosti. Ni se menil toliko za svojo 
lastno boi. Morda mu je to postalo usod no, 
kajti omalovaževal je vnetje slepiča in se pre-
pozno j>odvrgel zdravniški negi. Leno j e pre-
živel svoje zadnje trenutke v molitvi in v 
Bogu. Počivaj v miru, blaga dušal Domačim 
naše iskreno sozaijei 

— Angleški konzulat v Ljubljani sporoča, da 
jo odprl svojo pisarno na Tyrševi cesti št. 15, 
i. nadstropje, hiša kavarne »Evro|>a«, in da so 
uradne ure od 9,—13. ure. Telefonska št. 30-82. 

— Ljubo doma, kdor ga ima. Iz Francije se 
še vedno vračajo domov v Prekmurje izseljenci 
in sezonski delavci. Nekateri so doživeli vse gro-
zote vojne vihre in so hvaležni, da so se spet 
mogli vrniti v domači kraj. Ko so lani odhajali 
na sezonsko delo, so mnogi celo zamerili našim 
oblastem, ki so jim prijjoročale, naj ostanejo do-
ma če imajo le količkaj možnosti za preživljanje. 
Komunisti so celo hujskali delavce, češ, ne pri-
voščijo vam zaslužka. Danes vidijo, da so bili vsi 
nasveti le dobrohotna skrb za njihovo usodo. — 
Kdor ni doma zadovoljen, naj se obrne do teh 
sezoncev, ki mu l>odo lahko marsikaj |M>vedali. 

— Velika ovira prometu skozi Tuhinjsko do-
lino jc znani Kozjak pred Motnikom. Cesta pelje 
lod na eni strani v zavoju na strmi vrh, na drugi 
strani pa se spet strmo spušča proti Motniku. Če 
jiade le količkaj snega, je pot čez Kozjak zaprta, 
ker je cesta jx>navadi zatrpana s snegom. Dokler 
sneži, jo je težko očistiti in napraviti prehodno. 
Tudi v zadnjem snežnem nietežu je bil Kozjak 
[>o|>olnoiiia zasnežen. »Peregrinov« avtobus, ki 
vzdržuje osebni in jx>štni promet skozi Tuhin-
sko dolino, je moral za nekaj dni prekiniti vož-
njo čez Kozjak in je vozil samo do Tuhinja. — 
Treba 1H> pač uresničiti načrt, da se cesta preloži 
in izpelje j>o ravnini čez vas Cešnjice. Potem za 
promet po Tuhinjski dolini ne bo nobene ovire. 

Žrebanje 
knjižnih nagrad 
Družbe sv. Mohorja 

Pri žrebanju knjižnih nagrad dne 15. februarja 

1941 so bile izžrebane naslednje številke; 

22» (1. nagrada, knjig za 2500 din); 

1491 (2. nagrada, knjig za 2000 din); 

1333 (3. nagrada, knjig za 1500 din); 

1621 (4. nagrada, knjig za 1000 din); 

101, 121 (5. in 6. nagrada, vsaka knjig za 500 din); 

1561, 577, 1173, 167 (7. do 10. nagrada, vsaka 

knjig za 25(1 din); 

211, 505, 191, 1371, 650.(11. do 15. nagrada, Tsaka 

knjig za 200 din); 

1291, 417, 119, 700, 624, 1115, 67, 676, 1558, 865 

(16. do 25. nagrada, vsaka knjig za 100 din) ; 

217, 221, 1419, 726, 815, 1489, 516, 1738, 1223, 

1408, 164, 758, 998, 7, 793, 1524, 1592, 153, 

1016, 873, 510, 836, 462, 421, 1309 (26. do 50. 

nagrada, vsaka knjig za 50 din). 

Lastniki Izžrebanih številk naj nam pošljejo 

kupone z navedbo svojega točnega naslova in s 

sporočilom, katere knjige naše založbe žele kot 

nagrado. 

Družba sv. Mohorja v Celju. 
— Hudo prizadet je bil ribji zarod v Muri 

tudi v letošnji zimi. Ribiči so ugotovili, da je že 
lanska zima uničila precej ribjega zaroda v Mur i , 
ki je bila do |x>mladi zamrznjena v vsej dolžini. 
Mnogo rib je zamrznilo v plitvih rokavih Mure, 
zato je bil Petrov blagor v preteklem poletju kaj 
pičel. V letošnji zimi je Mura spet zamrznila, 
vendar pa se led v strugi ni obdržal tako dolgo. 
Ob prvem dihu južnega vetra je začela ledena 
skorja pokati. Pod pritiskom naraščajoče vode se 
je zamajala ledena ploskev na Muri in voda si 
je v krepkih sunkih priborila prosto pot po sre-
dini struge. Ribe so dobile več prostosti in so 
se pričele zaganjati skozi razj>oke. Mnogo jih je 
obležalo na ledenih ploščah in jih je pritisk 
zdrobil. Ljudje so ob bregu prežali na ribji plen 
in ga mnogo ulovili. Nekatere ščuke so bile težke 
nad 5 kg. Seveda je ta nenavadna ribja sezona 
trajala le nekaj dni. dokler voda ledu ni odpla-
vila naprej. Na vsak način pa je tudi letošnja 
zima precej zmanjšala ribji zarod v Muri. 

— Tri maskiranc ženske so v soboškem pred-
mestju v ponočnem času obiskale nekega posest-
nika in mu izkopale krompir, ki ga je imel v 
zemlji. Gospodar pa je imel zvestega psa, ki se 
ni dal podkupiti z mesom. Lajal je toliko časa, 
dokler ni priklical gospodarja, ki je ženske pre-
gnal. Eno je dohitel na begu in ji strgal krinko 
z obraza, vendar pa je ni mogel spoznati, ker je 
bila namazana z ogljem. Ženske so mu odleslo 
okrog 100 kg krompirja. V istem času so neznani 
lo|>ovi izpraznili kurnik neki soboški ženici. V 
Krogu pa so neznanci vdrli v shrambo Kramar-
jeve družine in odnesli meso, moko in kruh, ki 
so ga na begu izgubili. Izgleda, da je na delu 
organizirana tatinska družba, ki mora imeti svoj 
sedež v okolici Sobote. 

— Pregled ruske zgodovine. Spisal prof. Bog-
dan B i n t e r , je pravkar izšel pri Akademski 
založbi v Ljubljani. 

— Lili Novv. Temna vrata. Pesmi. Z izvir-
nimi lesorezi Božidarja Jakca. 300 numeriranih 
izvodov. Pri Akademski založbi v Ljubljani. Prav-
kar izšlol 

— Lepo in dobro mi lo si lahko skuhate 
sami! Vse potrebno: lužni kamen, terpentinov 
cvet, prašek za pen.jenje, peiieljko in izvrstno 
navodilo Vam nudi kr. dv. dobavitelj drogerija 
G r e g o r i č , L jub l jana , Prešernova ulica 5. 
Odjirenia tudi |x> pošti. 

Otvoritev postajališča Kočne 
V nedeljo, 16. t. m. se je vršila svečana otvo-

ritev postajališča-na K-očni. Kljub izredno slabemu 
vremenu, saj je deževalo in snežilo obenem, se je 
zbralo veliko število delavstva z Jesenic, Javornika 
iu Gorij ter prebivalstva iz naselja Pod Kočno. 
Gorjanski delavci sb Iep'o fckrasili lokomotivo ter 
na pol dograjeno' posfajflliščno poslopje. 

Ko je privozil vlak na novo postajališče, je za-
igrala godba KI'J) z Jesenic.. Med častnimi gosti 
na tribuni smo opazilj: g. Podhregarja, načelnika 
prometnega oddelka D.irekcije drž. železnic, g. Ku-
iiarja kot zastopnika Kranjske industrijske družbe, 
č. g. Demšarja, ki je zastopal župana in občinsko 
upravo občine Gorje, gg. Šoberla in Oniča, ki sta 
zastopala občinsko upravo občine Koroška Bela, 
g. Bertonrlja, ki je zastopal občino Jesenice, g. Ar-
neša Petra, banskega svetnika, g. Jana Maksa, ki 
je zastopal centralo Zveze združenih delavcev, g. 
Rajuerja, ki je zastopal okrožni odbor ZZD na 

Jesenicah, g. dr. Šinajda Albina, bivšega narodnega 
poslanca, in g. Polda, predsednika ZZD v Gorjah. 

Kratko zborovanje je vodil podpredsednik De-
lavske zbornice g. Matevž Markič, ki je uvodoma 
pozdravil zgoraj naštete odličnike, nakar je prosil 
g. Podbregarja, da v imenu Direkcije proglasi po-
slajališče za odprto. G. Pobregar je v svojem po-
zdravnem govoru naglasil, da je Direkcija u[M>šte-
vala pri dovoljenju za zgraditev tega postajališča 
predvsem socialne vidike resnične jiotrebe, ker za-
enkrat rentabilnost postajališča ne pride v poštev. 
Za njim je pozdravil zborovalce g. dr. Albin šniajd. 

G. Kuhar je v imenu KID podkrepil gospodar- ," 
ski in turistični pomen novega |)ostajališča. G. Jan | 
je v daljšem govoru pojasnil navzočim zgodovino ' je v daljšem govoru pojasnil navzočim zgodov 
akcije za zgraditev tega postajališča in je v imenu • 
delavstva in ZZD izrekel prisrčno zahvalo ravna-
teljstvu Ki l ) in občini Gorje, ki sta z denarnimi 
prispevki pomagali zgraditi to važno postajališče. 
Glede na dejstvo, da je posredoval zaradi zgraditve 
postajališča tudi naš narodni voditelj g. minister 
Kulovec, je zastopnik centrale ZZD predlagal, da 
se mu pošlje-zahvalna in vdanostmi brzojavka, kar 
so zborovalci z aplavzom sprejeli. V imenu podruž-
nice ZZD v Gorjah je pozdravil zborovalce g. Polda. 
Po njegovem pozdravu je godba KPD zaključila 
prisrčno slavnost. 

po cbi&avi 
* Sneg zasul 20 letno dekle. V Čakovcu se je 

zaradi južnega vremena vsul s cerkvenega zvo-
nika sneg, ki je zasul neko 20 leti.a dekle, ki je 
bila slučajno isti hip pod zvonikom. Ker je ena 
roka ponesrečene molela iz snega, so jo hitro re-
šili in prepeljali v bolnišnico, kjer upajo, da ta 
nesreča za dekle ne bo imela hujših fiosledic. 

* Velike količine lesa na našem morju. Te 
dni je divjala okrog Dubrovnika nevihta, ki je vr-
gla na obalo veliko količino novega gradbenega 
lesa vseh vrst. Okrog otoka Lokruma je bilo mor-
je kar pokrito z deskami in tramovjem. Naši 
mornarji in ribiči so šli na lov na te dragocene 
predmete ter jih vlačili v pristanišče. Čez neko-
liko ur je stal v pristanišču visok kup lesa, ki 
je imel po večini vtisnjen žig »Damico«. »Damico* 
je italijanska tvrdka, ki kupuje naš les in ga od-
važa. V kolikor je do sedaj znano, ne gre pri tem 
za kakšen brodolom, marveč samo za nesrečo ja-
drnic, ki so v strahu pred razburkanim morjem 
pometali svoj tovor v vodo Še isti dan so se na-
šli kupci naplavljenega lesa ter ga vsega poku-
pili. 

* Nedeljski lovci na volkove. V Hercegovini 
v bližini Trebinja so uprizorili velik lov na vol-
kove, ki so v teh krajih za živino in tudi za lju-
di velika nevarnost. Zgodaj zjutraj je krenilo iz 
Dubrovnika proti Hercegovini trinajst lovcev. Lov 
pa se ni končal povsem ugodno, kajti lovci niso 
ujeli nobenega volka, se celo videli niso nobe-
nega. Videli pa so jih ljudje, ki so se tisti dan 
peljali z vlakom. Tu se gotovo ni uresničil pre-
govor, da če o volku govoriš, volk pride. 

* Rekord muezina. Proti koncu prejšnjega 
lela je v Novi Varoši umrl muslimanski muezin 
ilasan Softič, ki je bil eden najstarejših inuezinov 
na jugu naše države. V času 35 letnega službova-
nja se je povzpel 99.540 krat na minaret svoje 
džamije, razen tega je zmolil na minaretu še 7950 
posmrtnih molitev, tako da se je povzpel skupno 
107.400 krat na džamijo. 

* Rintski vodovod bodo spravili v mnzej. V 
Dubrovniku imajo ljudje precej razumevanja za 
stare najdbe. V zadnjem času se vodi živa akcija, 
da se prenesejo v muzej ostanki starega rimske-
ga vodovoda v Konavljali pri Dubrovniku. Ta vo-
dovod je bil zgrajen za časa rimskega cesarja 
Avgusta. Dolg je bil 20 kilometrov. Celega vo-
dovoda Dubrovčani gotovo ne bi mogli spraviti v 
svoj muzej. 

* Plitvička jezera — narodni park. V Za-
grebu se je osnoval odbor, ki skrbi za zaščito 
prirodnih lepot na Hrvatskem. Prva njegova skrb 
bo veljala Plitvičkim jezerom. Plitvička jezera 
naj se po zamisli tega odbora spremene v narod-
ni park, ker predstavljajo eno najlepših turistič-
nih točk v celi Hrvatski. 
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* Krvav konec konjske dirke. V vasi Zelinje 
pri Gradačcu v Bosni so muslimani priredili 
konjsko dirko, pravoslavni pa so imeli prav isti 
dan svoje vsakoletno nagradno streljanje. Po 
konjski dirki so muslimani s svojimi ženami in 
dekleti zaplesali kolo. To so prišli gledat tudi 
pravoslavni, kar pa muslimanom ni bilo všeč ra-
di tega, ker ne marajo, da bi pravoslavni videli 
njihove žene. Navalili so nanje, nakar je nastala 
pravcata bitka. Prišlo je tudi do streljanja z raz-
novrstnim orožjem, in na koncu koncev sta oble-
žala dva muslimana težko ranjena, eden pa je 
podlegel sirelom iz dvocevk. Radi tega so se mo-

. rali nekateri pravoslavni zagovarjati pred sodi-
ščem, ki jih je pa oprostilo, ker so streljali v sa-
mobrambi. 

* Lopovi se izdajajo za mestne uradnike in 
pregledujejo živežne zaloge po Zagrebu. Zagreb-
ški listi poročajo o več primerih, ko so prišli na 
stanovanja zasebnikov neznani moški, navadno po 

.dva ali več ter se predstavili kot mestni organi, 
ki imajo nalogo pregledovati živežne zaloge. Po-
tem pa se je zgodilo, da je te ali one reči zmanj-
kalo. Zaradi tega opozarjajo zagrebški listi ob-
činstvo, zlasti gospodinje, naj nikar ne odpirajo 
vrat neznanim osebam. Celo to jim svetujejo, naj 
ne odpro niti mestnim kontrolnim organom, ka-
dar bodo le-ti prišli, če bodo same doma. Reko 
naj j im, naj pridejo takrat, ko bodo doma moški 
člani družine. 

* Odkup tobaka v Hercegovini je končan. 
Odkupljenih je bilo okrog 500 vagonov tobaka, za 
katerega so prejeli sadilci okrog 25 milijonov di-
narjev. 

* Ker ni hotel prodati slanine brez mesa, 
je bil zagrebški mesar Josip Herceg pred za-
grebškim okrajnim sodiščem obsojen na 8 dni za-
pora in 150 din denarne kazni. 

' * Hrvatski živinozdravniki so imeli v nede-
ljo v Zagrebu zhorovanje, na katerem so soglas-
no postavili zahtevo, da se osnuje v banovini Hr-
vatski zavod za proizvodnjo cepiv in zdravil, ki 
so |K)trebna za pravilen razvoj živinozdravstva 
na Hrvatske®. 

J L J u i ^ 
Gledališče 

Drama: Torek, 18. febr.: »Zaprta vrata«. Red 
Torek. — Sreda 19. febr.: »Šesto nadstropje. Red 
Sreda. — Četrtek, 20. febr.: »Cigani«. Red A. — 
Petek, 21. febr.: Zaprto. (»Zaprta vrata«, gostova-
nje v Celju — Sobota, 22. februarja: »Šesto nad-
stropje«. Izven, 

Opera: Torek, 18. febr.: Zaprto (generalka). 
Sreda, 19. febr.: »Rusalka«. Red Premierski. — 
Četrtek, 20. febr.: »Sabska kraljica«. Red Četrtek. 
Gostovanje Josipa Gostiča, tenorista zagrebške 
Opere. — Petek, 21. febr.: Zaprto (generalka). — 
Sobota, 22. febr.: »Tri stare škatle«. Opereta. Pre-
miera. Izven. 

Radio Ljubljana 
Torek, 18. februarja: 7 Jutranji pozdrav — 

7.05 Napovedi, poročila — 7.15 Pisan venček ve-
selih zvokov do 7.45 — 12 Veseli utrinki (plošče) 
12.30 Poročila, objave — 13 Napovedi — 13.02 
Opoldanski koncert slovanske glasbe (Rad. ork.) 
14 Poročila, objave — 14.15 Šolska ura: Smuški 
jioleti z "velike skakalnice v Planici; razgovor z 
učencem vodi g Janko Sicherl do 15 — 17.30 Kla-
virski koncert, ga. Marta Osterc-Valjalo: Tome: 
suita v 3 stavkih — 18 15 Odmevi iz Bolgarije 
18.40 Kemija in fizika v zdravništvu (g. prof. M. 
Adlešič) — 19 Napovedi, poročila — 19.25 Nac. 
ura: Govori Ljubljana: Po poti k neločljivemu 
zedinjenju Srbov, Hrvalov in Slovencev (g. Ivan 
Hribar, bivši pokraj. namestnik in minister — 
19.40 Plošče — 19.50 Gospodinjska posvetovalnica 
(ga. Helena Kelhar) — 20 Večerni koncert Rad. 
ork. ork. — 21.30 Za ples (plošče) — 22 Napove-
di, poročila. Konec ob 22.20, 

Drugi programi 
, . . .„_, , , februarja: Belgrad: 19.25 Carski 

Prizren — Zagreb: 21.15 Odlomki iz Glozove ope-
rete »Otok ljubezni« — Praga: 16.30 Janačkova 
simfonična rapsodija »Taras Buljba« — Sofija: 
20.30 Violončelo — Beromunster: 19.30 Offen-
bach: »Plemenitnik pred vrati« — Budimpešta: 
20.30 Kitare — Ital. postaje: 21 Violončelo — 
Sottens: 21 Bachova sonata — Švedske postaje; 
21.15 Mozartove skladbe. 

Belgrajska kratkovalovna postaja: YUA, YUB 
(14.18 m): 19.40 Poročila v slovenščini — YUF 
(19.69 m) : 0 30 Poročila v slovenščini za Južno 
Ameriko — YUG (19.69 m): 3.30 Poročila v slo-
venščini za Severno Ameriko. 

Predavanja 
V vrtnarskem tečaju za lastnike malih vrlov 

pri Podružnici SVD Ljubljana I. bo predaval v 
torek 18. t. m. ob 19 zvečer v kemijski dvorani 
1. drž. realne gimnazije v Vegovi ulici g. inž. 
Janežič Franjo »O rastlinskih in živalskih škod-
ljivcih na sadnem drevju in jagodic ju in o nji-
hovem zatiranju.« Predavanje bodo pojasnjevale 
skioptične slike. Vstop prost. Po predavanju se 
bodo sprejemala naročila za sadno drevje in jago-
dičje, kakor za valilnice. 

Geografsko društvo v Ljubljani priredi v sre-
do 19. t. m. ob 20 v okviru Ljudske univerze pre-
davanje svojega člana bibliotekarja dr. Jožeta 
Rusa pod naslovom: O licu in liku Triglava. To 
predavanje bo spremljano od več kol 100 dia-
pozitivov, h koncu s filmom Triglav pozimi. Ker 
se pričakuje velika udeležba, je najeta v na na-
men dvorana Delavske zborncie na Miklošičevi 
cesti. 

»Prakultiirne bajke v slovenščini« je naslov 
zanimivemu predavanju, ki ga bo pod okriljem 
Slavističnega društva imel v torek 18. t. m. ob 
20 v dvorani Trgovske akademije na Bleiweisovi 
cesti naš znani literarni zgodovinar dr. Ivan 
Grafenauer. Vabljeni. Vstop prost. 

Podružnica SVD Šiška. V sredo 19. t. m. ob 
pol 8 zvečer predava g. Demšar Fr. o obrezova-
nju sadnega drevja v deški ljudski šoli v Sf>od-
dnji Šiški. 

Planinci. Geografsko društvo v zvezi z Ljud-
sko univerzo vabi k predavanju dr. Jožeta Rusa: 
O licu in liku Triglava. Govorjeno besedo bo 
spremljalo okoli 100 slik, a vrhu tega še 12 mi-
nutni film Metoda Badjure: Triglav pozimi. Ker 
je pričakovati obilne udeležbe, je v ta namen na-
jeta velika dvorana Delavske zbornice, in sicer 
za sredo 19. t. m. ob 20. 

Cerkveni vestnik 
V svetišču sv. Terezije na Kodeljevem se bo 

od 18. do 26. februarja opravljala devetdnevnica 
za mir. Začetek danes zvečer ob pol 8. Priporo-
čamo. cla bi se od vsake družine vsaj en član 
udeleževal te j>obožnosti. 
OSEBNE 

Lekarne 
Nočno službo imajo lekarne: mr. Sušnik. Ma-

rijin trg 5; mr. Kuralt, Gosposvetska cesta 10; 
mr. Bohinc, Rimska cesta 31. 

Opt imist 

»Gospod jetniški ravnatelj , pravkar sera 
končal nočni obhod. Vse je v naj lepšem rrtlu«. 



U » B I 1 A N A 
Dodatne krušne karte za bolnike 

Mastni fizikat prične deliti že ta teden do-
datna krušne karte za bolnike, seveda samo onim, 
ki so v resnici tako bolni in oslabljeni, da bi jim 
koruzna moka škodovala ali če koruzne moke ne 
morejo prebaviti. Kdor hoče dobiti taksno dodatno 
nakaznico, se mora sam zglasiti v mestnem fizi-
katu ter z legitimacijo ali drugimi listinami do-
kazati svojo istovetnost. 2e pri krušnih kartah se 
je namreč primerilo, da so nekateri zahtevali 
karto po večkrat ter bodo zato seveda kaznovani. 
Bolniki, ki ne morejo sami priti po karto v mestni 
fizikat, lahko pošljejo svojce, ki pa morajo pri-
nesti s seboj vsa potrebna dokazila. Če bi pa kdo 
na ta način po krivici hotel priti do dodatne kruš-
ne karte, bo pa kaznovan tisti, ki bo po krivici 
dobival moko za bolnike, in tudi tisti, ki mu bo 
priskrbel dodatno karto. Kaznovana ne bosta samo 
po uredbi, temveč tudi po kazenskem zakonu. 
Kdor ima torej v resnici pravico na dodatno moko, 
naj se z legitimacijo, po možnosti z zdravniškim 
spričevalom ali potrdilom, ter s svojo navadno 
krušno karto javi mestnemu fizikatu Ko se mestni 
fizikat prepriča, da je prijavljeni res upravičen 
dobivati kruh na svojo krušno karto in tudi pri-
boljšek, mu izda štiri dodatne krušne karte rož-
nate barve ter pritisne na te karte štampiljko, da 
je dotičnik res upravičen zaradi bolezni dobivati 
dodatno moko. Vsaka dodatna karta bo natanko 
zabeležena ter velja na 1 kg moke za en teden, 
prav tako pa bodo zabeležena tudi imena vseh 
odklonjenih »bolnikov«, da ne bi več nadlegovali 
zdravnikov, dokler se ne pojavi pri njih taka bo-
lezen, da utemeljeno dobe dodatno karto. Vsak 
bolnik bo torej dobil največ štiri dodatne karte 
hkrati in z njimi največ štiri tedne dodatno moko. 
Mestni fizikat bo v Mestnem domu delil dodatne 
krušne karte za bolnike vsak delavnik samo od 
8. do 10. ure dopoldne. Če trgovci ali peki opa-
zijo kako zlorabo dodatne krušne karte, naj do-
tičnega takoj naznanijo zaradi vpisa v črno knjigo. 
Če kak bolnik po štirih tednih še ne ozdravi, mora 
spet priti na mestni fizikat po nove karte in do-
kazati svojo upravičenost. Diabetiki ali na slad-
korni bolezni bolni po potrebi tudi dobe dodatno 
karto, vendar bo pa na tej karti označeno, da 

dobe namesto bele moke Grahamov kruh ali moko, 
ker jim pšenična moka škoduje. Seveda bo na to 
dodatno krušno karto za bolnike mogoče dobiti 
belo moko samo tedaj, če jo bo mestni preskrbo-
valni urad za ta namen dobil zadostno količino 
od Prevoda, ki odloča o vseh teh vprašanjih. Kar 
se moke, potrebne za Grahamov kruh, tiče, opo-
zarjamo, da je nujno potrebno reguliranje cene te 
moke. Kakor rečeno, so količine moke, ki so do-
deljene mestnemu preskrbovalnemu uradu za pre-
skrbo ljubljanskega prebivalstva, skrajno nizke, 
zato je pa treba, da preskrbovalni urad ali mestni 
fizikat natanko premislita upravičenost sleherne 
krušne karte, ker bi drugače primanjkovalo moke 
za varčno odmerjeni vsakdanji kruh. Mestni uradi 
sicer žele, da bi reveži, predvsem pa revna sla-
botna mladina dobivala vsaj od mestne občine ji 
podarjeni kruh brez kart, revni bolniki pa tudi 
belo moko brezplačno. Ker pa to ni mogoče, skrb-
niki zdravstva v našem mestu prosijo premožnejše 
prebivalstvo, naj se po mogočnosti odpove kruš-
nim kartam, zlasti pa dodatnim kartam za bolnike, 
dobili svoj košček boljšega kruha. Tudi premož-
nim je dobro znano, da uboga mati svojemu sla-
botnemu in bolnemu otroku večkrat ne more po-
streči z nobenim drugim priboljškom kakor s košč-
kom belega kruha. Zato naj tisti, ki imajo količkaj 
moke shranjene, upoštevajo bedo in bolezen naj-
revnejših, da najrevnejši ne ostanejo brez kruha. 
Zato naj ljudje, ki imajo zaloge, ne silijo za kruš-
nimi in dodatnimi krušnimi kartami, saj lahko 
zmanjka moke in bi zakrknjenost z moko založe-
nih ljudi rodila lahko najhujše posledice, saj vemo, 
da celo krotka žival postane nevarna, kadar je 
gladna. Kdor pa nima srca niti pameti in razsod-
nosti, ta naj pa pomisli, da bo nevoščljivost sose-
dov in ogorčenost lačnih odkrila tudi najbolj skrite 
zaloge. Predočijo naj si, da nobena shramba ni več 
varna pred predpisi in uredbami, noben lastnik 
zaloge ni zavarovan pred globo, konfiskacijo za-
loge in pred zaporom, a tudi noben skrivalec tuje 
zaloge ni tako zanesljiv, da se ne bi polastil za-
upane zaloge, saj se ga lastnik ne upa prijaviti 
oblasti, ker bi bil sam kaznovan zaradi skrivanja 
z globo, konfiskacijo blaga in zaporom. 

Trife občni zbori 
Občni zbor Podpornega sklada za 
zdravniško vdove in sirote 
V soboto, dne 15. februarja je imel občni 

zbor Podporni sklad za zdravniške vdove in 
sirote v posebni sobi restavracije »Zvezda«. 
Podana so bila najprej odborniška poročila. 
Tajnik Podpornega sklada, primarij llebein, je 
med drugim v svojem poročilu omenil, da je 
izmed 6*7 zdravnikov v Sloveniji včlanjenih le 
146. Če bi pristopili vsi zdravniki med član-
stvo, bi se lahko jjodfjore zdravniškim vdovam 
in sirotam potrojile. V letošnjem letu je bilo 
izdano 25 vdovam po 2000 din j>odf>ore. Blagaj-
niško poročilo je podal dr Dereani. 

Potem so takoj zborovali blagajniški zdrav-
niki. Predsedniško poročilo je jjodal dr. Dere-
ani, ki je nazorno očrtal vse težave, s katerimi 
se morajo boriti blagajniški zdravniki. Nato so 
se pretresala razna vprašanja, tako glede po-
kojnine zdravnikov, zlasti pa glede dosedanje 
odredbe, ki se ie uveljavila še za časa soci-
alnega ministra Preke. Krajša debata se je raz-
vila okrog vprašanja Zdravniškega vestnika. Pri 
alnega ministra rajša debata se j e raz-

volitvah je bil izvoljen sledeči odbor: pred-
sednik dr. Fr. Logar, tajnik dr. St. Grapar, 
blagajnik dr. S. Zaje; člani odbora: dr. Švaj-
ger, dr. Svetina in dr. Pance; nadzorni odbor: 
dr. M. Hribar in dr. A. Logar: razsodišče: dr. 
O. Baje in dr. I. Pogačnik. — Ob petih je 
bil občni zbor končan. 

Strojniki in kurjači 
za svoje pravice 
V nedeljo dopoldne je imela občni zbor Zve-

za strojnikov, strojevodij in kurjačev v Ljubljani. 
Čeprav je bil občni zbor le za oblastno upravo, 
ki obsega slovensko območje, je prišel na občni 
zbor tudi predsednik osrednje zveze iz Zagreba 
Matija Siletič in predsednik sušaške podružnice 
Viktor Heinrich. Predsednik Toni Peter je naj-
prej prisrčno pozdravil gosta, potem pa številne 
delegate iz Slovenije. Po pozdravnih nagovorih 

fostov iz banovine Hrvatske je poročal predsednik 
oni Peter, o podrobnem delu društva pa je se-

znanil navzoče tajnik škerl. Tako je bila lani usta-
novljena vsedržavna zveza iz treh samostojnih dru-
štev. Reorganizacija je v veliki meri pripomogla, 
da je lani naraslo tudi število članov od 561 na 
skoraj 800. Da bi poživila delovanje organizacije 
je oblastna uprava poslala delegate na 16 članskih 
sestankov izven Ljubljane. Brezposelnim in bol-
nim članom je zveza izplačevala podpore, 18 pa je 
preskrbela službe. Osrednja uprava je imela sko-
raj vsak teden seje, tajništvo pa je odposlalo nad 
1200 dopisov, poleg tega pa še več okrožnic. Or-
ganiziranih je bilo tudi 7 podružnic in 8 podod-
borov, med najbolj delavne podružnice spada po-
družnica na Jesenicah, ki je organizirala prav vse 
strojnike v svojem območju. Za izobrazbo članov 
ie zveza priredila 3 tečaje, ki so bili v Ljubljani, 
Kočevju in na Jesenicah. 

Na občnem zbou je bilo soglasno sklenjeno, 
da se izdajanje Strojniškega vestnika taikoj pre-
nese iz Zagreba v Ljubljano, ker doslej izhajanje 
službenega glasila ni bilo redno. Delegat central-
nega odbora je na to takoj pristal. 

Potem je bila izvoljena nova uprava. Pred-
sednik: Tonu, namestnik Selan R., tajnik Skerlj P., 
namestnik Habič I., blagajnik Merhar J., namest-
nik Kariš Ig. 

Sprejeti sta bili dve resoluciji. Prva zahteva, 
naj ministrstvo za trgovino in industrijo uzakoni 
predpise iz naredbe banske uprave banov. Hrvat-
ske o zajioslitvi strojnikov m kurjačev za vso 
državo. Ta naredba namreč priznava strojnikom 
položaj zasebnih nameščencev in točno določa, kje 
mora biti izprašani strojnik zajioslen. Druga re-
solucija je bila naslovljena na ministra za social-
no politiko, katerega prosijo strojniki, naj izda 
uredbo o pokojninskem zavarovanju strojevodij. 

Poklicni šoferji so zborovali 
Organizacija jKiklicnih šoferjev »Volan« je 

imela v nedeljo doj>oldne lejx> obiskan občni 
zbor, na katerega je prišlo tudi mnogo meha-
nikov. Iz poročila predsednika Janca in drugih 
odbornikov je bilo videti, da organizacija kl jub 
težkim časom uspešno deluje. Pomanjkanje 
bencina in pnevmatik, kakor tudi razne pro-
metne omejitve, so namreč j»ovzročile hudo 
brezposeLnost med šoferji. Po 20 letni borbi se 

je šele sedaj posrečilo poklicnim šoferjem pri-
boriti si določen delovni čas 10 ur na dan. Vse, 
kar šofer dela nad 10 ur na dan, mora biti 
plačano še posebej. Delodajalci s tem seveda 
niso vedno zadovoljni in mora večkrat odlo-
čati sodišče. Pred nedavnim je po sodnem iz-
reku moral neki avtoprevoznik plačati svojemu 
šoferju skoraj 7000 din za nadure. Ob l n i z bo r 
je tudi orisal in potrdil zahteve, ki naj bi j ih 
jx>stavila organizacija na bližnjem sestanku z 
delodajalci. Tako naj se predpise delovni čas 
na podlagi 8 urnega delavnika. Prav tako naj 
imajo šoferji tedensko en dan prosto. Prosti 
dan naj vsaj vsak tretji teden pade na nedeljo. 
Poostre naj se izpiti za j>okiicne šoferje, za 
katere naj sc sprejemajo le izučeni kovinarji, 
tla se s tem prepreči naraščanje brezposelnosti. 
Šoferske šole naj poučujejo le samovozače. Za 
poklicne šoferje pa naj se ustanovi banovinska 
šoferska šola. Vpel jejo naj se tudi delovne knji-
žice za kontrolo dela in delovnega časa. Blagaj-
niški zakl juček društva J e zadovol jiv. Organi-
zacija ima svoj lokal v* Cojx>vj ulici št. 1. Pri 
volitvah je bil izvoljen v glavnem stari odbor, 
kar je hkrati najlepše priznanje odljornikom 
za njihovo požrtvovalno delo. 

22. februarja vsi na • 
Grafično prireditev v Del. zbornico 

I V počastitev spomina blagopokojne gospe 
Omladič Antonije iz Poljč pri Braslovčah je poklo-
nilo uradništvo banske up?ave v Ljubljani name-
sto venca Društvu slepih v Ljubljani 376 din, za kar 
6e Društvo slepih najtopleje zahvaljuje. 

1 Posebno mladini je namenjena p. Plusova knji-
ga »Izžarevajmo Kristusa« v prevodu dr. V. Fajdiga. 
Duhovni voditelj katoliških organizacij, naročajte jo 
za člane pri KA deklet, Ljubljana, Miklošičeva 
cesta 17 

1 Da je slikar F. Klemenčič imel z razstavo, ki 
jo je priredil ob svoji šestdesetletnici, velik moralen 
uspeh, o tem nihče ne dvomi! Za vsakega umetnika 
je moralna plat velike važnosti, prav toliko važnost 
pa polaga vsakdo — ne samo naš likovni umetnik 
— tudi na gmoten uspeh. Da bo torej umetnik — ju-
bilant doživel še ta uspeh, da bo vsestransko zado-
voljen, priporočamo vsem onim, ki še niso obiskali 
njegove razstave, da jo obiščejo še ta teden. Slikar 
Klemenčič je razstavni rok podaljšal za nekaj dni, 
da s tem nudi priliko, da si razstavljene umetnine 
lahko ogledajo nemoteno tudi naši meceni. Obisk 
v Jakopičevem paviljonu priporočamo tudi našim 
srednjim in meščanskim šolam. Razstava je odprta 
dnevno od 9 do 18 ure. 

1 Kateri vlaki še vozijo, ugiba danes marsi-
kateri potnik. Dosedanjih voznih redov si ni vsak-
do popravil, tako da se še vedno dogaja, da pri-
hajajo potniki na kolodvor k vlakom, ki so ukinje-
ni. Putnik je dal tiskati sedaj veljaven vozni red 

z odhodi in dohodi vlakov v Ljubljano. Ti vozni 
redi bodo izobešeni v vseh tramvajskih vozovih, 
vsakdo jih pa more dobiti brezplačno pri Putniku. 
Na to opozarjamo predvsem pisarne, trgovine, ura-
de, kavarne itd. 

1 Preskrba oirok z moko in pšeničnim zdro-
bom. Unija ja zaščito otrok v Ljubljani je prejela 
iz različnih krajev mnogo pritožb, da so otroci 
in matere pri prehranjevalnih uradih slabo zašči-
teni. Matere se pritožujejo, da ne dobe za svoje 
dojence ne bele moke, ne zdroba, da je količina 
2—3 kg moke (pšeničue) na mesec za otroka kljub 
izrednim razmeram prenizka. Dalje so šolska upra-
viteljstva javila, da bodo morala s šolskimi ku-
hinjami prenehati, ako se jim ne zagotovi potreb-
na količina moke. — Po proučitvi vseh teh pritožb 
je Unija za zaščito otrok opozorila ban. prehra-
njevalni urad na te pomanjkljivosti in ga obenem 
zaprosila, da bi v organizaciji prehrane predvi-
deval prvenstveno pravilno preskrbo dojenčkov z 
belo moko in zdrobom, da bi se količina za otro-
ke vsaj izenačila s količino za odrasle ter da naj 
se šolske kuhinje smatrajo samo za pripomoček k 
skrajno slabi in pomanjkljivi domači prehrani ter 
da naj bi se njihov obstoj ne vezal na krušne 
karte. 

1 Če se hočete prijetno zabavati, pridite v 
nedeljo ob 5 jmpoldne v frančiškansko dvorano, 
kjer bo frančiškanska prosveta uprizorila: 
»Veseli dan« ali »Matiček se ženi«. Kuplete bo 
pel g. Podgoršek. 

I »Oj ta prešmentana latinščina...« je 
naslov komediji, ki jo bodo uprizorili Šentju-
kobčani v s o b o t o 22. t. m. ob 8 zvečer v 
Frančiškanski dvorani. 

1 Motociklist se je zaletel v voz. V soboto zve-
čer je legla nad Ljubljano gosta megla, ki je zakri-
vila smrtno nesrečo na Celovški cesti. Kjučavni-
čarski pomočnik, Novak Franc, dotna iz Mengša, 
se je v soboto zvečer peljal z motociklom po Celov-
ški cesti od Št. Vida proti Ljubljani. Med tovarno 
Štora in remizo pa je Novak dohitel voz, naložen s 
hlodi. Zaradi megle ga je zapazil šele zadnji trenotek 
in 6e ni mogel več umakniti. Zaletel se je z moto-
ciklom od zadaj v voz in pri tem odletel na cesto. 
Hitro so bil« pcklicsni reševalci, ki so nevarno po-
bitega Novaka odpeljali v bolnišnico, Ker pa je imel 

Kino Kodeljevo - Tel. 41-64 
Danes ob 20: 

Kraljica pesmi Jeanelte 'Mac Donald 
v r a z k o š n e m glasbenem filmu: 

Serenada ljubezni 
ter briljantna komedija: 

Mlada srca 
Janet Gaynor — Douglas Fairbauks 

Znižane cene. 

Novak prebito sence, je že med vožnjo izdihnil. 
Prepeljal« so ra Vič v mrtvašnico, kjer no ga polo-
žili na mrtvaški oder. Pokojni France Novak je bil 
usluiben pri ključavničarju Renčlju na Karlovški 
cesti, zapušča mlado ženo in majhnega otroka. 

I Kakor tank je vozil osebni avto, ki je polomil 
železniške zapornice na Celovški cesti. V noči od 
nedelje na ponedeljek je okrog tričetrt na tri zju-
traj pribreel po Celovški cesti mimo pivovarne Uni-
on in naprej proti Ljubljani osebni avto, ki ni imel 
menda niti prižganih žarometov. Prav zaradi tega 
tudi najbrže ni zapazil, ,da so spuščene čez cc6to 
železniške zapornice, in se z V60 s'lo zaletel vanje. 
Sunek je bil tako močan, da se je močna zapornica 
odlomila, avto pa je smuknil naprej na tire in nato 
skrivil še drugo zapornico in odbrzel po Blciweisovi 
cesti. Kolikor je mogel ugotoviti železniški čuvaj, 
je pri silovitem udarcu ob zapornico šla zaščitna 
šipa na avtomobilu na drobne kose. Prav tako si 
je voznik precej zbil blatnike na avtomobilu, na 
6rečo pa je motor ostal nepoškodovan, tako da jc 
avto lahko takoj peljal naprej Železniški čuvaj na 
prelazu ni mogel prebrati številke korajžnega voza-
ča, vendar ga bodo našli. Razlago za vožnjo, ki je 
tako divje potekla, 60 tudi hitro našli. Od sobote 
ponoči pa do ponedeljka 6 zjutraj sme namreč voziti 
prav malo avtomobilov. Avtomobilist, ki sc je zale-
tel, tudi najbrž ni imel pravice voziti in sc je zato 
ponoči vozil brez luči, da ga ne bi zapisali. Prav 
zaradi tega tudi ni v«del zapornic. Če jo je po ne-
zgodi, ki 6e je zanj k sreči tako lepo iztekla, hitro 
odkuril, ni nič čudnega. 

M A R I B O R 
Zahteve mariborskih 
vinogradnikov 

Maribor, 16. februarja. 
Včeraj je Imela svoj redni občni zbor v bano-

vlnski vinarski in sadjarski šoli Vinarska podruž-
nica v Mariboru. Zborovanje je bilo dobro obiska-
no ter po vsebini izredno važno. Saj je vinograd-
ništvo naravnost sestaven del mariborskega gospo-
darstva, v mestni okolici pa je glede gospodarskega 
pomena na prvem mestu. Tudi je mariborska vi-
narska podružnica najmočnejša organizirana edi-
nica Vinarskega društva za Slovenijo. Občni zbor 
jc vorlil poslevodeči podpredsednik Peter Kirar, 
obširno in zanimivo tajniško poročilo pa je podal 
Vinko Drolc. Iz tega poročila posnemamo sledeče: 

Podružnica šteje 151 članov, kar kaže, da se šo 
vedno veliko vinogradnikov ne zaveda pomena str-
njene organizacije, ker bi se sicer moralo to šte-
vilo potrojiti. Ravno sedaj pa stopa v ospredje važ-
nost enotnega nastopa vseh vinogradnikov, da se 

i ublažijo trdote viničarske uredbe in zato je dolž-
nost vsakega vinogradnika, da se organizira. Po-
družnica je delovala po smernicah, ki si jih je za-
stavila na lanskem občnem zboru. V teku leta jo 
je zadel hud udarec s smrtjo njenega agilnega dol-
goletnega predsednika dvor. svet. dr. Kronvogla. 
Podružnica je v teku poslovnega leta zastavila vse 
sile za spremembo viničarske uredbe. Odbor je bil 
zelo delaven ter je začel prirejati tečaje za trsno 
rez na področju podružnice. S temi tečaji se bo 
stanje vinogradov v mariborski okolici gotovo zelo 
zboljšalo. V viničarsko šolo je poslal odbor dva 
viničarska fanta, v teku leta pa bo poslal tudi nekaj 
fantov na vinarsko šolo. Bilo bi zelo potrebno za 
izobrazbo našega kmeta in vinogradnika, da bi bila 
v vsakem okraju gospodarska šola. — Pri volitvah 
je bil izvoljen naslednji odbor: predsednik Franc 
Kirar, podpredsednik Alojz Šiher, tajnik in bla-
gajnik Vinko Drolc, odborniki: Josip Elšnik, Josip 
Zabavnik, Franc Pavlinič, Miha Kovačič, Lojze Zu-
panič, Jože Grahornik, I. Zidanšek in Ivan Robič. 
Zborovalci so nato kotnemorirali smrt slovenskega 
voditelja dr. Antona Korošca ter svojega umrlega 
predsednika dr. Kronvogla. V debati se je govo-
rilo, da bi se morala izenačiti trošarina na vino 
s trošarino na pivo, da bi vinarsko društvo nabavilo 
sladkor za sladkanje skupno za vso banovino, da bi 
država posredovala pri cenah bakra za izdelovanje 
galice, da bi se znižala cena umetnih gnojil ter bi 
se dobil trošarine prost cement za gnojišča, končno 
pa so bili sprejeti naslednji važni sklepi: 

1. Galični kartol naj se kot škodljiv za vino-
gradnika ukine. 2. Država naj opusti carino na 
uvoz galice iz inozemstva. S. Mariborska podruž-
nica se pridružuje sklepu vinogradnikov v Vršru, 
da si sami zgradijo tovarno za proizvajanje galice. 
4. Vse galice naj se vsako leto kemično preiščejo 
glede vseh sestavin. Vinarsko društvo naj izvrši 
to analizo pri tehnični fakulteti v Ljubljani. 5. Pri 
galici naj se zniža tovornina na 50%. 6. V Mariboru 
naj se ustanovi velika zadružna klet, kjer bi se 
tipizirala vina iz vse Slovenije. 7. Da se prepreči 
prevelika potrošnja dalmatinskih vin v Sloveniji. 

Izročitev insignijev častnega meščanstva Ljubljan e pisatelju Finžgarju. Od leve na desno prof. Der-
mastija, pisatelj Finigar, župa n ur. j . Adieiic in ravnatelj usana. 

8. V Mariboru naj se nastavi referent za obnav-
ljanje vinogradov. 9. lianska uprava naj bi poskr-
bela, da se v vinogradnih krajih izučijo določeno 
osebe za lov na voluharja. 10. Da BO ustanovi v 
Mariboru srednja kmetijska in vinarska šola. 11. Da 
se izda knjiga Vinarstvo in kletarstvo, ker je stara 
že pošla. 12. Ukine naj se vsa trošarina na vino. 
13. Uredi naj se zavarovanje vinogradnikov proti 
toči in drugim nezgodam. 14. Z brezobrestnimi po-
sojili naj se omogoči revnim vinogradnikom obnova 
vinogradov. 15. Viničarski fond naj se razdeli med 
onemogle stare viuičarje. 

e 

m Prireditev Ruske Matice. V Narodnem domu 
je v nedeljo zvečer priredila Ruska Matica v Ma-
riboru VII. ruski večer, na katerem 60 nastopili 
priznani ruski umetniki, člana belgrajskega baleta — 
primabalerina Janja Vasiljeva in prvi ruski plesalec 
in šef baleta Anatolij Zukovskij, na klavirju pa je 
oba spremljal pianist Dimitrij Konradi. Oba umet-
nika sta nastopila z izbranim programom ter sta po-
kazala veliko umetniško višino. Po nastopu je sle-
dila razgibana zabava. Večer je p>okazal, da uživajo 
naši someščani ruske narodnosti v mariborski druž-
bi velike simpatije, ker je bila prireditev sijajno 
obiskana ter so se je udeležili vidni predstavniki 
javnega, kulturnega in gospodarskega življenja. 

m Slovenska težkoatletska zveza v Mariboru 
ima svojo /edno seja dne 19. t, m. ob 20. zvečer v 
običajnih prostorih 

m Zbor absolventov gozdarskih Sol, V nedeljo se 
vršil v Mariboru v prostorih gozdarske šole V. redni 
občni zbor Zveze absolventov gozdarskih šol. Poleg 
številnih članov 60 se zborovanja udeležili tudi 
njihovi nekdanji vzgojitelji, ravnatelj šole ing. Ziem-
feld, inž. Sotošek in Vodovipec. Ravnatelj inž. 
Ziernfeld je izrekel absolventom lepe bodrilne be-
sede, za njim pa je inž. Sotošek orisal delo Gozdar-
skega vestnika, ki je prvi in edini slovenski stro-
kovni list te vrste. Nato 60 sledila poročila odbora 
in končno so sledile volitve. Za predsednika je bil 
izvoljen Anten Sedlar, za odbornike pa Faust Križ-
manič, Jakob Preželj, Stanko Zmazek, Viktor Žni-
dar, Klemen Ribič, Srečko Lakožič, Venčcslav 
Strau«, Franc Ulčar in Franc Zamljen. V debati se 
je poudarjala jjotreba, da se nameščajo v gozdarski 
6lužbi le strokovno izobražene osebe ter da se mo-
rajo na vsak način nastaviti pri okrajnih načelstvih 
in občinah okrajni in občinski logarji in gozdarji. 

m Novo vodstvo nižjih poštnih, telefonskih in 
telegrafskih uslužbencev. V nedeljo je imelo nave-
deno društvo v Mariboru svoj občni zbor, na kate-
rem je bil izvoljen sledeči odbor: Predsednik je pri-
ljubljeni zvaničnik Jakec Kaslelec, odborniki pa Ve-
ber Anton, Kotnik Anton, Primar Pavel, Pesek An-
ton, Pisanec Ivan, Zula Jurij, Boždan Ivan in Pek-
lar Ivan. Vohtve so pokazale, da uživa novi odbor 
vsestransko zaupanje, kar je za uspešno delo dru-
štva vsekakor dobra garancija. 

m Petindvajsetletnico poroke obhaja danes v 
krogu svoje družine znani mariborski narodni de-
lavec inšpektor pošte 2. g. Peter M a r e h s svojo 
življenjsko družico gospo Julijo. Želimo obema 
veliko sreče in polno zdravja vsaj še do zlate po-
rokel 

m Zanimivo gostovanje v gledališču. V »Lepi 
Vidi« bosta gostovala v četrtek, 20. t. m„ prvaka 
ljubljanske »Drame« ga. Mira Danilova in g. Emil 
Kralj, ki sta »Lepo Vido« igrala že pri krstni pred-
stavi na ljubljanskem odru 

m Dva nasilneža pred sodniki Včeraj sta se 
pred mariborskim okrifinim sodiščem zagovarjala 
dva obtoženca^ zaradi posilstva. 38 letni Jožef Dra-
garič, lesni trgovec iz Maribora, je dobil zaradi 
poskusa posilstva, izvršenega dne 31. maia lanske-
ga leta, 4 mesece strogega zapora, pogojno na tri 
leta, 24 letni kleparski pomočnik Alojz Lasič iz 
Frama pa je bil obsojen zaradi poskusa posilstva 
dne 4. julija 1940 in zaradi nagovarjanja prič h 
krivemu pričevanju na 10 mesecev strogega za-
pora nepogojno. 

m V eni noči zapil ukradenih 1500 din. V ne-
deljo zvečer je prihitel k stražniku na Glavnem 
trgu kovač drž. žel Ivan Mlakar iz Nove vasi ter 
prijavil, da so mu v neki gostilni v Dravski ulici 
okradli iz žepa 1500 din. Stražnik je ugotovil, da 
je to tatvino izvršil 28lelni Edmund Garnež v 
družbi Ljube Kociper in Fcle Herman Po izvršeni 
tatvini se je omenjena trojka izgubila iz gostilne. 
Za Garnežem pa so policijski organi še v isti noči 
našli sled, in sicer v raznih gostilnah kjer je na-
stopal silno radodarno. Plačeval ic na veliko, kdor 
je hotel piti. Ko so ga ponoči prijeli močno vinje-
nega, so našli pri njem samo še 48 din, vse drugo 
pa mu je že uspelo zapraviti. 

GledaliSie 
Torek, 18. februarja ob 20.: »Sumljiva oseba«. 

Red B. 
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KULTURNI OBZORNIK 
Iz zgodovine slovenskega vseučilišča 

Zasluge dr. h. c. Ivana Hribarja 
V soboto, 15. t. m., smo poročali o slovesni pro-

mociji bivšega ministra in kraljevega namestnika 
Ivana Hribarja za doktorja h c pravne fakultete 
našega vseučilišča Tedaj smo naznanili, da bomo 
prinesli v izvlečku oba govora — promotorja gosp. 
dr. Polra in gosp. dr. Hribarja—, da bo javnost do-
bila pogled v zgodovino slovenskega vseučilišča ter 
v delo devetdesetletnika dr. Hribarja zanj, zaradi 
česar je dobil sedaj največje odlikovanje, ki ga 
univerza dati more. 

Iz govora promotorja akademika 

prof. Poica: 
Govor promotorja prof. Polra: 

»Ko je v začetku leta 1808., 3. februarja, glas 
slovenskega visokošolca, tedaj politično posebno 
preganjanega, zapostavljenega iu sestradanega na 
tujih univerzah po daljšem presledku zopet za-
klical v našem časopisju po lastni univerzi, je bilo 
torej skoraj samo ob sebi umevno, da je ta klic 
takoj močno odjeknil v Vašem srcu. Občinski svet 
ljubljanski se je pod Vašim županovanjem pri-
družil še istega dne tej zahtevi. Naslednjega dne, 
4. februarja, Ste pa v prav zborujočem deželnem 
zboru kranjskem v razpravi o svojem nujnem pred-
logu za zaščito slovenskega dijaštva storili veliko 
in pomembno zaobljubo: ,Skrbeti moramo — in to 
bom smatral kot nalogo svojega življenja,' Ste slo-
vesno izjavili, da se uresničijo želje slovenskega 
naroda, da dobi Ljubljana že enkrat svoje vse-
učilišče.' 

Ta plemenita zamisel je odslej za dolgo vodila 
velik del Vašega javnega delovanja. 

Izkušenemu politiku Vam je bilo jasno, da brez 
vzgoje potrebnih učnih moči in brez finančne pod-
lage ni misliti na dosego zastavljenega cilja. Izpre-
videli Ste že davno, da ne smemo pričakovati le 
pomoči od zgoraj, marveč da si moramo sanii po-
magati, da odvisi naša sreča najprej od našega 
dela. Iz tega spoznanja Ste gledo vseučilišča prvi 
med našimi politiki izvajali posledice. Še v istem 
zasedanju je deželni zbor na Vašo pobudo in na 
Vaš predlog sklenil: ustanoviti dvoje deželnih usta-
nov za izobrazbo slovenskih znanstvenikov, prav-
nikov in modroslovcov, in pa ustanovni vseučiliški 
sklad.' Na Vašo pobudo je sklenil občinski svet 
ljubljanski še konec istega leta, da prispeva mesto 
za zgradbo vseuoiliškega poslopja. Ko pa je leta 
1901. zaradi neznatnega zunanjega dogodka borba 
za slovensko vseučilišče med slovenskim dijaštvom 
zopet vzplamtela z večjim ognjem, Vam je na čelu 
deputacije občinskega sveta v ugodnem trenutku 
uspelo pridobiti takratnega avstrijskega naučiiega 
ministra Hartla za to, da je obljubil dati na raz-
polago slovenskim kandidatom jiotovalne študijske 
ustanove. Te obl jube Ste se, gosjiod minister, opri-
jeli z obema rokama. V vseučiliškem odseku, ki Sle 
ga ustanovili v okviru meslne uprave ljubljanske 
iz zastopnikov občinskega sveta, Slovenske matice 
in društva Pravnik, je bilo osredotočeno vse delo 
za vseučilišče vsa leta Vašega županovanja. Bili 
Ste'mu ves čas predsednik in neugnan vzpodbud-
nik. Ta odsek si je po Vašem prizadevanju nadel 
zlasti nalogo, da je poiskal mlade može, posebno 
pravnike, sposobne, da se pripravijo za akademski 
poklic, jih vzpodbujal in posredoval obljubljene 
državne ustanove za izobrazbo na inozemskih uni-
verzah. Devetim kandidatom, skoraj samim prav-
nikom, je v času od leta 1 SX)2. do 1910. tako omo-
gočil izpopolnitev njihovega strokovnega znanja. 
Skoraj vsakega posameznika Ste pa Vi sami Bo-
drili, ustno in pismeno, posredovali za nas osebno 
in po drugih politikih za ustanove in za dopuste. 
Velike uspehe, ki smo jih pri tem dosegli, je pri-
pisovati predvsem Vašemu prizadevanju. V odlični 
meri ste še sodelovali v vseučiliških akcijah leta 
1903., 1903., 1907. kot ljubljanski župan in državni 
poslanec; propagirali ste leta 1908., ko je bil čas 
za tako zahtevo primeren, pravno akademijo v 
Ljubljani. Ko se je pa leta 1909. pojavila zamisel 
slovenskih docentur na češki univerzi v Pragi, ki 
naj bi bile zametek za ljubljansko univerzo, je bil 
načelen pristanek praškega univerzitetnega senata 
zopet uspeh Vaših osebnih prizadevanj. Tako Ste, 
gospod doktorand, izza leta 1898. ves čas, ko ste 
mogli pred letom 1918. dejavno politično delovati, 
stalno prednjačili pri delu za naše slovensko vse-
učilišče in z vsemi svojimi močmi pomagali postav-
ljati zanj stvarne temelje. 

Pozabiti tudi ne smemo one neprestane vzpod-
bude in vsestranske opore, ki Ste jo nudili prav 
vsem ostalim borcem za slovensko univerzo in zla-
sti slovenskemu di.jaštvu s svojo nezlomljivo odloč-
nostjo, neupogljivo borbenostjo v boju za našo 
stvar in posebno s svojim, tudi v obupnih časih in 
razmerah nespremenljivim optimizmom, ki Ste ga 
črpali iz svoje globoke, prav otroške vere v bodoč-
nost slovenstva in slovanstva. Ta svoj optimizem 
Ste dokazali dejansko tudi v neugodnih političnih 

1 Tu pripominjamo, na kar nas je g. dr. I. Hri-
bar opozoril glede na članek 15. t. m., da je de-
želni zbor ta |>redlog sprejel, ni ga pa izvedel. 
Vseučiliški odsek je vso denarno pomoč dobival le 
od naučnega ministrstva z Dunaja. Op. ur. 

Finžgarjeva »Naša kri« 
v Unionski dvorani 
Ljudska igra v štirih dejanjih »Naša kri« je 

bila poglavitni del sporeda na proslavi sedem-
desetletnice F. S. Finžgarja, ki jo je v petek, 14. t. m. 
priredilo Prosvetno društvo Trnovo v veliki union-
ski dvorani. 

Prav gotovo nobena Finžgarjeva igra ni bila 
za to priliko primernejša. Proslava Finžgarjeve se-
demdesetletnice, kakor so si jo zamislili trnovski 
prosvetarji, je bila ljudska slovesnost, kateri je da-
la ta naša edina novejša narodno vzgojna igra 
svojski poudarek. Vendarle pa je mogla zanimati 
ludi s čisto literarnega in odrskega vidika. Pisatelj 
je to 3vojo igro, ki jo je napisal še pred minulo 
svetovno vojno, za zadnjo izdajo v Zbranih spisih, 
po kateri se sedaj uprizarja, precej predelal, tako 
da se v marsičem bistveno razlikuje od prve iz-
daje. Tako je na primer v vseh dejanjih krajšal 
in spreminjal besedilo, s čimer je ne le izboljšal 
dialog, ampak dal tudi nekaterim osebam boljše 
označbe. To velja zlasti za Renarda in Jerico, pa 
tudi za Borštnico, katere nastop sedaj ni tako po-
udarjen, 

Največja sprememba pa je v poudarku ideje. 
Kmetje niso več samo nosilci starega državnega 
konservativizma m nasprotniki Francozov, ampak 
najdemo med njimi tudi pristaše ilirske ideje. Tako 
nam igra sedaj ne prikazuje več toliko nasprotje 

razmerah, ko Ste izročili leta 1010. mestnemu magi-
stratu svojo dragoceno knjižnico z namenibo, da jo 
izroči svojčas ljubljanskemu vseučilišču. 

Tako Vam gre, gospod minister, v veliki meri 
zasluga, da je bila ob prevratu leta 1918. naša jav-
nost žo tako razgibana in prežeta misli slovenskega 
vseučilišča, tako prepričana njegove važnosti za 
narodno življenje, tako uverjena, da se mora konč-
no oživotvoriti. da je vse naše razumništvo, da je 
ves naš narod, čim smo dosegli svobodo, enodušno 
terjal, da se uresniči njegova stoletna želja. 

S svojim smotrnim stvarnim delom Ste pa tudi 
prav bistveno pripomogli, da so bila pripravljena 
tla za slovensko unverzo. Upravičeno bo zato mne-
nje, da je v ogromnem delu, ki Ste ga na svojem 
dolgem življenjskem potu opravili za naš narod, 
za njegovo prehudo, za n jegovo gospodarsko osamo-
svojitev, za veljavo našega jezika v javnem živ-
ljenju, za našo kulturo na najrazličnejših popri-
ščih, za modernizacijo in upravo naše Ljubljane 
vendarle največje in najidealnejše to, kar Ste sto-
rili za našo univerzo, in pa, v najnovejšem času, 
za ustanovitev naše Akademije znanosti in umet-
nosti. 

S tem svojim delom za ustanovitev univerze 
v celoti in pravne fakultete posebej, Ste si, gospod 
doktorand, pridobili nedvomno izrednih zaslug za 
znanost.« 

Iz odgovora 

dr. h. c. Ivana Hribarja: 
»Veleučeni gospod proniotor! 

Zgovorno in ganljivo ste naslikali moje na-
rodno delo. Vašemu, zgodovinsko pravilnemu pri-
jiovedovanju, ne morem ugovarjati. V dolžnost pa 
si štejem zagotoviti vas, da sem vse to delo z 
ljubeznijo in veseljem vršil kot sveto svojo dolž-
nost. Nahajal sem pobudo za vršitev te dolžno-
sti, kakor ste čisto pravilno ugotovili, v »otreški 
veri v bodočnost slovenstva in slovanstva«; v veri 
torej, ki jo tudi še danes tako Irdno gojim, da že 
v duhu zrem pred seboj njuno bodočo veličast. 

Kar se zlasti vseučiliškega vprašanja tiče, pa 
ne bo odveč, ako jiovem, da se mi je nujna jio-
treba lastnega vseučilišča v Ljubljani že 1. 1870., 
tedaj v letih, ko sem komaj stopil v praktično 
življenje, neizbrisno zapisala v srce. Javno zani-
manje se je tedaj vrtelo okolo predloga, ki ga je 
leta 1809. dr. Janez Bleiweis v deželnem zboru 
kranjskem stavil glede ustanovitve vseučilišča v 
Ljubljani. To, veleučoni gosjx>d proniotor, je bilo 
povod, da je, ko sem stopil v javno življenje in 
se jel fx> skromnih svojih sjiosobnostih udejstvo-
vati, v mojem delovnem programu bilo že tudi 
lastno vseučilišče v Ljubljani. 

Nato se g. dr. Hribar spominja svojih sodelav-
cev v vseučiliškem odseku Bogomila Senekoviča in 
tej slovesnosti prisotnega gimnazijskega ravnatelja 
v p. dr. Lovra Požarja, nakar je izjavil 

Neke okoliščine danes — dasi je vse prej, ko 
razveseljiva ne mOrem pustiti neomenjene. Po 
nekih dogodivščinah skoraj neposredno pred sve-
tovno vojno sem prišel do poraznega prepričanja, 
da bi nam Avstrija nikdar ne bi bila dala vse-
učilišča. To pa kljub temu, da smo imeli z njeno 
pomočjo pripravljeno četo deseterih znanstveni-
kov, opasanih »z uma svetlimi meči«, ki bi bili 
v stanu tako vzeti Hram modric v svojo upravo. 
Prevelika je bila nenaklonjenost njenih odločujo-
čih krogov za to našo najvažnejšo zahtevo in pre-
dobrodošle one dogodivščine z nemškim poslan-
cem v državnem zboru na Dunaju pri njihovi — 
od vlade tako upoštevani — nepomirljivosti proti 
nam. — Ko pa je s slovesnim državnim aktoin 
7. dne 1. dccembra 1918 bila ustanovljena država 
Srhov, Hrvatov in Slovencev, je bilo s tem obenem 
rešeno vprašanje slovenskega vseučilišča v Ljub-
ljani. Nič več ni bilo treba moledovanj in doka-
zovanj. Slovenski narod jc postal vrhnoten in je 
s tem zadobil iste pravice, ko njegova z njim v 
isto državo združena brala Srb in Hrvat. 

Spominja se nato prof. Ijostoharja, ki je takoj 
po prevratu sprožil nujnost V3eučiliške komisije, 
ki ji je stopil na čelo, dr. Danila Majarona, pover-
jenika dr. Vrslovška in ministra prosvete Ljube 
Davidoviča, zaključil pa je svoj odgovor z bese-
dami: 

Ob desetletnici njegovi sem se razveselil, da 
je dobilo Najvišje dovoljenje nositi ime našega 
nepozabnega, viteškega kralja mučenika, katere-
mu bodi večni spomin. Velika je bila moja radost 
in zadovoljstvo, ko sem doživel, da je lani jx> 
zaslugi blagopokoinega častnega doktorja, mini-
stra in predsednika dr. Korošca, bilo dokončno 
rešeno vprašanje jiopolne izgradnje medicinske 
fakultete. — Z današnjim dnem postajajo moje 
vezi z našim vseučiliščem še tesnejše in zagotav-
ljam vas, velemožni gospod rektor, ter vas obe-
nem prosim, da to sporočite tudi visokemu Aka-
demskemu senatu, da se bom do konca svojih 
dni, ki se mi pač že s hitrimi koraki bliža, za-
vedal velike časti, ki mi je bila izkazana, in pa 
hvaležnosti, ki sem vam jo zaradi tega dolžan. 

Vivat, crescat, floreat slovenica Alma mater 
Alesandrina!« 

dveh državnosti, kolikor stisko vojne same po sebi, 
pa še razočaranje, ki ga doživlja nova narodnostna 
ideja ob trdi resničnosti. »Naša kri« je v tej novi 
Finžgarjevi predelavi ne le dramatsko sprejem-
ljivejša ampak utegne biti tudi točnejša kot zgo-
dovinska podoba našega takratnega življenja. — 
V skladu s patosom slovenske naiodne zavesti, na 
katerega je postavljeno vse dejanje, pa je seveda, 
da pisatelj še zmerom idealizira Francoze s tem, da, 
kakor v prvi izdaji leta 1012, tudi sedaj polaga 
Renardu v usta tiste znamenite besede: »Toda po-
vem vam, gospod maiie, prerokujem vam: Pride 
dan, ko ta vrli narod seže jugu v roke m se z njim 
dvigne močan kot steber iz stiske in bedel« 

To delo. ki se tako — mimogrede povedano -•» 
uvršča tudi v vrsto tistih del, ki prepričljivo in 
kar dokumentarično izpričujejo, da je bilo naše 
predvojno katoliško pisateljstvo močno prežeto 8 
slovensko in jugoslovansko idejo, je v uprizoritvi 
trnovskega ljudskega odra popolnoma doseglo zla* 
sti svoj prvotni, to je sociološki namen: pokazalo 
je v jasni podobi naš narodnostni vzor, ki je pred-
vsem v zvestobi samemu sebi. Zato je več kakor 
umevno, da je režiser g. R. Miklič poudaril v igri 
predvsem vsebinsko stran in jo dvignil v sloves-
nost, ki je za to igro tako značilna. Pri tem mu je 
skorajda nehote prišla na pomoč okoliščina, da 
unionska dvorana nima posebnega odra, zaradi če-

| sar so morale odpasti vse spremembe prizorišča. 
I Težavo ie trnovski oder prav dobro premagal s tem. 
! da je z enotnim prizoriščem bila bolj izražena Ijud-
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Scdenidesefletnik F. S. Finžgar pri g. banu dr. Nntlačenu v krogu predstavnikov kulturnega in 
posebej književnega življenja po izročitvi visokega odlikovanja in narodnega daru. 

Š P O R T 

šport zadnje nedelje 
Tudi zadnja nedelja je minula v znamenju zim-

skega športa, predvsem smučanja, četudi se hoče 
posloviti zima od nas in se nam že nekako vsiljuje 
pomlad. Največje so bile tekme Zveze fantovskih 
odsekov, ki je imela v Radovljici, odnosno v Kropi 
svoj drugi del letošnjega smuškega prvenstva, to je 
tekme v klasični kombinaciji. Sobotne rezultate tega 
zanimivega tekmovanja je prinesel že nedeljski 
»Slovenec« in objavljamo le uspehe z nedeljskih 
tekem. 

Klasična kombinacija ZFO 
Tek mladcev na 5 km (40 tekmovalcev): 
1. Gregorin Franc (FO Dol pri ljubljani) 38.12. 
2. Kuhar Jakob (FO Dol pri Ljubljani) 38.44. 
3. Kuhar Ivan (FO Dol pri Ljubljani) 41.52. 
4. Flere Ivan (FO Dol pri Ljubljani) 42.07. 
5. Cvenkel Franc (FO Brezje) 42.13. 
6. Pogačar Peter (FO Št. Peter-Ljubljana) 42.22. 
7. Lichteneger (FO Mojstrana) 42.23. 
8. Cvenkel Lojz (FO Brezje) 44.30. 
9. Pangerc Gabrijel (FO Ribno) 44.31. 

10. Tomažič (FO Kamna gorica) 44.42. 

Štafeta 4 krat 10 km: 

t. FO Dol pri L jub l j . (Jerman, Mejač, Pnuč-
nik, Jerman J.) 4:01.33. 

2. Triglavsko okrožje 5:01.33. 
3. FO Radovljica 5:11.50. 
4. FO Rateče 5:13.54. 
5. FO Bohinjska Bistrica 5:23. 
Za svojo zmago si je priborila vrsta Dol pri 

Ljubljani dragocen pokal g. bana dr. Natlačena, kot 
najboljša zvezna vrsta pa krasno darilo ljubljan-
skega župana dr. Adlešiča dragoceno smuško palico. 

Skoki v Kropi. 

A. Rezultati skokov za kombinacijo: 
1. Dekleva Milan, FO Ljublj.-šiška, 278.9 točk. 
2. Finžgar Rudi, Kropa, 262.6. 
3. Jerman Franc, FO Dol pri Ljubljani, 261.7. 
4. Kajžar Franc, FO Rateče, 2G0.7. 
5. Kordež Ivan, FO Kropa. 
6. Gmajnar Ivan, FO Koroška Bela. 
7. Smolej Pavel, FO Koroška Bela. 

B. Samostojni skoki: 

1. Finžgar Rudi, FO Kropa, 143.1. 
2. Praček Ciril, FO Jesenice, 139.9. 
3. Kordež Ivan, FO Kropa, 121.0. 
4. Kavčič Filip, FO Kropa. 
5. Kajžar Franc, FO Rateče-Planica. 

Uspehi drugega razreda: 

1. Arh Alojz, FO Boh Bistrica, 131. 
2. Slatna Jože, FO Tržič, 124.9. 
3. Kolman Anton. 

Po končanih tekmah je predsednik dr. Zitko v 
Prosvetnem domu prečital vdanostno brzojavko Nj. 
Vel. kralju Petru II. in Nj. Vis. knezu namestniku, 
nakar je br. Sešelj razdelil darila posameznim zma-
govalcem, s čimer so bile lepo uspele letošnje smu-
čarske tekme ZFO zaključene. 

Smučarske tekme I. plan. polka v 
Škofji Loki 
Rezultati štafetnega tekmovanja (bilo je devet 

štafet) izgledajo takole: 
Prvo mesto štafeta št. 2 (narednik Kranjc, 

redov Zupančič, podnarednik Pavlič, podporoč-
nik Primožič) 6.0.(2. 

Drugo mesto štafeta št. 6 (podnarednik Pri-
Peljaš, redov Ozanič, redov Tkalec, podporočnik 
Velkovič) 6.37.51. 

Tretje mesto štafeta št. 9 (kaplar Sinkevič, 
kaplar Kenik, kaplar Knez, poročnik Crnobori) 
6.48.40. ' 

Najboljši doseženi časi posameznikov, ozi-
roma štafet pa so naslednji: 

1. Podporočnik Vcljkovič 1.26.31. 
2. Podnarednik Pavlič 1.26.59. 
3. Podporočnik Primožič 1.28.53. 
4. Redov Zupančič 1.32.05. 

Medmestne smučarske tekme 

obveznikov 0TV 
Uspehi v smuku. 1. Megušar Marijan (Ljub-

ljana), 124.8 točk 2. Dvorak Fric (Celje), 142.8. 
3. Stoklas Ernest (Celje), 143.2. 4. Uršič Dominik 
(Celje), 175.8. 5. Lončarevič Milan (Celje), 190 točk. 

Patrolni tek. Proga je bila dolga 6 km. 
Uspehi. 1. Maribor (Fornazi, Kune, Simonič, 

Žuntar) 40.30. 2 Maribor 42. 3. Maribor 46.15. 
4. Ljubljana 5025. 5. Ljubljana 52.32. Najboljša je 

ska skupnost, ki je za to igro tako značilna in ka-
tere središče predstavlja vaška lipa na trgu pred 
Borštnikovo hišo. Tako smo tudi manj opazili po-
manjkljivost, da osrednja igra med Jerico in Šte-
fanom ter Renardom ni bila tako izdelana, kakor 
je potrebno. Toda, kakor je glede na prizorišče 
Borštnikova hiša naravno središče vaške skupnosti, 
tako je tudi njen gospodar kot mSr bodisi po svo-
jem položaju, bodici po avtorjevem orisu središ.e 
igre. S priznanjem lahko ugotovimo, da je ta vloga 
v zboru trnovskega odra našla zelo sposobnega 
igralca (g. Zakrajšek), ki je bil res nazoren tako 
v govoru kakor v kretnji. Prizor, ko bere mSr pro-
klamacijo, je bil tako prepričevalen, da boljšega 
doslej še nisem videl na nobenem odru. Izmed 
ostalih sodelujočih so se eni bolj. drugi manj pri-
bližal tej ravnini in tako f»o svoje pripomogli igri 
do učinkovitosti. Predstava, ki je bila vseskozi v 
skladu z obliko ljudskega igranja, je tako dosegla 
svoj namen ter je dala lepo potrdilo kulturnemu 
prizadevanju trnovskih prosvelarjev, ki so se na 
ta način pač najlepše oddolžili svojemu dolgolet-
nemu župniku, pisatelju F. S, Finžgnriii 

France Vodnik. 

bila ljubljanska patrola in so prvi trije prišli na 
cilj v 40.20 minutah, vendar je imel četrti nesrečo, 
ker je izgubil smučko. 

Uspehi v slalomu. 1. Dvofak Fric (Celje) 78.1. 
2. Megušar Marijan (Ljubljana), 85.8. 3. Stoklas 
Ernest (Celje), 98.6. 4. Logar Jože (Ljubljana), 110. 
5. Vidmar Matija (Ljubljana), 119.1. 

Uspehi v alpski kombinaciji. 1. Megušar Ma-
rijan (Ljubljana), 210.6 točk. 2. DvoFak Fric (Celje), 
220.9. 3. Stoklas Ernest (Celje), 241.8. 4. Uršič D. 
(Celje), 297.8. 5. Logar Jože (Ljubljana), 303.8. 

Moštva so se v alpski kombinaciji plasirala 
takole: 

1. Celje I. 760.5 točk. 2. Ljubljana I. 847.8. 
3. Celje II. 1261.1. 4. Ljubljana II. 5. Maribor. 

Prvenstvo mariborske 
zimskošportne podzveze 
Tekmovanje v teku je bilo zaradi izredno ne-

ugodnih vremenskih neprilik razveljavljeno in so 
se izvedle samo tekme v skokih, ki so dali nasled-
nje rezultate: 

Prvenstvo si je osvojil Bele (ISSK Maribor) 
s 102.7 točkami. Drugi je bil Jurič (SK Ptuj) 101.7. 
3. Škofic (SPD Maribor) 98.6. 4. Čop (SPD Maribof) 
88.2. 5. Skocir (ISSK Maribor) 80. 6. Murnik (ISSK 
Maribor) 78.7. 7. Fer (ISSK Maribor) 78.4. 8. Ha-
bjanič (SK Maraton) 74.1 točk. 

Kako je bilo v Ga-Pa? 
V alpskih disciplinah je tekmovalo 82 tekmo-

valcev. Naši zastopniki Lukanc, Bertoncelj in 2van 
so se plasirali: na 55. mesto (Lukanc), na 57. mesto 
(Bertoncelj) in na 63. mesto (Zvan). Za seboj so 
pustili vse slovaške, finske, madžarske in danske 
zastopnike. Kako so v Nemčiji razvite alpske disci-
plino smučanja, nam najbolj nazorno kažejo njihovi 
uspehi, saj je bilo pred našimi kar 43 Nemcev. 

V ženskem tekmovanju se je pa Cranzeva te-
meljito revanžirala Italijanki Seghijevi, ki ji je 
odvzela v Cortini svetovno prvenstvo v slalomu. 

V solo skokih je zmagal Nemec Bradi, od naših 
je bil najboljši Klančnik, izhoren je bil Tone Ra-
zinger, ki je dosegel v klasični kombinaciji deseto 
mesto. 

Alpska kombinacija moških: 

1. Rudi Kranz, 402 točki. 2. Jennewein 405 
točk. 3. Gabler, 412 točk. 4. Larson, 414 točk. 5. Haro 
Cranz, 419 točk; isto število točk ima tudi Huder. 
7. je bit Herbert llein s 422 točkami'; na 13. mestu 
je prvi Italijan Marcellini s 428 točkami. Od tek-
movalcev severnih narodov pa je bil najboljši So-
rensen s 429 točkami na 15. mestu. Zmagovalec pri 
smuku Pfeifer je pri slalomu padel in je v celotni 
oceni precej zaostal za ostalimi tekmovalci. 

Vrstni red v slalomu za ženske: 1. Cranz, Nem-
čija, 146.6. 2. Gertner, Nemčija, 154.9. 3. Seghi, Ita-
lija, 158.2. 

Alpska kombinacija za ženske: 1. Cranz. 2. Dol-
leschell, Nemčija. 3. Gertner. 4. Seghi. 

Solo skoki: 

1. Bradi Josip, Nemčija, 84 m, 79 m. Dosegel 
je 226.5 točk. 

2. Murama, Finska, 83 m, 76 m, 220.4 točk. 
3. \Veiler, Nemčija, 81 m, 73 m, 215.7 točk. 
4. Palme, Nemčija, 80 m, 75 m, 214.3 točk. 
5. Topila, Finska, 76 m, 71 m, 212 točk. 
6. Laakso, Finska, 80 m, 69 m, 211.9 točk. 
7. Heinrich Klopfer, Nemčija, 81 m, 68 m, 

211.8 točk. 
Na 17. mestu je najboljši Italijan s skokoma 

76 m in 69 m. Dosegel je l'JO.4 točke. Isto število 
točk ima tudi naš najboljši tekmovalec v skokih 
Klančnik Karel, ki je dosegel v dveh skokih da-
ljave 74 m in 70 m. Po nekaterih poročilih je Klanč-
nik dosegel v celotni oceni 15. mesto. 

Ostali naši tekmovalci: Pribovšek Franc je sko-
čil 75 m in 69 m, Novšak Albin pa 68 in 64 m. 

Tone Razinger je v klasični kombinaciji do-
segel deseto mesto. Skupno je tekmovalo 21 tek-
movalcev in je pred njim pet Nemcev ter štirje 
Finci. 

Naši hokejisti in drsalci 
so odpotovali v Ga-Pa 

Ljubljana, 17. februarja. 
Z brzovlakom so odpotovali danes dojioldne v 

Ga-Pa naši športniki na ledu, in sicer državna re-
prezentanca v hokeju na ledu, ki sodeluje na med-
narodnem hokejskem tuniiju, ter drž. prvakinja 
gdč Silva Palmetova in Joško Biber, ki bosta na 
letošnjem nemškem zimskošportnem tednu sodelo-
vala v umetnem drsanju kot posameznika in v dvo-
jici. Našo državno hokejsko reprezentanco, katero 
vodi g. Vodišek, sestavljajo razen dveh igralcev 
(ki sta iz Zagreba) samo igralci SK Ilirije. Imela 
bo v Ga-Pa zelo težko stališče, kajti tamkaj na-
stopajo najboljše ekipe Evrope, poleg tega pa ima-
jo naši takoj za nasprotnike Švicarje, naslednji dan 
pa Nizozemce. Ne dosti lažjega stališča ne bosta 
itnela tamkaj naša umetnika na ledu Palmetova in 
Biber, toda vsekakor je pričakovati, da se bosta 
bolje odrezala v Ga-Pa kakor hokejisti, zlasti če 
bodo dali naši državni prvakinji možnost nastopa 
z njenim krasnim plesom v slovenski narodni noši. 
Eniin kot drugim želimo veliko uspehal 

Kdo nas bo zastopal v Beljaku? 
Zimsko-športna zveza kraljevine Jugosla-

vije. je odre lila sledečo reprezentanco za 
Beljak: Tek: Žemva Lovro, Petrič Anton, Rob-
nik Rudolf, Starman I ado, Klančnik Alojz. 
Skoki: Mežik Janez. Nedog Jože, Zujian Ivan, 
Moriančič Peter, Zalokar Jože in Sušteršič 
Slavko. 

Odhod v .sredo ob 1 f.30 z Jesenic, kjer je 
zbirališče. 

F. O. — Vič. Drevi ob 20. bo redni sestanek 
? predavanjem g. dr. Blatnika. Pridite vsi in točno. 
— Odbor. 



CELJE 
Posmrtno delo Emilijana Lileka 
Jutri, v sredo bo preteklo leto dni, kar je 

umrl zgodovinar, pedagog in domoljub, vladni svet-
nik Emilijan Lilek. Ob tej priliki bo izročeno jav-
nosti njegovo posmrtno delo »Oeschichtsverirrun-
gen deutscher Historiker«. 

Ta knjiga obsega blizu 440 strani in je plod 
zadnjih let Lilekovega življenja. Še na smrtni |x> 
stelji je skrbno opravljal tiska miško korekturo. 
Dolgo življenje in vestno opazovanje je Lileka po-
učilo o tem, da gledanje zgodovine močno vpliva 
na najusodnejšo panogo človeškega udejstvovanja. 
politiko. Izhajajoč iz te izkušnje, je do podrobno-
sti preiskal nazore, ki se javljajo v spisih nem-
ških zgodovinarjev o srednjeveškem in novoveškem 
nadaljevanju nekdanjega rimskega cesarstva in o 
pomenu slovanstva. Ugotovil je, da so ti nazori 
napačni in pristranski ter je hkrati prikazal pra-
vilno stanje dejstev. Radi teh važnih ugotovitev 
ima zadnja Lilekova knjiga poseben znanstveni 
pomeni. V dodatku se nahaja kratek oris Lileko-
vega življenja in seznam njegovih spisov. Knjiga 

se dobi v Goričarjevi knjigarni. 

* 
c V Salezijanskem Mladinskem domu v Ga-

berjih bo v sredo, 19. februarja ob 8 zvečer po-
novitev napete veseloigre »V 80 dneh okoli sveta*. 
Vabljeni! 

c Zborovanje rezervnih podčastnikov v Celju. 
V nedeljo so zborovali v Celju rezervni podčastni-
ki, člani Združenja v Celju. Zborovanja, ki ga je 
vodil g. Anton Ulaga, sta se udeležila zastopnik 
vojske major Dragiša Zekovič in zastopnik glav-
nega odbora v Belgradu g. Popovič. Organiza-
cija je bila v pretekli poslovni dobi zelo agilna 
in šteje danes že 186 članov. Najmočnejše pover-
jen ištvo je v Trbovljah. Pri volitvah je bil po-
novno izvoljen za predsednika Ulaga Anton, za 
podpredsednika Avgust Pavčnik, za tajnika Fra-
njo Wltavsky, za blagajnika Škufca, za knjižni-
čarja Ludvik Gajšek, za predsednika nadz. odbo-
ra pa Janko Wagner. 

c Športni klub Jugoslavija gre v 10. leto svo-
jega delovanja. Ta jubilej bodo celjski šjx>rtniki 
po možnosti dostojno proslavili. V nedeljo je bil 
v Delavski zbornici redni letni občni zbor. Pote-
kel je v živahnem, športnem razpoloženju. Pred 
volitvami sta bili predloženi dve listi, izvoljena 
pa je bila lista s predsednikom g. Sotlarjem na 
čelu. Z zborovanja je klub poslal pismeno zahva-
lo tvrdki Westen za gostoljubnost, ki jo izkazuje 
tvrdka klubu, in SNZ v Ljubljani. Spomnili so se 
tudi tihih in požrtvovalnih klubovih podpornikov. 

c V Škofji Vasi pri Celju je umrla v nedeljo 
pri svojem vnuku g. Vrečku 96 letna prevžitkari-
ca Marija Podergaj. Rajnko je še birmal škof Slom-

dar šek. Njen pogreb bo danes dopoldne na vojniško 
pokopališče. Naj v miru počiva! 

c Novi poveljnik orožniške čete v Celju, ka-
petan g. Danilo Koprivica, ki je služboval v Srem-
ski Kamenici, je že prevzel vodstvo celjske orož-
niške čete, dočim je dosedanji poveljnik kapetan 

3lka v 

c Požar v Dobriši vasi pri Petrovčah. V ne-
deljo ob četrt na 7 zvečer je nenadoma izbruhnil 
ogenj v velikem kozolcu, last posestnika Žagarja, 
v Dobriši vasi. Ogenj je v kratkem času objel 
vse poslopje. Na kraj požara so prihiteli gasilci 

J- — ! -J — n a sosednje 
škoda zna-

„ , , očividno pod-
taknjen. 

c Celjski šahovski klub ima v petek, dne 21. 
februarja ob 8 zvečer v klubskih prostorih ka-
varne Evropa, v prvem nadstropju, svoj 21. redni 
letni občni zbor. 

c Iz Prehranjevalnega urada v Celju. Prehra-
njevalni urad je dobil 200 dodatnih nakaznic za 
bolnike. Te nakaznice bo izdajal mestni fizik dr. 
Podpečan le najpotrebnejšim bolnikom na podlagi 
zdravniških spričeval. Prav tako so dospele tudi 
dodatne nakaznice za težake. Iste bo razdelila med 
delavstvo Bratovska skladnka. Zaenkrat pridejo 
V poštev le kovinarji. 

c Gradbeno ministrstvo je sprejelo v svoj pro-
gram javnih del v okviru investicijskega posojila 
tudi regulacijo Savinje, Voglajne in Ložoice ter 
določilo za regulacijo Savinje jx>d Celjem 30 mi-
lijonov din, za regulacijo Savinje nad Celjem 10 
milijonov din ter za regulacijo Voglajne in Lož-
niee 18 milijonov din. 

c Celjski nameščenci! V sredo, dne 19. febru-
arja, bo ob 7 zvečer v vrtni dvorani hotela »Ev-
rope« izredno važna seja zastopnikov vseh name-
ščenskih organizacij v Celju. Na sejo so vabljeni 
tudi drugi nameščenci. 

c V prvenstveni tekmi Slovenske šahovske 
zveze med CšK in šahovskim klubom Šoštanj so 
zmagali Celjani s 6 : 1 . Ena partija je bila preki-
njena. 

c Rdeči križ v Celju je zaključil svoj bolni-
Carski tečaj. V nedeljo so bolničarji polagali izpit 
pred komisijo: g. dr. Hrašovca ge. Zupančičeve, 
ge. dr. Štrausove in gdč. Drevove. Vseh 70 obi-
skovalcev tečaja je napravilo izpit, v večini z od-
ličnim uspehom. Tečaj je trajal 6 tednov in ga je 
vodila gospa dr. štrausova, ki je imela razen dveh 
tudi večino predavanj. Tečajniki so pridno obisko-
vali 4krait na teden predavanja. Nekaterih so kljub 
oddaljenosti tudi ob dnevih najslabšega vremena 
prihajali točno in redno. Kako veliko zanimanje in 
razumevanje vlada za te tečaje, pričajo mnogo-
številne prijave in lepa udeležba na predavanjih. 

c Opozorilo celjske gledališke uprave. Pri re-
zerviranju vstopnic za gledališke predstave v Mest-
nem gledališču ima predprodaja vedno težave. 
Mnogi si rezervirajo vstopnice, nato pa ne pri-
dejo ponje, tako da ima predprodaja s »em mnogo 
dela, mnogim pa se tudi zameri, ker ne more od-
dati rezerviranih prostorov. Da se to odpravi, v 
bodoče ne bo mogoče si rezervirati vstopnic, am-
pak se bodo vstopnice prodajale k proti takoj-
šnjemu plačilu. 

Škofja Loka 
Zadnja pot Janka Zakotnika. Novica o ne-

§ričakovani smrti 22 letnega Janka Zakotnika iz 
tarega dvora je globoko pretresla vse, ki smo 

poznali idealnega fanta; njegov jiogreb je poka-
zal, kako je bil pokojni Janko priljubljen povsod. 
V petek dojjoldne se je razvil žalni sprevod iz-
pred hiše žalosti, kjer so starodvorški fantje dvig-
nili krsto z zemskimi ostanki in jo nesli v župno 
cerkev v Staro Loko. Pred krsto so nesli fantje 8 
krasnih vencev, pogrebcev samih pa je bilo toli-
ko, kakor nismo vajeni. Poleg užaloščenih doma-
čih in sorodnikov se je pogreba udeležilo tudi za-
stopstvo meščanske šole z ravnateljem na čelu in 
številni tovariši iz tekstilne tovarne »Trata«. — 
Dragi Janko, hudo nam je, ko si nas v cvetu mla-
dosti zapustil, a tolaži nas to, da si lej>o priprav-
ljen izročil svojo dušo Bogu, ki si mu vedno zve-
sto služil, nam vsem si pa tako ostal zgled ver-
nega in poštenega fanta. 

Borovnica 
Vsa javnost v Borovnici toplo jx>zdravlja soci-

alno akcijo tukajšnjega učiteljstva, kj si leto za le-
tom na vso moč prizadeva zboljšati stanje šolske 
mladine s tem, da ob priliki božičnice obdari naj-
revnejše šolske otroke z obutvijo, perilom, obleko 
in šol. potrebščinami. Učiteljstvo tukajšnje šole v 
zadnjih letih že kar nekako smatra za svojo dolž-
nost, da zainteresira vse krajevne činitelje, s po-
močju katerih obdaruje veliko število šolskih otrok. 
Kljub veliki draginji, ki je nastala ob koncu lanske-
ga leta pa je letošnja božičnica presegala vse ostale. 
Obdarovanih je bilo vsega 95 otrok iz 81 družin. 
Pri tem pa so bili obdarovani tudi nešolski otroci 
— malčki najrevnejših družin s srajčkami in noga-
vičkami. Da je ta akcija, katere stroški presegajo 
težke tisočake, tako lepo uspela v tem kritičnem 
času, je velika zasluga v prvi vrsti učiteljskega zbo-
ra, ki je v ta namen uprizoril Ingoličevo 4 dejanko 
»Sirote« s pestrim pevskim sporedom, dalje občin-
skega odbora RK, krajevnega šol. odbora, raznih 
tukajšnjih in ljubljanskih tvrdk, kakor tudi mnogih 
privatnikov, ki so vsak po svoji uvidevnosti in dobri 
volji gmotno podprli to akcijo. Lep delež pa pri 
tej obdaritvi nosi vsako leto tudi kraljevska banska 
uprava v Ljubljani. Prirediteljem kakor vsem do-
brotnikom bomo skušali vsi obdarovani vsak čas 
izkazati svojo veliko hvaležnost. 

Dole pri Litiji 
Naš slari častitljivi duhovni oče g. Vaclav 

Filler, ki bo v letošnjem letu obhajal 50 letnico 
mašništva, je uj>okojen. Dobremu g. župniku in 
duh. svetniku, ki je čez 40 let prav jx> očetovsko 
skrbel za svojo farno družino in bil res dobri pa-
stir svojim ovčicam, želimo, da bi sredi med na-
mi še dolgo užival zasluženi j>okoj. — Novemu 
župniku g. Stanislavu Šinkovcu, ki je bil dosedaj 
župnik pri Sv. Lenartu nad Škofjo Loko, pa že-
limo obilno uspehov in blagoslova v njegovi od-
govorni službi. Naša župnija je zelo obširna in 
težka, ker je gorata, drugače pa je lepa. Sprejem 
novega župnika je bil v novi farni dvorani, kjer 
so imeli predstavniki oblasti in raznih cerkvenih 
in svetnih organizacij Jtozd ravne nagovore ob 
obilni udeležbi ljudstva. — Pred tremi tedni je 
šel od doma po opravkih 46 letni bolehni Medved 
Jože, pa se ni vrnil. Domači so ga iskali in šele 
pred nekaj dnevi našli, ker je bil prej pokrit s 
snegom. Ležal je prav blizu doma ob jx>toku, z 
glavo v vodi. V snežnem metežu je oslabel, pa-
del v potok in se zadušil. Komisi ja je dognala, da 
gre le za nesrečo, ne pa za zločin in so truplo 
ponesrečenca že včeraj pokopali. 

Hajdina pri Ptuju 

Otroiki kotiček 

Mlhteve Čudovite dogodivščine 

Rekordna je bila udeležba, s katero smo da-
nes teden počastili sosede od Sv. Lovrenca na 
Dravskem polju, ki so na naš »domovinski dan« 
prišli k nam gostovat s Finžgarjevo narodno igro 
»Naša kri«. Njihov nastop je ugajal vsem! 

»Ples« in naša dekleta. Pohvaliti moramo 
naša dekleta! V nekaj dneh si jih je 250 deklet 
naročilo najnovejšo knjižico o plesu, ki so jo iz-
dali salezijanci na Rakovniku in slane 1 din, 

Skoplje 
Dne 3. februarja sta minuli dve leti, odkar 

je zapustil po trpljenja jxilnem življenju ta svet 
svetniški škof L F. Gnidovec. Tedaj je bil izbran 
za kapit. vikarja preč. g. V. Zakrajšek, škof. kon-
zultor in župnik v Janjevu. Prišel je med nas či-
sto nepoznan in njegov prihod nas je vse precej 
osupnil. Toda kmalu smo dijaki in ostali mladi 
ljudje sfioznali v njem pravega prijatelja mladi-
ne. Osvojil si je v kratkem srca mladine. Vedno 
je bil obkrožen z mladino, kateri je bil duhovni 
voditelj. Smo ga radi imeli brez obzirov na narod-

(293) Nato spleza še Mihec v le-
talo. Veselo stopi za krmilo, se 
prikloni v znak slovesa in pozdra-
va na vse strani In navdušeno za-
mahne s čepico vsem še enkrat v 
slovo. Nato pa sede za krmilo, po-
tegne za neke ročaje — ta je pa 
tudi vse znal! — letalo se premak-
ne 

(294) ... in zdrči čez ravno po-
lje ter se dvigne pod oblake. Me-
hanopolitonci ginjeni mahajo v slo-
vo svojemu velikemu dobrotniku 
in ga pozdravljajo vse, dokler le-
talo ne izgine za obzorjem. 

nost: Slovenci, Hrvati, Albanci in dr. pa tudi on 
ni delal razlike med nami. Vsakega, s katerim je 
govoril, je osvojil s svojim preprostim in prija-
teljskim nastopom. Posebno pa je bil priljubljen 
med tukajšnjimi Slovenci, s katerimi je bil vedno 
v stikih. Po svojem plodnem delu v Janjevu in 
Skoplju pa je 16. januarja t. 1. odšel iz naše ško-
fije v Niš na novo delo. Težko je bilo slovo od 
njega. Na postaji se je zbralo veliko število gim-
nazijcev in drugih mladeničev, nekaj Slovencev 
in Janjevcev. Vsi smo prišli, da ga še enkrat vi-
dimo predtn odide od nas. Želimo preč. g. Za-
krajšku na novem mestu mnogo božjega blago-
slova. 

V USA motorizirajo vojne kurate 
Znak moderne vojske je motorizaraja. Vojno 

ministrstvo Združenih držav je sklenilo motorizi-
rati tudi vojne kurate. Predvsem velja to za ka-
toličane. Imenovanih je 400 novih vojnih kuratov, 
ki bodo nastopili službo 1. junija letos. Katoličani 
so predložili, naj se zgrade majhne kapelice na 
treh tovornih avtomobilih, ki jih potem lahko vo-
zijo okrog, kakor je pač potreba. Vojno ministr-
stvo je naročilo za vojake katoliške veroizpovedi 
500.000 rožnih vencev, 7000 prtov za oltarje in 
500.000 molMvenikov. Podobno bo preskrbljeno 
tudi za vojake drugih veroizpovedi, 

Nemški letalci v južni Italiji pričakujejo povratek svojih tovarišev b poleta v Afriko 

Brezkončna vojska na Kitajskem 
Iz Tokija je prišla brzojavka z zanimivo vse-

bino, da Japonska »v bodoče ne bo več gledala 
na vlado maršala Čangkajšeka, kakor da bi je ne 
btilo«. 

Ta izjava bi lahko bila važna, če bi po štirih 
letih vojne med Japonsko in Čangkajškovo Kitaj-
sko nastopile kakšne spremembe. Japonska hoče, 
kakor vemo, ustvariti nov red na Daljnem vzhodu 
in sploh v Aziji in mora biti zato nujno gospo-
darica Kitajske. Kraljestvo vzhajajočega sonca si 
mora podvreči večino Azije in odvrniti iz nje eks-
panzijo vsake druge velesile, pa naj pride v Azijo 
iz vzhoda ali severa ali daljnega zahoda. 

V resnici so se Japonci vedno morali ozirati 
na maršala Cangkajška in na velikanske kitajske 
množice, ki so z njimi bodisi v tistem delu Kitaj-
ske, ki so jo zasedli, bodisi v svobodni Kitajski, 
ki se že 55 mesecev upira njihovemu prodiranju 
v kitajsko ozemlje. Sedanje dejansko stanje med 
Japonsko in Kitajsko, ko se armadi obeh držav 
z vso resnostjo vojne in vsemi njenimi krutostmi 
ter strahotami spoprijemljeta v neprestanih bitkah 
in ko so diplomatski odnosi med obema državama 
prelomljeni, to stanje je dejansko vojno stanje, 
čeprav Tokio ni napovedal vojne maršalu Cang-
kajšku, temveč je, kakor pravijo, poslal nadenj 
»kazensko ekspedicijo«. Vzhodnjaki radi polagajo 
važnost na besede in tako Japonci kakor Kitajci 
razlikujejo med besedama »vojna« in »kazenska 
ekspedicija«. Dejansko pa to sedaj ni važno, kajti 
dejstvo je, da že štiri leta vlada med obema drža-
vama prava vojna, dejstvo je, da Japonci na vsak 

Srce Londona pred vojno in sedaj. 

način hočejo s silo doseči svoje politične cilje, na 
drugi strani pa so tudi Kitajci trdno odločeni do 
konca s krvjo braniti svoje pravice. Zato nihče ne 
ve, kdaj in kako se bo ta vojska končala. 

Za nas Evropejce je zanimiva izjava princa 
Konoja, ki je rekel, da je on kriv te vojne, da je 
on kriv, da se ta vojna nadaljuje in da je tudi 
on edini za vse to odgovoren. Pristavil je še, da 
jo bo nadaljeval tako dolgo, dokler bo užival ce-
sarjevo zaupanje. Kako jo bo nadaljeval? Z no-
vimi vojaškimi napori, z razširitvijo dosedanjega 
štiriletnega bojišča? Ali tako, da bo skušal doseči 
zbližanje s Cangkajškom? 

Mogoče kar naenkrat na oba načina. In res 
potrjujejo, da so se znova pričele velike japonske 
vojaške ofenzive na več bojiščih, na drugi strani 
pa je rekel zunanji minister Macuoka, da sicer ne 
priznava kitajske vlade v Cungkingu, da pa je v 
dobrih odnosih z Vančivejem, voditeljem tistah 
Kitajcev v Nankingu, ki so se ločili od maršala 
Cangkajška. 

Japonci hočejo torej spravo in zbližanje s 
Cangkajškom, seveda tako, da bi pri tem dosegli 
čim več svojih namenov, hočejo pa ga s topovi in 
letali prepričati, da so odločeni za brezkončno bor-
bo za svojo namene in cilje. Kam bo to vedlo? 
Ali bodo japonski napadi tokrat uspešnejši od ne-
štetih prejšnjih, ki so vsi po vrsti izpodleteli? Iz 
januarskih dogodkov na Daljnem vzhodu smo vi-
deli, da Japonci niso imeli uspehov ne na bojnem, 
ne na diplomatskem polju. Maršal Cangkajšek in 
njegova Kitajska sta odločena, da niti za ped ne 
uosta popustila ne v vojaškem, ne v političnem 
pogledu. Kitajska hoče biti od Japonske neodvisna 
ter popolnoma enaka z njo. To pomeni, da se bo 
Cangkajšek boril naprej in da se bo uprl pojače-
nemu japonskemu pritisku v provincah vzhodno 
od Pekinga, ki so jjodaljšek Mandžurije, pa tudi 
na severnem Kitajskem in v Mongoliji, kjer so se 
srečale japonske čete s sovjetskimi. 

Skoraj neverjetno je, da bi sedaj bila Japon-
ska voljna odpovedati se načrtom, ki jih ima s 
Kitajsko, in še manj, da bi bila pripravljena mirno 
odstopiti pokrajine, ki si jih je že pridobila. Po-
nurjenje in sprava bi bila mogoča le, če bi se 
obe vladi dogovorili, sporazumeli, da bi na po-
seben način lahko obe živeli in bi na Kitajskem 
!?r, " a Japonskem kot v eni skupni državi skupno 
delili oblast. Kaj takega bi bilo v sedanjem polo-
žaju edino mogočo, toda tudi to je zvezano z ne-
preglednimi težavami. Črni oblaki, ki se zbirajo 
nad tihomorskim prostorom, lahko vsekakor pri-
nesejo kako važno spremembo v dosedanje odnose 
med obema azijskima državama, to je edino, kar 
lahko z večjo ali manjšo gotovostjo prerokujemo. 
Ce si sedaj Japonska morda Želi mir, da bi se 
ahko pripravila za morebitne dogodke, ki bodo 
kmalu nastopili okrog nje, še to ni zadosten razlog 
za maršala Cangkajška, da se ne bi naprej boril 
proti njej. Kajti on že sedaj uživa amerikansko 
m angleško pomoč in bi mu prav prišlo, če bi bil 
njegov nasprotnik še kje drugje zaposlen. 



Glavna kolektura Drž. razr. loterije 

VRELEC SREČE 
A L O J Z I J P L A N I N S E K , 

Ljubl jana. Beethovnova olira 14 

javlja izid žrebanja z dne 17. februarja 

V. razreda 41. kola: 

::oo.onn din št. 
100.0110 din št. 
«0.000 din št. 
50.000 din št. 
30.000 din št. 
20.000 din št. 
16.001) din št. 
12.000 din št. 

'0.000 din št. 

S.000 din št. 

0.000 din št. 

vnon din št. 

1.000 din št. 

45983, 
18(123, 
34930, 
67741, 
87977, 
80986, 
28381, 
8106, 

89968, 
7298, 

52150, 
85107, 
8022, 

41407, 
62182, 
4341, 

37839, 
55407, 
71058, 
2135, 

28508, 
41858, 
63843, 
77638, 
1009, 

10182. 
33420, 
50514, 
60053, 
76256, 
82529, 

31280, 
31604, 

17673, 
57832, 
93285, 
10696, 
43714, 
68787, 
5853, 

41477, 
57718, 
74945, 
7125, 

32369, 
46747, 
69518, 
88908, 
1169, 

22725, 
36659, 
51674, 
66038, 
77285, 
87944, 

16280, 53672, 67230, 

18138, 
60335, 
94632, 
13913, 
43954, 
76389, 
12654, 
45717, 
62435, 
75460, 
7987, 

32531, 
52800, 
71459, 
91462, 
1694, 
24428, 
36838, 
57276, 
68912, 
77875, 
89821, 

21803. 30182, 
68539, 82360, 

27671, 
50600, 
96505, 
16981, 
53976, 
64646, 
88383, 
12729, 
36495, 
54578, 
73595, 
95805, 
2071, 

31236, 
40261, 
57593, 
71563, 
77930, 
92586. 

39151, 
57536, 

34808, 
54240, 
66065, 

16174, 
38395, 
60716, 
76125, 

9109, 
32947, 
45703, 
58497, 
73752, 
79125, 

Nadalje je oilo izžrebanih še veliko število 
dobitkov po 1000 din. 

Ker so bili dobitki javljeni telefonično, ev. 
pomota ni izključena 

Prihodnje žrebanje bo v torek, 18. februarja. 

Vsi oni. ki so zadeli v kolekturi »Vrelec 

sreče«, naj srečke takoj predloži jo v izplačilo. 

Novim naročnikom so srečke Se na razpolago. 

B E L I F O R T L A N D - C E M E N T 

TAUEN1PORTLAND -CEMENT 
(procesa . . L A F A R G E " ) 

KERAM IČNE PLOŠČE 

dobav i : 

..ALPEKO", Ljubljana 

MALI OGILASI 
V matih oglasih velja vsaka beseda 1 din, tenitovan|skl oglasi 2 din 
Debelo tiskane naslovne besede ie raiunajo dvojno Najmanjll znesek 
za mali oglas 15 din — Mali oglasi se plačujejo takoj pri naročilu. — 
Pri oglasih reklamnega značaja se računa enokolonska. S mm visoka petltna 
»riilca po $ din. — Za pismene odgovore glede malih oglasov treba 

priložiti znamka 

Dekoracija 

Montiranja zastorovl 

Franc Jager 
tapetništvo 

L j u b l j a n a 

Sv. Petra cesta 17 

Telefon 20-42 

Zaloga najmodernejših 
Couch-zof, otoman, vseh vrst foteliev in žimnic. 
V zalogi vedno žima, gradi za modroce ter blago 

za prevleko pohištva. 
Konkurenčne cene! Solidna izdelava! 

j S l u ž b e B 

H t f i o : 

21 letno pridno dekle 
išče službo v pomoč go-
spodinji ali slično. Na-
slov v upravi »Slovenca« 
pod št. 2391. 

Prodaja lka 
Izurjena v trgovini z me-
šanim blagom, pridna ln 
poštena, ki bi pomagala 
v gospodinjstvu — išče 
službo. - Jerlna M., pri 
Iivoder, Hradeckega ce-
sta 64, LJubljana. 

Zaslužek 
Iščem tvrdko, 

za katero bi kupoval pi-
tane svinje. Obrnite se 
na : Mile Paskaš, trg. -
Sld. 

l i M M I N I 
Vajenca 

zdravega, 14 let starega, 
poštenih krščanskih star-
šev, sprejme takoj M a l i 
M a r t i n , avtollčenje In 
splošno tapetništvo, Dom-
žale. 

j i l i i ž t e | 

D o b e : 

čevl jarsko Šteparicc 
sprejmem takoj. Zarnlk 
Alfonz, Uajeva 9. 

Raznašalec 
za trgovino dobi mesto. 
Plača ln procenti. Menart 
Sv. Petra 35. 

Postrežnico 
pridno In pošteno, takoj 
sprejmem. Pleteršnlkova 
št. 28-11. 

Pomočnika 
za stavbno ključavničar-
stvo, za popolnoma samo-
stojno delo, sprejmem. -
Naslov v upravi »Slov.« 
pod št. 2400. 

Vrtnar ja 
zakonca, s prakso, po-
sebno za zelenjavo, vrt-
nice, Iščem za manjše 
posestvo. Zena mora biti 
dobra gospodinja ln zna-
t opravljati tudi dela pri 
kravah itd. Reflektlram 
samo na trezne, poštene 
in zanesljive ljudi. Po-
nudbe v upravo »Slov.« 
pod »H. R.« 2141. 

Čitajte »Slovenca« 

Pleskarja 
prvovrstnega, za pleska-
nje pohištva, ki se razu-
me tudi na flader, sprej-
memo. Informacije v tr-
govini : Mizarstvo »Sava« 
Miklošičeva cesta. 

| P r i d e l k i B 

Več tisoč hektolitrov 
starega belega vina na-
prodaj. Jankovič, Brdo-
vec, pošta Zaprešič. (1 

VSAKOVRSTNO ' ' 

P T i M L I 
S R E B R O - P L A T I N O r . 

B P I L J P h T E 
SMRRRCDE SRFIRJE RUKIHE 

BISERE I.T.D. STRRIHSKE r 
HHKITE TEH UMETNIMI: 
PO NRJVIŽJIH CEHRH 

STRRfl TVRDKH 

3EBERLE 
LJUBLJANA.TVR&EVA 2 

' isj. • 1 '/>:>>' '••• ' 

' MOTfl^ll^SlON \: 

B f l c m i t g m j 

Vsakovrstno zlato 
h r l l j a n t e Io s r e b r o 
kupuje po najvišjih cenab 

A. Božič, Ljubljana 
Frančiškanska olira 8 

Zajčje 

3 mesece staro deklico 
dam za svojo dobrim 
ljudem. Antonija A l t , 
Sp. Nova vas 13, Sloven-
ska Bistrica. | 

B c m p t o | 

I z j ava ! 
Na mnoga pisma odgo-
varjam vsem sledeče: 
Povesti, ki izhaja v me-
sečniku »Kmečka žena« 
pod naslovom »V mesto 
Je hotela«, nisem pisala 
jaz. Z vsakomur, ki bo 
razširjal te in druge ne-
resnične vesti, bom sod-
nljsko postopala! Marija 
Znldaršlč. 

veverlčne, vidre in vse 
druge kože divjačine ku-
puje stalno, tudi hrbtne 
ščetine: Zdravič, trgovec, 
Ljubljana, Stari trg. 

Vsakovrstno " "^» i 

zlato kupuje 
po najvišjih cenah 

CERNE, juvelir. Ljubljana 

Wolfova ulica št g 

Furn i r 
14—16.000 čevljev, češ-
nja, brst, javor, hrast, 
oreh, prodam za 10.500 
din. Parna žaga, Martl-
nec, Škofljica. (1 

K u p u j e — p r o d a j a 

Hranilne knjižice 
bank in hranilnic ter 

vrednostne papirje 
po najugodnejših cenab 

Bančno kom. zavod 
Maribor 

za žganjekuho po naj-
nižji ceni oddaja tvrdka 
Ivan Jelačln, Ljubljana, 
telefon 26-07. 

» REALITETA« 
/.avod z» nakup In piu 
dajo nepremičnin Je s« 
m o v LJubljani. Prešer-
novi« ulica 64, I. Tiadstr 

Telefon 44-20. 

Stavbno parcelo 
4000 m', v Rimskih Topli-
cah, ugodno prodam. No-
va pošta, Rtmske Toplice. 

Dvostanovanjsko hišo 
v Zalogu, 4 minute od 
poslaje, prodam. Naslov 
v upr. »SI.« pod št. 2214. 

1 SctoB j 
O d d a } ® : 

Sostanovalca 
sprejmem k dvema dija-
koma v centru. Naslov 
v upravi »Slovenca« pod 
št. 2375. 

Sobo 
čisto, z električno raz-
svetljavo, oddam 1. mar-
ca gospodični uradnici, 
trgovski sotrudnlcl ali 
podobno. Naslov v upravi 
»Slov.« pod 2394. 

nadomešča popol-
noma in p o c e n i RUSKI CA) 

čaj Jugobilje" B.B.l. 
Dobiva se povsod. Na zahtevo pošlje brez-

plačen vzorec. 

J U G O B I L J E " , v e l e t r g o v i n a 

Beograd, Irankovačka ulica 25 

Iščemo rajonskega zastopnika. 

Potrti globoke žalosti sporočamo vsem sorodnikom in 
znancem, da je danes po težkem trpljenju Bogu vdano za 
vedno zaspala naša zlata mamica, babica, prababica, tašča, 
sestra in teta, gospa 

A n t o n i j a Ahačič roj . P e r k o 
Zemski ostanki naše zlate mamice bodo blagoslovljeni v 

sredo, dne 19. februarja pred hišo žalosti, Zrinjskega ul. 17, 
ob pol 9 dopoldne, nakar jo prepeljemo v Tržič. Pogreb s sveto 
mašo bo istega dne ob 10 v Tržiču. 

Ljubljana, Tržič, Grosuplje, Ptuj, Škofja Loka. Trst, Kumanovo. 

G l o b o lco ž a l u j o č i o s t a l i . 

• i<. '-/'V •-

Dotrpel je naš nad vse ljubljeni oče, stari oče, brat, stric, 

svak in tast, gospod 

Karol Batistič 
bivši trgovec 

Pogreb dragega pokojnika bo v sredo, dne 19. februarja 

ob 3. uri popoldne iz hiše žalosti, Rutarjeva ulica št. 4, 

na pokopališče k Sv. Križu. 

Ljubljana, Šoštanj, Št. Andrež pri Gorici, 17. februarja 1941. 

Globoko žalujoče rodbine: 

Hiatistič, Makovec, Z a v a d l a r 

Edgar Wall*ce: 40 

Zagonetna grofica 
(Koindo I? londonskega iivl|en|a.| 

»Nikoli ne morete vedeti, kaj misli. Odkar oni 
[Midlež Praye in večno pijani doktor zahajata v hi-
šo, je postala še slabša kot prej. Veste, kaj mi je 
rekla ob neki priliki? Rekla je, da bom drugo 
jutro mrtev, če bo to njej v prid. To so njene 
lastne besede. Pomislite, zjutraj biti mrtev, draga 
Lizy . . . ali ni to obupno?« 

»Strašna ženska!« reče Lizy: »Toda, ali niste 
še nikoli ničesar slišali o tej Gallows-farmi?< 

Lord odkima. 
»Ona nikoli ničesar nc govori v moji navzoč-

nosti, ampak zagotovo se jo nekaj zgodi o, o tem 
ne more biti dvoma. Vam so rekli, da je še v po-
stelji . . . pa to ni bilo res . . . bila je v knjižnici. 
Zdi se, da je telefon brnel celo noč. Kaj vi prav 
za prav mislite <• onem detektivu, ki je Loiso 
spravil v zapor? To je vendar te .ka zadeva, ali 
ne?« 

»Postopal je tako iz zelo važnega razloga,« re-
če Lizy skrivnostno »Ne morem vam vsega po-
vedati, Selvin, toda nekega dne boste zvedeli vse. 
Trenutno pa tega vam ne smem povedati.« 

»Kot se zdi, meni nihfe ničesar ne sme pove-
dali,« reče lord zlovoljno. »Toda. kaj naj pomeni 
to pismo? Nekdo jo je zaprt v oni hiši žalostnega 
imena: Tappatt. zločinec, ki večno zliva vino v 
sebe . . . Ali ga poznate? Onega strašnega doktor-
ja? Stavim, da on v vsej zadevi igra lopovsko 
vlogo. Zadnje dni ni prihajal h grofici, prej pa se 
je vedno motal po hiši « Pni tem ee udari po kole-
nu. »Da, res, snoči je nekdo telefoniral z dežele. 
Bil sem v lopi, ko je zazvonil telefon, in gotovo 
je bil to Tappatt. Hotel jc govoriti z grofico. Gal-
lovvs-fartna! To je kraj. kier zdaj biva.« 

Nenadoma skoči pokonci in Lizy opazi v nje-

govih očeh razburjenje 

»Ona je tam . . lahko bi se šel stavit za vsa-, 
ko ceno . . . Gallows-farma v Somersetu!« Pri tem 
potegne z roko preko čela »Jaz sem podpisal neki 
spis, neko kup.io pogodbo. To lahko prisežem. 
Farma pripada zemljišču, ki jih je grofica kupila 
pred dvema ali tremi leti Mogoče je tudi kateri, 
od njenih advokalo/ napravil to zanjo. Ona vedno' 
kupuje stara posestva in jih preprodaja z dobič-
kom. Vem pa tudi to, da iina ta stari doktor ne-
kje neki zavod, ker mi je grofica večkrat govorila, 
da me bo poslala 'tja, če ne bom pazil, kaj delam. 
Ta podlež 7. rdečim nosom je gotovo zaprl pri sebi 
našo Miss Reddle.« 

»Selvin, vi ste izvrsten detektiv!« vzklikne Li-
zy, občudujoč ga. 

Lorc! si je gladil svoje redke brke. 
»V nekaterih stvareh sem zelo razumen,« re-

če iznenada. »Kaj bi hilo. če bi jo osvobodila?« 

»Kaj naj napraviva?« reče Lizy in njeno srce 
udari hitreje. 

»Mislim, da jo bova osvobodila,« prikima on 
z glavo »Lahko se odpeljeva v Somerset, obišče-
va siaiega doktorja in mu rečeva: Čujte, stari ne-
pridiprav. takšne stvari se ne morejo trpeti v ci-
vilizirani človeški družbi. Umaknite svoje roke z 
Miss Reddle, f l j pa se vam bo slabo godilo.« 

Lizyino navdušenje je nenadoma izginilo. 
»Ne verjamem, da bi to nanj naoravilo kak 

poseben vtis,' je rekla. »Bilo bi pa tudi nepo-
trebno. Sehin, kajti če je tam Mihael Dorn, bo 
Loisa že danes popoldne svobodna.« 

Selvin se je Čutil malo užaljenega. 

»Poleg tega pa, kaj bi rekla grofica, če bi na-
ju ves dan ne bilo?« nadaljuje Lizy. 

»Na njo ne polagam nobene važnosti več,« od-
vrne lord. »Vsega sem že sit! Sklenil sem napra-
viti konec s Chosler Scpiareom. Dorasel sem že. 
V Knighlhridge-ti imam krasno, maihno stanova-
nje; zadnji čas ie že, da sc osamosvojim. Name-
ravam živeti inkognito in se. bom zato preimeno-
val za Mr. Smitha.« 

»Res?* vpraša Lizy hladno. 
»Saj to je zelo lepo i m e . . . pa tudi Brown 

ne bi bilo najiačno.« Razodel ji je še mnogo svojih 
načrtov. 

»Kaj pa, če bi nekje skupno obedovala?« je 
vprašal naposled. 

Eno uro pozneje vstopi Lizy s Selvinom ne-
premišljeno v neko veliko restavracijo Lady Mo-
ron, ki je prav tako sedela za mizo z nekim go-
spodom, jo je pogledala skozi svojo lornjeto in 
zmignila z rameni. 

»Selvin začenja prilično pozno svoje pusto-
lovščine,« je rekla Chesney Praye-u, ki se je tega 
jutra vrnil iz Pariza, pa se je le nasmehnil. 

X X X . 

Četudi je Loisa Reddle preživela že mnogo 
zelo neprijetnih in neveselih dni, se vendar ni 
mogla spomnili časa, ki bi bil tako strašen, ka-
kor zadnjih štiriindvajset ur po njenem odhodu 
z Gallo\vs-farme. Dekla jo ic zbudila sredi noči 
in ji ukazala, naj re obleče in pride doli. Prvo 
naročilo ji je bilo lahko izpolniti, ker je bila kar 
oblečena legla v posteljo. Ko je prišla dol na hod-
nik, je opazila doktorja, ki jo je čakal. Oblečen 
je bil v svojo najdebelejšo suknjo, v roki je dr-
žal močno gorjafo in ravno preizkušal svetilko, 
ko je pristopila k njemu. 

»Kam pa ne boste zopet odvedli?« ga je 
vprašala, ko jo je vodil čez dvorišče. Psi, ki so 
bili privezani na verigah, so strahovito lajali. 

»To boste se pravočasno zvedeli,« se je glasil 
odgovor. »Ži»le' bi, da ne govorite in da ničesar 
ne vprašujete. Dokler ne zapustite te hiše, mora-
te biti mirni — ete razumeli?« 

Najprej sta se povzpela po položni strmini 
nekega griča, |>otem pa ae zopet spustila na dru-
gi stran: v. dolino. Četudi mesec ni sijal, je bilo 
dovolj svetlo, da je inogln videti pot čez njivo, ki 
se je polagoma spuščala. 

Ko ji je doktor ponudil roko, jo je zavrnila. 
Neko močvirnato mesto na poti sta morala obiti 
daleč naokoli. Enkrat pa ji je vendar moral po-
magati, namreč ko sta morala prekoračiti neko 
živo mejo. Potem se je pred njima pojavil temen 
drevored, ki je še spadal k farmi. Povedal ji je, 
da celo posestvo obsega tisoč dvesto juter zem-
lje, da pa niti ena njiva ni obdelana. 

»Vse to je sama nerodovitna prst, kakor tudi 
vsa ta zemlja v nižinah. Tam čez je Gallows Wood<... 
Pokazal ji je neki gozd, »Pristava je dobila ime 
ravno po tem gozdu. Pred mnogo leti so stale na 
vrhu hriba vislice. Ali se nič ne bojite?« 

Nasmejal se je, ko je odkimala. 
Čez nekaj časa sta prišla na neko slabo izho-

jeno stezo, ki ju je peljala v sredo gozda. Sedaj 
se je doktor prvikrat poslužil svoje žepne svetil-
ke, ker je pot bila vsa' zarasla in je bilo težko 
hoditi po njej. Četudi — je bil Loisin glas, kakor 
njeno obnašanje sigurno — je vendar v duši vsa 
drhtela. Nevesele slutnje so jo morile. Doktor jo 
je po vsej priliki vodil na sigurnejši kraj, 
ker se je nadejal, da se bo Mihael Dorn ponov-
no vrnil. Bala se je lc enega: da bo Mihael pre-
iska! hišo za časa njene odsotnosti, in se zadovo-
ljil s tem, da je tam ne bo našel. Ko sta še kakih 
deset minut tako po gozdu, se je doktor nenado-
ma ustavil. Mislila je, da sta zašla s prave poli, 
tedaj pa je opazila v svitu njegove svetilke maj-
hno, kamnito . hišico Nahajala se je nekoliko 
vstran ob poti in bila čisto skrita med drevjem 
in grmovjem. To je torej bila njena nova ječa! 

»Priclrž.te svetilko!« ji zapove Tappatt, po-
tem pa slopi k vratom hišice. Poskušal je s svo-
jega svežn ja ključev enega za drugim, da' bi vraln 
odklenil Čez nekaj časa se vrata odpro in doktor 
stopi noter ter se ozre, ali gre tudi Loisa za njim. 

Na tleh je ležala debela plast prahu; star 
stol s polomljenim naslonjalom je hilo vse pohi-
štvo v sobi, v kateri sta se nahajala Na steni ie 
visel koledar zn trganje Se 'z 1923. leta; od tedaj 
naprej hiša po vsej priliki ni bila več obljudena. 
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